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JD Danilo Remškar Ajdovščina
 Slomškova 1A, 5270 Ajdovščina
☛ Bogomir Remškar
 040 846 276
 www.jddr-drustvo.si

Športno društvo Alter sport
 Ovsiše 52, 4244 Podnart

Krasoslovno društvo Anthron
 Titov trg 2, 6230 Postojna
☛ Andrej Mihevc

DZRJ Bled
 Ljubljanska cesta 1, 4260 Bled
☛ Franc Arh
 041 368 965
 dzrjbled@gmail.com

JK Borovnica
 p. p. 45, 1353 Borovnica
☛ Tone Palčič

JK Brežice
 Mala Dolina 9,

8261 Jesenice na Dolenjskem
☛ Aleš Orešar
 041 310 683
 jkbrezice@gmail.com
 jkbrezice.blogspot.com

Belokranjski JK Črnomelj
 Nova Lipa 31, 8344 Vinica
☛ Jože Gešel
 040 974 300

JD Gregor Žiberna Divača
 p. p. 12, 6215 Divača
☛ Borut Lozej
 031 522 785
 divaska.jama@divaca.net
 www.divaska-jama.info

DZRJ Simon Robič Domžale
 Češminova ulica 19, 1230 Domžale
☛ Aleš Stražar
 irena.strazar@helios.si
 www.drustvozrj-domzale.si

JD Gorenja vas
 Poljanska cesta 29, 4224 Gorenja vas
☛ Branko Mur
 branko.mur@volja.net

JD Simon Zima Gorje
 Grabče 3, 4247 Zgornje Gorje
☛ Franci Ažman
 031 803 981

ŠD Grmada
 Mavhinje 38, 34011 Sesljan, Italija
☛ Damjan Gerl
 0039 338 847 1295
 info@grmada.org
 www.grmada.org

Jamarsko društvo  
Hrpelje-Kozina
 Reška cesta 14, 6240 Kozina

JK Srečko Logar Idrija
 Ulica sv. Barbare 5, 5280 Idrija
☛ Tine Jereb

JD Netopir Ilirska Bistrica
 Gabrije 28a, 6250 Ilirska bistrica
☛ Radivoj Šajn
 031 873 245

JK Kamnik
 Žebljarska 2, 1240 Kamnik
☛ Dane Holcar

JD Karlovica
 Dolenja vas 44, 1380 Cerknica
☛ Jože Stražišar

JD Netopir Kočevje
 Šalka vas 84, 1330 Kočevje
☛ Matjaž Kranjc
 041 426 174
 matt1@siol.net

JD Dimnice Koper
 Ferrarska ulica 14, 6000 Koper
 franc.maleckar@guest.arnes.si
 www2.arnes.si/~kpjdd2

KJ Kostanjevica na Krki
 Grajska cesta 25, 8311 Kostanjevica 

na Krki
☛ Brane Čuk
 041 297 001
 kostanjeviska.jama@gmail.com
 www.kostanjeviska-jama.com

DZRJ Kranj
 Kebetova 9, 4000 Kranj 
☛ Davorin Preisinger
 041 868 973
 davorin.preisinger@gmail.com
 www.dzrjk-drustvo.si

JD Carnium Kranj
 Skokova 6, 4000 Kranj
 info@carnium.si
 www.carnium.si

JK Kraški krti
 Gradnikovih brigad 3, 

34070 Doberdob, Italija
☛ Stanko Kosič

Društvo ljubiteljev Križne jame
 Bloška polica 7, 1384 Grahovo
☛ Matej Kržič, Alojz Troha
 041 632 153
 krizna_jama@yahoo.com
 www.krizna-jama.si

JK Krka 
 Krka 1g, 1301 Krka
☛ Marko Pavlin
 031 766 555
 jkkrka@planet.si
 www.jkkrka.si

JK Bakla Letuš
 Letuš 19, 3327 Šmartno ob Paki
☛ Matej Mandelc

JD Logatec 
 p. p. 36, 1370 Logatec
☛ Drago Korenč
 janez.jeraj@guest.arnes.si
 www.jdl.si

JD Karantanja Lozice
 Lozice 5, 5272 Podnanos
☛ Benjamin Mislej

JS PD Medvode
 Cesta Komandanta Staneta 12, 

1215 Medvode
☛ Ladislav Vidmar

JK Novo mesto
 Gabrje, Trdinova pot 4, 

8321 Brusnice
☛ Tanja Rukše
 031 685 739
 tanja.rukse@jknm.si
 www.jknm.si

JK Bojan Krivec
 Zapučke 23, 5290 Šempeter pri Gorici
☛ Smiljan Brešan

DZRJ Luka Čeč Postojna
 p. p. 150, 6230 Postojna
☛ Matjaž Milharčič
 040 744 359
 drustvo@dzrj-lukacec.si
 www.dzrj-lukacec.si

JK Črni galeb Prebold
 p. p. 51, 3312 Prebold
☛ Grega Ramšak
 crni.galeb.prebold@gmail.com

JD Rakek
 Trg padlih borcev 8, 1381 Rakek
☛ Marko Matičič
 041 354 307
 info@jd-rakek.com
 www.jd-rakek.com

JD Kraški leopardi
 Cankarjeva ulica 80, 

5000 Nova Gorica
☛ Dimitrij Valantič
 kraski.leopardi@gmail.com

DZRJ Ribnica
 Škrabčev trg 5, 1310 Ribnica
☛ Anton Della Schiava
 anton.dellaschiava@amis.net

JD Sežana
 Bazoviška 3, 6210 Sežana
☛ Jordan Guštin
 vilenica@siol.net
 www.brlog.net/jds

Društvo Sirena-Sub
 Vipavska cesta 54, 5000 Nova Gorica
☛ Damir Podnar
 041 687 210
 info@reef.si
 www.reef.si

DRP Škofja Loka
 Sv. Duh 271, 4220 Škofja Loka
☛ Walter Zakrajšek
 041 532 613
 info@drp-drustvo.si
 www.drp-drustvo.si

JK Temnica
 Temnica 10, 

5296 Kostanjevica na Krasu
 040 353 338
 www.jkt.si

JK Tirski zmaj
 Ter 66, 3333 Ljubno ob Savinji
☛ Bernard Štiglic
 041 354 551
 bernard.stiglic@siol.net

JS PD Tolmin 
 Podmelec 33, 5216 Most na Soči
☛ Zdenko Rejec
 031 365 314
 jspd.tolmin@gmail.com
 www.pdtolmin.si

Šaleški JK Podlasica 
Topolščica 
 p. p. 10, 3326 Topolščica
☛ Slavko Hostnik
 slavko.hostnik@rlv.si
 www2.arnes.si/~cesjkt1s

ŠD Tornado
 Za gasilskim domom 17, 1000 

Ljubljana
☛ Anže Kreč
 041 348 186
 anzekrec@gmail.com

JO SPD Trst
 Pulje pri Domju 187, 34018 Trst, Italija
☛ Stojan Sancin
 0039 040 810 053
 stsanci@tin.it
 www.jospdtrst.org

Koroško-šaleški  
JK Speleos-Siga Velenje
 p. p. 138, 3322 Velenje
☛ Rajko Bračič
 041 352 868
 speleos.siga@gmail.com
 www.speleos-siga.org

JK Železničar
 Hrvatski trg 2, 1000 Ljubljana
☛ Matej Mihailovski
 info@jkz.si
 www.jkz.si

jamarSka drUŠtva, včlanjena v jamarsko zvezo Slovenije

oStala jamarSka drUŠtva

Seznam drušev je povzet po www.jamarska-zveza.si/drustva.html. Društva prosimo, naj pošljejo popravke in dopolnitve skrbniku spletne strani na naslov  
sandi.mislej@guest.arnes.si. Dopolnjen in popravljen seznam bomo objavili v naslednji številki Jamarja. Društva so urejena po abecednem redu ključnih besed 
(največkrat je to ime kraja).

Nemogoče je odgovoriti na vprašanje, koliko društev v Sloveniji se ukvarja z jamarstvom. Že v Jamarski zvezi Slovenije imamo športna in druga društva, ki se 
ukvarjajo tudi z jamarstvom ter jamarske sekcije planinskih društev. Da bi dobili vsaj grobo sliko, pa smo v Poslovnem registru Slovenije poiskali vsa društva, ki 
imajo v imenu besedi »jama« ali »jamarski« v ustreznih sklonih in niso včlanjena v JZS. 

DZRJ Ljubljana
 Luize Pesjakove ulice 11, 

1000 Ljubljana
 info@dzrjl.si
 dzrjl.speleo.net 

JD Planina
 Planina 2, 6232 Planina

JD Rotovnikova jama
 Skorno pri Šoštanju 3, 3325 Šoštanj

JD Straža
 Pod vinogradi 1, 8351 Straža

Potapljaško - jamarsko - 
alpinistično društvo Daco
 Požarnice 58, 

1351 Brezovica pri Ljubljani

ŠD Trident
 Dečmanova 3, 1000 Ljubljana
☛ Gašper Košir
 041 324 483
 gasper.kosir@cpa.si

Županova jama - turistično in 
okoljsko društvo Grosuplje
 Taborska cesta 6, 1230 Grosuplje
 zupanova.jama@masicom.net
 www.zupanovajama.si
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Fotografija na naslovnici: Galerija Kalcitna tramontana v Davorjevem breznu. Foto: Peter Gedei.

DAVORJEVO BREZNO

BREZNO TREH SRC

UVODNIK
Takoj na začetku sem dolžan opravičilo 

vsem bralcem zaradi zamude pri tokratni 
številki. Zamujanja s članki in moja preve-
lika zasedenost so botrovali izidu revije 
proti koncu avgusta. Nikakor pa zamuja-
nje rokov ne bo postala stalna praksa. 
Običajni ritem izhajanja v juniju in decem-
bru bo ostal še naprej nespremenjen, zato 
se z naslednjo številko srečamo spet de-
cembra.

Na žalost pa so stroški tiska čedalje 
višji in si vloženega načrta jame preprosto 
ne moremo več privoščiti. Vpeti načrt v 
sredini revije se nam zdi dovolj dobra al-
ternativa, saj se ga da preprosto iztakniti 
in izgled revije pri tem ostane enak kot 
prej.

Na koncu bi se spet zahvalil vsem av-
torjem prispevkov, ki z uredništvom vred 
ustvarjajo skupno jamarsko revijo, in 
hkrati povabil k pisanju novih člankov za 
naslednjo številko. Rok oddaje za decem-
brsko številko je 6. november.

Peter Gedei 
odgovorni urednik

Da ne bi po nepotrebnem čakali na re-
vijo Jamar, se lahko nanjo tudi naročite. 
Najlaže lahko to storite prek spletne strani 
revije Jamar:
www.jamarska-zveza.si/jamar
kjer lahko izpolnete naročilnico in jo po-
šljete na poštni naslov: 

Jamarska zveza Slovenije
Revija Jamar
Lepi pot 6, p. p. 2544
1109 Ljubljana

ali na e-naslov revije:
revija.jamar@gmail.com

Letna naročnina (2 številki) na revijo 
Jamar je 10 EUR, dveletna (4 številke, 
samo za fizične osebe) pa 18 EUR.

NaroČaNje
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Povezava Brezna treh 
generacij in Kačne 
jame dokončno 
potrjena

Po enajstih letih zagrizenega jamarskega 
dela lahko sedaj brez dvoma potrdimo, da Bre-
zno treh generacij (B3G) predstavlja drugi vhod 
v Kačno jamo in ju povezuje v drugi najdaljši sis-
tem jamskih rovov v Sloveniji. 

Utrditev blatnega podora in 
razširitev ožin

Divaški jamarji smo se v B3G do podzemne 
Reke prvič spustili aprila 2001 in nato še enkrat 
marca 2002. Na nobeni izmed raziskav pa nam 
ni z gotovostjo uspelo potrditi, da smo se dejan-
sko spustili na obalo jezera Phare v rove Kačne 
jame. Zaradi stalnih blatnih podorov v ožinah je 
bilo raziskovanje nevarno, prenašanje razisko-
valne opreme pa mukotrpno opravilo. Zato smo 
tudi ob pomoči ekip jamarskih društev iz Dom-
žal, Novega mesta, Semiča ter Jamarske reše-
valne službe naslednjih devet let namenili utrje-
vanju podorov in širjenju ožin. Za še posebej trd 
oreh se je izkazal tako imenovani Podor pod Bi-
vakom. To je sklop sedaj že nekdanjih podornih 
ožin, ki so vijugale med 90 do 100 metri globine. 
Več let smo potrebovali, da smo jih razširili in 
podorno blatno kamenje učvrstili, da se ni več 
rušilo nižje v brezno. 

V februarju letos smo se divaški jamarji, 
kot že 67-krat prej, zopet podali v blatne oži-
ne pod Bivak. Z odstranitvijo skalnega bloka 
na prehodu v spodnje brezno smo premaga-
li še zadnjo oviro na poti do podzemne Reke. 
Prehod v nižje dele jame je bil po devetih 
letih spet odprt. V naslednjem mesecu smo 
postopoma opremljali sklop brezen pod Bi-
vakom in čistili obvisele okruške podornih 
skal s polic.

Potrditev povezave Brezna treh 
generacij s Kačno jamo

V ponedeljek, 2. maja, le slabe tri mesece 
po utrditvi podora, sta se s čolnom v trans-
portni vreči na obalo podzemne Reke spu-
stila Miha Bernetič in Kristjan Rešaver. Dno 
na globini 230 m sta dosegla v dveh urah in 
pol. Ob jezeru sta napihnila čoln in ga v do-
bri uri obveslala. Dvoma ni bilo več – oblika 
rovov in obale jezera se popolnoma sklada z 
načrtom Novih delov Kačne jame, ki ga je 
leta 1998 izdelalo JD Logatec. Jezero na dnu 
B3G je jezero Phare v Kačni jami.

Prvi potop v pritočni sifon Reke v 
jezeru Phare 

Varen in relativno enostaven spust do Reke je 
bil vse preveč mamljiv za nadaljnje raziskave. Ali 
se suhi rovi Kačne jame nadaljujejo še naprej od 
jezera Phare proti Škocjanskim jamam? Je sifon 
med suhimi rovi plitev in ga je enostavno prepla-
vati? 

Odgovorov na ta in po-
dobna vprašanja ni bilo treba 
dolgo čakati. Še isti teden, v 
soboto, 7. maja, se je v jamo 
spustila ekipa štirih jamarjev: 
Aljoša Krivec, Kristjan Reša-
ver in Sebastjan Žagar iz JD 
Divača ter Simon Burja iz JD 
Domžale. Njihov cilj je bil po-
top v pritočni sifon Reke v 
jezeru Phare. Izjemno majhna 
ekipa za tako velik podvig se 
je v jamo podala ob 11.30. 
Dobre štiri ure kasneje so 
dosegli obrežje Reke, tu na-
pihnili čoln in ob petih popol-
dne priveslali na rt pred pri-
točni sifon v jezeru Phare. 

Sebastjan si je ob pomoči ekipe nadel pota-
pljaško opremo in dobro uro po prihodu že za-
plaval v jezero. Vhod v sifon je našel hitro in prav 
kmalu je izginil pod steno. Po 45 minutah nestrp-
nega čakanja so se izpod stene zopet prikazali 
snopi svetlobe iz potapljaških svetilk in ob spla-
vitvi na gladino je po rovu zadonel krik navduše-
nja: »Smo na drugi strani!« Sifon, ki ga je Seba-
stjan preplaval, je dolg 200 in globok povprečno 
12 metrov. Izplaval je v veliki dvorani, podobni 
kot na strani pred sifonom. Njeno dolžino je tež-
ko ocenil, svetloba je segala 50 metrov daleč, 
dvorana pa se še nadaljuje. Popolna tišina, ki ga 
je obdajala, je dala slutiti, da se rov nadaljuje v 
jezeru brez brzic ali slapov in se morda celo zo-
pet konča s sifonom. 

Prva potapljaškoraziskovalna akcija v pritočni 
sifon Kačne jame se je končala v zgodnjih jutra-
njih urah v vedrem vzdušju, saj so Škocjanske 
jame za dvesto metrov bliže! Tako ostaja le še 
slabih šeststo metrov neodkritih rovov do pove-
zave Kačne jame s Škocjanskimi jamami v naj-
daljši splet podzemnih rovov v Sloveniji. 

Obeta se nam še vroče jamarsko poletje in 
prepričan sem, da bomo poročali o zgodovin-
skem uspehu, še preden ga bo konec!

Matej Kravanja, JD Gregor Žiberna Divača

Sebastjan Žagar pred potopom

Pogled proti sifonuBlatni tobogan proti Reki

Prvo čolnarjenje po jezeru
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Frkova jama
Frkovo jamo, ki leži na severnem pobočju do-

line potoka Avšca pod vasjo Avšje, je našemu 
članu Robertu Lorenconu pokazala sodelavka iz 
Avšja in leta 2009 si jo je ogledal do prvega zni-
žanja stropa, rov z vodnim tokom pa se je nada-
ljeval. V jami je bilo zajetje za vodovod, ki je oskr-
boval Avče, ko so ga nehali uporabljati, pa naj 
domačini o jami ne bi več govorili. Zato je ostala 
neraziskana in neregistrirana, čeprav je označe-
na celo na TTN kot Divja jama. Iz nje naj bi se 
čutil prepih. Vse to so bili zelo zanimivi podatki, 
ki so nas kar vabili v akcijo. 

A kar nekaj časa je preteklo, preden smo si 
13. marca 2010 Roberto Lorencon, Kevin Krečič, 
Bor, Jakob in Bogomir Remškar vzeli čas za 
ogled. Vhod v jamo je bil zazidan in zaprt s kovin-
skimi vrati, ki pa so danes, ko vodovod ni več v 
rabi, odprta. Vodoravni rov se kmalu zniža in pol 
poti do jezera smo se plazili. Jamo smo izmerili 

do vode. Strop se tu zniža skoraj do gladine je-
zera, a vsekakor bi se dalo iti še dalje. No, tiste-
ga dne ni nobeden kazal volje po kopanju. 
Ustavili smo se še pri domačinih, ki so nam 
jamo pokazali. V prijetnem klepetu so nam po-
vedali, da je ime dobila po Frkovi ženi, ki naj bi 
živela v jami. Ugrabljala naj bi otroke in jih hra-
nila le s polži. Med pašo, košnjo in sušenjem 
sena pa so se domačini pred jamo hladili, ker iz 
nje veje hlad.

Naslednji vikend smo s seboj vzeli neoprene. 
Prvo jezero smo prečkali brez težav. Kamin sredi 
jezerca izgleda slep. Jezera so ravno toliko glo-
boka, da ne moreš plavati, zato se napol plaziš, 
napol plavaš, malo pa odrivaš od stropa. Za prvim 
jezerom se jama nadaljuje z nizkim, 2–3 metre 
širokim rovom, ki se po 20 metrih razcepi na suh, 
malo višje ležeči in nizek vodni del. Iz suhega 
rova se odcepi fosilni, s ponvicami okrašen del, 
ki pa se kmalu zoži. Z malo dela se bomo tu 
prebili naprej. Iz tega rova se odpira tudi 
20 met rov visok kamin, v katerem se ne vidi na-
daljevanja. Suhi in vodni rov pa se nato spet 
združita. Nadaljevanje je v istem stilu – nizko in 
mokro. Sledijo novo jezero, nizek moker rov in 
tretje jezerce. Tu je strop res le nekaj centime-
trov nad vodo, zato smo si sneli čelade. Za tre-
tjim jezerom se jama razcepi na dva kraka, ki se 
oba rahlo vzpenjata. Desni z močnim prepihom 
se zoži. Širjenje tu ne bo ravno zabavno. Levi rov 
pa se rahlo dviguje. Dno je tu iz čistega sprane-
ga laporja. Nekje 50 metrov za jezerom smo se 
obrnili. Malo nas je skrbela popoldanska napo-
ved dežja, saj obnašanja vode v jami ne po-
znamo. Na akciji smo malo fotografirali 
in snemali Klemen Cigoj, Blaž Ko-
dele in Bogomir Remškar. 

Sledil je za šolarje in profesorje najslabši 
del leta. Časa ni bilo. Poleti smo bili vsi zase-
deni, pa še vreme obisku te jame res ni bilo 
naklonjeno. A misel na rov, ki se še nadalju-
je, mi je polepšala marsikatero minuto.

Končno smo se 26. avgusta 2010 spravili 
v jamo. Na vhodu se je čutil res močan pre-
pih, še nekaj metrov stran je upogibalo listje 
na podrastju. Vžigalnik je ugasnilo v trenut-
ku. Navdušeni smo se odpravili v jamo in jo 
spotoma izmerili do drugega jezera. Poleg 
laserja smo imeli tudi meter, a nam je neka-
ko uspelo vse izmeriti s pomočjo svetlobne-
ga žarka. Nato je sledil desert, zadnji nepre-
gledani rov. Par ovinkov za mestom, kjer 

sem se zadnjič obrnil, se konča s podorom in 
majhnim sifonom. Slabe volje smo se vlekli ven. 
Jama je trenutno dolga 200 metrov, globoka oz. 
visoka pa 6 metrov. Neizmerjenih je še okrog 
100 metrov. Na zadnji akciji smo merili Blaž Ko-
dele, Kevin Krečič in Bogomir Remškar. 

Puške še nismo vrgli v koruzo, a širjenje ožin 
v vodi in vlagi ubije voljo tudi zakrknjenemu spe-
leoholiku. Duha pa nam dviguje filmček s prepi-
hom pred jamo.

Bogomir Remškar,  
JD Danilo Remškar Ajdovščina
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Frkova jama
Avšje - Avče

JDDR Ajdovščina 2010
Izmerjena dolžina: 200 m
Izmerjena globina: 6 m
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Človeške ribice v 
Karlovcah pri Vavti 
vasi na Dolenjskem

O najdbi človeških ribic v bližini Straže pri 
Novem mestu smo lahko oktobra 2010 prebrali v 
lokalnem časopisu in na nekaterih spletnih stra-
neh. Najditelja, domačina Toni in Albin Kregar, 
sta naredila tudi nekaj fotografij, ki so bile objav-
ljene v medijih. Ribic niso našli v jami, temveč v 
površinski vodi, in sicer v mraku oziroma v po-
polni temi. Šlo je za edinstven primer, ko lahko 
človeško ribico v naravnem okolju opazujemo s 
površja. Lokacija naj bi bila širši javnosti predsta-
vljena šele po ustrezni zaščiti območja najdišča.

Tako v medijih, sem že takoj vedel, da je bilo 
mesto najdbe požiralnik Karlovec pri Vavti vasi, v 
katerega se izteka površinska voda. Lokacija za 
nas ni bila presenečenje, saj je bila znana že od 
leta 1840, ko je takratni kustos ljubljanskega De-
želnega muzeja Henrik Freyer objavil lokacije 
najdb človeških ribic na Kranjskem in navedel 

tudi Karlovce pri Vavti vasi. Ob pomoči Občine 
Straža je bil vhod v votlino že konec leta 2010 
zaščiten s kovinsko rešetko.

Januarja 2011 sem si ogledal širše območje 
požiralnika. Vse se začne z občasnim bruhalni-
kom v dnu podorne vrtače, ki leži malo za robom 
gozda, ko se peljemo iz Vavte vasi proti Drganjim 

selom. Udorna vrtača je globoka približno osem 
metrov, pobočja so iz prsti, na dnu pa so razga-
ljeni skladi kamnine, med katerimi zija večja od-
prtina. Njena notranjost je do sifona dostopna le 
nekaj metrov. Visoke vode zapolnijo vrtačo do 
vrha in se prelijejo čez rob, odtekajo pa po lepo 
izoblikovani strugi, ki ji lahko sledimo dobrih 
200  metrov. Naprej teče voda po dnu sicer suhe 
doline in po travniku še 400 metrov do požiral-
nega območja Karlovec. Tu po položnem in del-
no skalnatem jarku priteče do končnega požiral-
nika. To je le nekaj metrov dolga in dober meter 
globoka skalna votlina s sifonskim jezerom na 
dnu. Pravzaprav sta sifonski okni dve, odtočno je 
v dnu skalne votline, pritočno, tisto, v katerem se 
pojavljajo človeške ribice, pa je na njenem začet-
ku in torej že zunaj jame. 

Voda na površini jezerca je bila prekrita s 
plavjem, večje kose lesa, ki so jih decembrske 
visoke vode prinesle do vhoda, pa je zadržala 
rešetka. V času ogleda je bilo površje še pod 
snežno odejo. Pred kratkim so visoke vode, ki so 
pritekale iz bruhalnika, pustile dobro opazne sle-
dove, kjer je tekla voda od bruhalnika do ponika 
v Karlovcah. Tudi polegla trava na dnu suhe do-
line in po travniku ter v jarku pred požiralnikom 
je lepo kazala smer odtoka.

Za ogled notranjosti je bilo treba dobiti ključ, 
zato sem poklical nekaj številk. Za ogled sem se 
dogovoril z Dušanom Krštincem, vodjo občinske 
uprave Občine Straža, prišla pa sta tudi lastnika 
parcele Borut in Darko Kulovec, nekdanja aktiv-
na jamarja JK Straža. Malo v šali, malo zares 
sem pripomnil, da je to najbrž edini primer, da 
ima jamar jamo na svoji parceli. S sabo so prine-
sli tudi ključ, tako da smo odklenili vrata na re-
šetkah. Po dveh stopnicah iz brun smo se spusti-
li v notranjost do jezera. Njegova površina je bila 
na debelo prekrita z naplavinami. Očistil sem jo 
z grabljicami, naplavine pa sem odmetal v kot 
pod vhodom. Pokazala se je gladina dober meter 
velikega bazena dokaj čiste vode. Dno jezera se 
lijakasto oži. S kolom sem ugotavljal globino 
vode. Na dnu je v globini enega metra kakih 
30 cm široka odprtina, kjer kol ne doseže dna. Tu 
je torej odtočno sifonsko okno, ki pa je za pota-
pljače preozko. 

Takoj pod vhodom je pritočni sifon, kjer so 
opazili ribice, a je bil na debelo zasut z naplavi-
nami, tako da ga nisem zasledil. Pretoka v jami 
nisem opazil, pojavi se le ob nekoliko višjih vo-
dah. Jamo sem tudi izmeril, po dimenzijah je 
nepomembna, votlina je le nekaj metrov dolga, 
nastala ob razpoki, ki je dobro vidna v sklepni 
steni. Je pa pomembna kot eno od skrajnih ju-
govzhodnih domovanj človeške ribice v Slove-
niji.

Borivoj Ladišić, JK Novo mesto

N O V I C E

Obisk biroja Mednarodne speleološke zveze
Novička je nekako izpadla iz zadnje številke Jamarja, zato ne bo nič narobe, če jo z malce 

zamude objavimo tokrat. 
Mednarodno speleološko zvezo (UIS) vodi t. i. biro, ki je nekako primerljiv z našim predsed-

stvom, naš občni zbor pa bi lahko primerjali z generalno skupščino, ki se odvija ob kongresu 
vsaka štiri leta. Biro se redno sestane enkrat letno in za leto 2010 je padla odločitev, da se 
srečanje organizira v Sloveniji. 

Sestanek je potekal 10. in 11. junija 2010 v Postojni, dan kasneje pa so na povabilo JZS 
obiskali prostore Katastra jam v Ljubljani. Poleg predsednika UIS Andyja Eavisa (Velika Britani-
ja) so na obisk prišli še podpredsednika George Veni (ZDA) in Christian Dodelin (Francija), 
glavni tajnik Fadi Nader (Libanon) ter člani biroja dr. Aleksander Klimchouk (Ukrajina), prof. dr. 
Paul Williams (Nova Zelandija), Efrain Mercado (Portoriko), Jean-Pierre Bartoleyns (Belgija), 
prof. dr. Stein-Erik Lauritzen (Norveška) in Giovani Badino (Italija). S skupino sta nas obiskala 
tudi bivša predsednika prof. dr. Arrigo Cigna (Italija) in Jose Ayrton Labegalini (Brazilija).

Z Inštituta za raziskovanje krasa ZRC SAZU sta se obiska udeležila dr. Nadja Zupan Hajna, 
članica biroja, in dr. Andrej Mihevc, bivši član biroja, od gostiteljev pa Vido Kregar, predsednik 
JZS, in podpisani.

Predstavili smo jim delovanje Katastra jam, izpostavili pa tudi aktualne probleme, kot so 
obiski in raziskave tujih jamarjev brez obveščanja domače zveze in društev, nedorečena zako-
nodaja, problem dostopnosti podatkov širši javnosti itd. Razvila se je daljša debata in vodstvo 
UIS je ponudilo pomoč pri reševanju težav.

Poučen je bil komentar predstavnika ZDA. Z državnimi organi imajo dobro utečeno sodelo-
vanje, posredujejo jim vsakovrstne podatke o vsebini jam, glede koordinat pa je stališče tam-
kajšnjih državnih uradnikov naslednje: »Prosim, ne dajajte mi koordinat, ker če jih dobim, jih 
moram objaviti.« Pravo nasprotje z našo državo, ki je prav obsedena z vsakovrstnim zbiranjem 
vseh mogočih podatkov, ki na koncu prosto plešejo po internetu.

Miha Čekada, vodja Katastra jam

Skupinska slika pred kipom Valvasorja, našega prvega raziskovalca jam
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Človeške ribice v pritočnem sifonu

Vhod v Karlovec je ograjen.

Fo
to

: B
or

iv
oj

 L
ad

iš
ić

,



jUNij 2011   7

N O V I C E

Nekaj iz naftalina oz. 
dobe mostiščarjev

Praznik dela leta 1997 nas ni zadržal doma in 
še dobro, da nas ni, saj smo ravno takrat našli 
nekaj zanimivega in starega.

Ko smo se z Walterjem Zakrajškom in Petrom 
Jeramom vračali z začetnih raziskovanj v Klom-
skem breznu (kat. št. 7400), smo ob poti naleteli 
na za pest veliko špranjo, iz katere je močno pi-
halo. Malo smo si jo ogledali, a ker smo bili že 
precej utrujeni od prejšnje akcije, se nismo pre-
več ubadali z njo. 

Kot vsakemu jamarju tudi nam prepih ni dal 
miru, zato smo se kaj kmalu odpravili nazaj na 
planino Klom in se lotili špranje. Poleg odmeta-
vanja skal in kopanja zemlje smo morali odžaga-
ti tudi kar nekaj debelih korenin preko skal. Hitro 
smo prišli do želene oz. maksimalne dimenzije 
vhoda, saj žive skale res nismo želeli razbijati. 
Privezal sem vrv in Walter je že izginil skozi špra-
njo. Nekaj trenutkov kasneje se je zadrl, da je na 
tleh in da bi bilo dobro, če bi takoj pod vhodom 
naredili kako sidrišče. S Petrom sva to storila in 
se pridružila Walterju. 

Preden sem stopil na tla, sta me opozorila na 
okostje neke živali, torej da naj pazim, kod sto-
pam. Okostje kot okostje, kakršnega pogosto 
srečamo v jamah, in glede na rogovje smo skle-
pali, da gre za jelena. Ker pa smo jamarji in ne 
lovci, smo se lotili naslednje prepreke. Zopet sta 
sledila kopanje in premetavanje kamnov, da 
smo prišli v manjši prostor, kjer sta prav tako 
bila prepih in prehod v nižjo etažo. Tukaj smo se 
ustavili, ker nismo imeli potrebne opreme za na-
daljnje kopanje. Vzeli smo merilne inštrumente 
in začeli z meritvami. Izmerili smo 45 metrov po-
ligona, naredili nekaj skic in že smo žimarili pro-
ti izhodu. 

Čez nekaj dni me je Walter poklical, da ga 
nekaj muči glede jelena v jami: »Glede na to, da 
smo morali odžagati kar nekaj konkretnih kore-

nin, razraslih preko skal, da smo prišli v jamo, ta 
jelen ni padel vanjo pred nekaj leti.« »Ma kaj ti 
jaz vem, spoznam se na jelenov golaž, več pa 
ne!« Vseeno smo se pozanimali na inštitutu, kaj 
je potrebno za določanje starosti kosti, in že na-
slednjo nedeljo sva se odpravila nazaj ponje. 
Naročili so, da naj prineseva rog s krono in če-
ljust. Žal nam je pri kopanju vhoda sem in tja 
kakšna skala padla tudi v brezno, zato ne vemo, 
kakšno je bilo stanje kosti pred našim vstopom v 
jamo. 

Na inštitutu so tako »na prst« natančno dolo-
čili, da gre za samca jelena, starega tri leta. No, ko 
je padel v jamo, je bil star tri leta, sicer pa je oko-

stje izpred približno 1500 let pr. n. š. – 
doba mostiščarjev! Dodali so, da bi bila 
za natančnejše določanje potrebna do-
datna finančna sredstva, a ker nam je 
ta številka povedala že dovolj, se z na-
daljnjim raziskovanjem nismo ukvarjali. 
Na inštitutu so nas seznanili tudi s tem, 
da bi bili pripravljeni odkupiti okostje, 
če bi šlo za samico. Moj predlog o eni 
mladi košuti ni padel na plodna tla, 
zato smo se samo zahvalili za uslugo in 

nasmejani odšli na pijačo. Pozanimali smo se le 
še o tem, kako bi lahko najdeno okostje kar naj-
bolje ohranili. 

Še en obisk jame, da smo pobrali vse kosti ... 
jelen je šel v »prasico« ... in nato smo doma na-
močili okostje v apneno vodo. Danes je v dru-
štveni vitrini, predelani v mizo, da lahko komolce 
tiščimo dol ob globokih jamarskih debatah.

Marko Zakrajšek, DRP Škofja Loka

Osnovni podatki o jami
Kat. št.: 7402
Ime jame: Jelenček
Dolžina: 25 m
Globina: 21 m
Organizacija: DRP Škofja Loka

Vhod

Krona

Pogled v dvorano Vitrina
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Strokovni seminar o 
katastru jam
Perušić, 29.–30. 1. 2011

Začelo se je, ko je Miha Čekada dobil vabilo 
na strokovni seminar o izdelavi enega in enotne-
ga katastra za področje Hrvaške. Seveda nas je 
vse zanimalo, kaj se dogaja pri sosedih, pa še 
priložnosti, da se malo pobahamo, ne dobimo 
prav vsak dan ... Čeprav smo načrtovali množič-
no odpravo (celotna posadka našega katastra), 
sva bila na koncu prosta samo Miha in jaz. 

In kaj se dogaja pri sosedih? Na Hrvaškem se 
že nekaj časa trudijo, da bi naredili enoten kata-
ster. Vsak posamezni klub ali društvo ima inter-
nega, izmenjava informacij obstaja že nekaj časa 
in na koncu so na kupček zbrali okoli 9700 raz-
ličnih informacij o jamah. Dela je ogromno; treba 
je prečesati vse informacije, pogledati, ali so ka-
tere od jam registrirane dvakrat ali večkrat, po-
tem pa na terenu preveriti točnost informacij ... 
Predvidevajo, da se jih ponavlja 30 %. Težko je 

torej reči, o kolikšnem številu 
jam na Hrvaškem obstajajo po-
datki, 9000, 8000, 7000 ... V vsa-
kem primeru je zavidljivo in se 
ga splača preveriti. 

V pogovorih z ljudmi ugota-
vljam, da je na Hrvaškem velik 
problem to, da v preteklosti ni 
bilo institucije, ki bi se spoprijela 
s tem problemom. Obstajata dve 
zvezi (recimo jima tako); Komisi-
ja za speleologiju Planinarskog 
saveza Hrvatske in Savez spele-
ologa Hrvatske. Čeprav se nji-
hovi politiki ne strinjata, člani 
klubov med sabo dobro sode-
lujejo v izmenjavi podatkov ali 
pa v skupnih odpravah in raziskavah. Še enkrat 
se je izkazalo, da politika (v tem primeru jamar-
ska) povzroča le spore med ljudmi, čeprav na 
koncu zmaga teorija nad prakso. Obe strani sta 
pripravljeni sodelovati v izdelavi enotnega kata-
stra in oddajati svoje zapisnike. O pogojih, kaj s 
temi podatki, kdo jih bo uporabljal, kdo bo la-
stnik baze, kdo bo imel avtorske pravice in kaj 

od jamarjev hoče država, se na žalost mnenja 
razhajajo. Odgovorov ni dal niti obiskani strokov-
ni seminar. 

Na seminarju, ki je trajal dva dneva, so se vr-
stili vsi, ki v hrvaškem jamarstvu kaj pomenijo. 
Nekateri kot predavatelji, nekateri kot voditelji 
diskusij ali kot govorniki na njih (seznam udele-
žencev je štel 128 ljudi). Vsi so se strinjali, da bi 
bil enotni kataster ogromna pridobitev za vse, in 
so, glede na svojo stroko, poudarjali isto: biologi, 
paleontologi, arheologi, geologi ... Nekateri so 
predstavili delo na že obstoječih klubskih kata-
strih. Izpostavljen je bil problem, kako naj bi se 
lotili dela enotnega katastra in kakšen model bi 
sprejeli kot veljavnega. 

Na ta vprašanja je odgovor ponudil naš Miha 
Čekada s predstavitvijo dela slovenskega kata-
stra, ki ni brezhiben, a zadostuje potrebam na-
ših jamarjev, zaradi katerih ne nazadnje tudi 
obstaja. S slovenskim načinom dela so se stri-
njali skoraj vsi jamarji razen predstavnika Dr-
žavnega zavoda za zaščito narave, ki je oblju-
bljal boljši, sodobnejši in predvsem dražji način, 
čeprav se ni spuščal v podrobnosti. Kot povze-
tek diskusij bi napisala le tole: kataster bi moral 
obstajati zaradi jamarjev in bi moral biti prilago-
jen njihovim potrebam, oni ga bodo največ upo-
rabljali in prav oni bodo polnili bazo s podatki. 
Dobra iztočnica za začetek bi bil kataster, ki bo 
funkcionalen predvsem za jamarje, ti pa naj se 
ne menijo preveč za državo, nacionalne parke in 
ne vem še čigave interese. Upam, da so naše 
sporočilo dojeli.

V prostem času smo se zabavali, pogovarjali, 
jedli, ampak kljub nadpovprečnemu interesu 
glede menija ne bom napisala, kaj vse smo jedli 
in pili. Na koncu je bil še organiziran obisk kra-
jevnega parka in lokalnih jam, ki se ga Miha Če-
kada in avtorica tega prispevka nisva udeležila 
zaradi družinskih obveznosti (beri: jokajočih 
otrok).

Skratka, imeli smo se lepo. Upam, da je bilo 
Mihovo predavanje poučno za Hrvate ter da se 
bodo učili iz naših rešitev in napak. Vsi se zave-
damo koristi, ki jo imamo kot jamarji od katastra, 
ampak super je bilo dva dneva poslušati, kako 
pomemben je tistim, ki ga še nimajo.

Vesna Hrdlička Bergelj, JK Železničar

Podelitev nagrade Viljema Puticka za 
najboljši jamarski dosežek leta 2010

Že tradicionalno nagrado Viljema Puticka vsako leto podeljuje Društvo za raziskovanje jam 
Ljubljana za najboljši jamarski raziskovalni dosežek leta. Rok za oddajo prispevkov je bil tokrat 
31. januar 2011. Namen same nagrade je zbrati in izpostaviti pomembne dosežke jamarskega 
raziskovanja v Sloveniji, hkrati pa vzpodbuditi jamarje k ustreznemu dokumentiranju odkritij. 
Nagrada nosi ime po Viljemu Puticku (1856–1929), ki je bil eden od pionirjev sistematičnega 
raziskovanja in dokumentiranja kraškega podzemlja pri nas. Leta 1910 je bil eden glavnih po-
budnikov za ustanovitev Društva za raziskavanje jam v Ljubljani.

Nagrada Viljema Puticka za najboljši jamarski dosežek v letu 2010 je bila podeljena na pri-
reditvi 16. marca 2011 ob 18. uri v prostorih Naravoslovnotehniške fakultete (montanistika), v 
predavalnici P-5 na Aškerčevi 12 v Ljubljani.

Komisija za podelitev se je v popolni 
zasedbi sestala v sredo, 9. marca, v pro-
storih Oddelka za geologijo Naravo-
slovnotehniške fakultete. Prisotni člani 
dr. Uroš Herlec, dr. Bojan Otoničar, Mi-
hael Rukše, Bogomir Remškar in Gre-
gor Pintar so se seznanili s prispelim 
gradivom. Na natečaj sta v roku prispe-
li dve vlogi:

Jamarsko društvo Rakek je prijavilo 
raziskave Razbite jame. Jama je bila ve-
činoma raziskana že leta 2009, ko so jo 
tudi povezali v sistem Zeljških jam v 
dolžini 630 m in globini 126 m. Oddana 
dokumentacija je bila kompletna – s 
poročilom in priloženim CD-jem.

Jamarska sekcija PD Tolmin in Im-
perial College Caving Club sta skupaj 
prijavila raziskave pod imenom Vodna 
sled na Tolminskem Migovcu. Od 17. julija do 13. avgusta 2010 so s pomočjo jamskega bivaka 
raziskali in izmerili 2200 metrov novih rovov v jami Vrtnarija. Raziskave so dobro dokumentirane, 
le da svoji vlogi niso dodali izvoda na elektronskem mediju, so pa zato navedli spletne poveza-
ve do arhivov načrtov in fotografij.

Komisija je na podlagi natančnega pregleda, ugotovitev in javnega glasovanja soglasno skle-
nila, da se nagrado Viljema Puticka v vrednosti 1000 EUR za najboljši jamarski dosežek v letu 
2010 podeli projektu Vodna sled Jamarske sekcije PD Tolmin in Imperial College Caving Cluba.

Zaradi kvalitetnega projekta je bila podeljena tudi tolažilna nagrada drugouvrščeni Razbiti 
jami JD Rakek.

Na podelitvi nagrade je predstavnik komisije Gregor Pintar kratko predstavil oba prispela 
projekta in delo komisije. Povedal je, da je bilo leto 2010 spet zelo bogato z jamarskimi dosežki 
in da so poleg prijavljenih pričakovali še rezultate katere od znanih raziskav. 

Nagrade sta podelila Gregor Pintar in Primož Presetnik.
Sponzor nagrad je bilo ponovno podjetje Treking šport d. o. o. z blagovnima znamkama 

Petzl in Tendon.
Tanja Tomšič, DZRJ Ljubljana

Putickovo nagrado sta v imenu prvonagrajen-
cev prejela Zdenko Rejec in Iztok Možir.
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Mali Rak 2011
V šolskem letu 2010/11 smo v DZRJ Simon 

Robič Domžale posvetili veliko pozornost jamar-
ski šoli za otroke. Program, ki poteka pod ime-
nom Mali Rak, se vztrajno širi med društvi in vse 
več otrok pozna naše delo. Vsako leto se samo v 
jamarsko šolo našega društva vpiše vsaj pet 
otrok, ki jih zanima obiskovanje jam. Mnogi od 
njih vztrajajo vsa tri leta, v katerih skozi program 
osvojijo znanje, ki ga zahteva izpit za jamarskega 
pripravnika pri JZS. Vesel sem, da ga je nekate-
rim mladostnikom, ki so obiskovali jame po pro-
gramu Mali Rak, uspelo opraviti. Sedaj so ta 
dekleta in fantje še v srednjih šolah, upam pa, da 
bodo ostali med jamarji za vedno.

Z letošnjimi srečanji smo začeli v začetku no-
vembra 2011 v Jamarskem domu na Gorjuši. 
Spoznali smo nevarnosti v jami in jamarsko teh-
niko ter se seznanili z občutljivostjo jamskega 
okolja. Konec novembra smo se podali v Osole-
tovo jamo do Kongresne dvorane, to je bil za 
mnoge tudi prvi stik s temo in blatom. S sreča-
njem smo nadaljevali v CŠOD Rak v Rakovem 
Škocjanu. Zbrali smo se v petek zvečer, kjer nam 
je zdravnik JRS Tomaž Klinar predaval o nujni 
medicinski pomoči, jamarka in zdravnica GRS 
Eva Macun pa je otroke in druge prisotne sezna-
nila s temeljnimi postopki oživljanja, kar smo tudi 
praktično izvajali na medicinski lutki. Lahko mi 
verjamete, da so otroci zadevo obvladali hitreje 
od odraslih! Naslednji dan se nas je vseh 26 po-
dalo v Mačkovico. Kasnejša srečanja smo po-
svetili treningu vrvne tehnike na poligonu in v 
telovadnici. 

Ker se otroci učijo jamarstva za obisk »pra-
vih« jam in jamarstvo jemljejo zelo resno, smo 
večkrat sodelovali na večjih prireditvah v sklopu 
predstavitev JRS. Tako smo sodelovali v prever-
janju znanja nujne medicinske pomoči za osnov-
ne šole na Debelem rtiču ter na državnem tek-
movanju ekip Rdečega križa in Civilne zaščite v 
Murski Soboti. 

Pozno zimo in pomlad smo izkoristili za ja-
marske ekskurzije v podzemlje. Zdenka Žitko 
nas je peljala v prelepo jamo LP2. Obiskali smo 
še Matetovo in Miševo jamo. Obe sta blizu Dom-
žal, obe sta ozki in blatni Hvala Urošu Iliču, da si 
je vedno vzel čas in nam pomagal narediti varne 
korake proti »središču Zemlje«.

Na kratko sem poskušal opisati, kaj vse otro-
ci zmorejo, in upam, da so pri tem še uživali! 
Zaključno srečanje je vsako leto nekaj poseb-
nega. Društvo poskrbi za organizacijo srečanja, 
ki se ga udeležijo otroci-jamarji in njihovi men-
torji iz vse Slovenije. Letos je potekalo v okolici 
Laz, na področju, ki je svetovno znano po mno-
gih kraških značilnostih in seveda po mogočnih 
jamah. Da pa bi udeleženci videli čim več zani-
mivosti, smo prosili Jožeta Koširja za vodenje in 
razlago. 

Cox, kot Jožeta kličemo vsi, ki ga poznamo, 
nas je peljal do Trtnikovega konika, kjer smo vi-
deli vhode v brezna z imeni Krastača, Putikova 
jama in jama MIK. Tam smo se obrnili in odšli do 
Radošče, kje smo videli stik apnenca in dolomi-
ta, naprej pa smo se sprehodili do vhoda v Naj-
deno jamo. Samo par korakov stran smo se za-
čeli spuščati proti mogočnemu vhodu v Vranjo 
jamo. Pogumno smo se potrudili še skozi Mrzlo 
jamo na svetlo. Lahko vam zaupam, da z otroki v 
jami ni bilo težav, mnogi starši pa so se s pravo 
jamo srečali prvič, tako da so jih otroci spodbu-
jali na poti skoznjo. Pot smo nadaljevali ob robu 
Planinskega polja proti zahodu do Katavatronov, 
nato pa smo zavili do Skednene jame. Seveda 
smo šli tudi skoznjo, naprej mimo Davidovega 
brezna in nazaj do Kališke ceste, kjer so nas ča-
kala vozila, da so nas peljala v Center vojnih ve-
teranov v Logatec. Tam so sledila predavanja 
mladih jamarjev iz Rakeka, Moravč, Ljubljane in 
tabornikov iz Ljubljane.

Letošnje prireditve Mali Rak 2011 se je ude-
ležilo 54 otrok in 32 organizatorjev, mentorjev, 
staršev, pomočnikov, skratka odraslih. Starostnih 

omejitev na srečanju ni! Na ogled smo se podali 
vsi: zelo majhni otroci, stari tri leta, in vse do ba-
bic, starejših od 65 let. Tudi jamarskega znanja 
nismo preverjali, nismo tekmovali, smo si pa lepo 
tovariško pomagali, kar je bil cilj srečanja.

Ko smo končali z ogledom, predavanji in po-
delitvijo diplom 22 osnovnošolcem, ki so opravili 
učni program jamarske šole za otroke, smo se v 
lepi, veliki dvorani Centra podprli z ocvrtim pi-
ščancem in se ohladili s sladoledom.

Program je v šolskem letu 2010/11 podprlo 
Ministrstvo za šolstvo in šport preko razpisa za 
društva, ki izobražujejo otroke. Zahvaljujemo se 
lokalnim skupnostim, ki podpirajo program: Ob-
čini Domžale, Občini Kranjska Gora, KS Dob in 
drugim. Še posebej velja zahvala vsem jamarjem, 
ki pomagate pri zagotavljanju varnosti na naših 
jamarskih ekskurzijah v prečudoviti svet podze-
mlja!

Aleš Stražar, DZRJ Simon Robič Domžale

Žimarjenje
Kot že vse od leta 2003 smo tudi letos domžal-

ski jamarji organizirali tekmovanje v žimarjenju. 
Progo smo kot vsako leto postavili na silos, ki je 
pred leti služil za skladiščenje zalog žita, sedaj pa 
z ukinitvijo bližnjega mlina sameva nad bližnjimi 
hišami gosto poseljenega Vira pri Domžalah.

Betonski objekt je sicer na zunaj neprivlačen, 
je pa primeren za organizacijo tekmovanja, saj 
nima oken kot običajne stanovanjske stolpnice in 
je visok 47 metrov, mi pa tekmujemo dva metra 
manj!

Tekmovanje vsako leto organiziramo okoli 19. 
aprila, na dan praznika Občine Domžale. Letos 
smo za dan tekmovanja izbrali četrtek, 14. aprila, 
ob petih popoldne. Kljub delovniku je bilo tekmo-
vanje lepo obiskano! Skupno se ga je udeležilo 24 
tekmovalcev v vseh kategorijah: dečki in deklice 
do 15 let ter ženske in moški nad 15 let.

Pri moških je že drugič zapored slavil Bojan 
Stanek iz JK Carnium Kranj. Postavil je nov in 
skoraj neverjeten rekord proge, 1 minuta, 42 se-
kund in 3 stotinke. Že drugič je bil drugi Robert 
Kusić, DZRJ Kranj, tretje mesto pa je pripadlo 
Alešu Stražarju iz DZRJ Simon Robič Domžale. 

V ženski konkurenci je nastopila Mateja Maz-
gan iz Koroško-šaleškega JK Speleos-Siga iz Ve-
lenja. Kot edina ženska se je morala na progo 
podati z moškim nasprotnikom, saj tekmovanje 
poteka v parih.

Organizacija tekmovanja ni namenjena doka-
zovanju moči. Glavni namen je, da bi vsi jamarji skozi zabavno »tekmovanje« prišli do učinkovi-
te tehnike plezanja iz jam. Temu so prilagojena pravila, ki dopuščajo uporabo vseh priznanih in 
varnih tehnik vertikalnega gibanja po statični jamarski vrvi.

Za pomoč pri nagradah se najlepše zahvaljujemo Treking športu, Anthronu in Mateju 
Mihailovskemu iz MM Suba. Zahvala jim velja, ker tako posebno tekmovanje podpirajo že vse 
od leta 2003, hvala! Se vidimo aprila 2012!

Aleš Stražar, DZRJ Simon Robič Domžale 

N O V I C E
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Širjenje brezna A-3 na Vršiču
Društvo za raziskovanje jam Kranj je v letih 

1969–1975 raziskovalo brezna na Vršiču. Kljub 
velikemu pričakovanju večjega brezna ni in ni 
bilo. Na področju A, to je na podih na južnem 
pobočju Travnika, so se vsa brezna po kakih 
dvajsetih metrih končala s sneženimi čepi. Iz-
jema je bilo le brezno A-3, v katerem je nada-
ljevanje po 35 metrih preprečevala ožina.

Brezno je bilo odkrito 18. septembra 1971 
in že naslednji teden, 25. septembra, se je na-
denj spravila ekipa za širjenje. V kranjskem 
društvu je bilo takrat, kar se »tretjih članov« 
tiče, sušno obdobje. Na pomoč sta priskočila 
člana JK Ljubljana Matica Jožko Jurečič – 
Koko in Renato Vrbovšek – Rene, iz Društva za 
raziskovanje jam Kranj pa sem v akciji sodelo-
val Davorin Preisinger – Davo. Jamarja sta v 
končno ožino nastavila samo eno, obilno mino 
in počistila svoje skladišče do zadnjega. V ti-
stih časih je bilo tako, da je bilo »tretjih članov« 
na kilograme, kdaj pa tudi samo na grame. 
Tako se ga je nekoč pri širjenju ožine v Jami 
pod Babjim zobom uporabilo kar za dva na-
hrbtnika.

V začetku sedemdesetih let so se za spuste 
v brezna še uporabljale jamarske lestve, kar je 
v ožinah predstavljalo problem hitrega napre-
dovanja oziroma vračanja. To je prišlo prav 
posebno do izraza v breznu A-3. Ko se je ekipa 
pribasala do ožine, je Rene ugotovil, da razpo-
ložljiva vžigalna vrvica nikakor ne zadošča za 
umik iz brezna.

Ponovitev akcije kdaj drugič v tistih zagna-
nih letih ni prišla v poštev. Žičke v možganih so 
se pregrevale in padla je odločitev. Najprej 
Koko in Davo splezata iz brezna in se pripravita, 

da bosta z vrvjo pomagala Reneju pri karseda 
hitrem plezanju po prižigu vrvice. Rečeno, 
storjeno. Napetost se je stopnjevala, ko je 
Rene zavpil: »Gori!« In pričela se je tekma s 
časom. Najbrž je vsakomur jasno, koliko hitre-
je se napreduje, ko človeku za »ritjo« gori priž-
gana zažigalna vrvica. Zadnja dva metra sva 
Koko in jaz Reneja dobesedno potegnila iz 
brezna, tako da smo vsi trije padli po travi. V 
istem trenutku pa je tudi že počilo, drobci 
mahu in trave so puhnili iz vhodnega brezna, 
zadihana trojka pa je modrovala: »Madona, 
dobri smo, fantje, a ne!?«

Hrabrih ali neumnih sreča ne zapusti zlepa. 
Dobro je bilo le to, da sta jamarja pokukala v 
brezno le nekaj metrov in ugotovila, da se plini 
zadržujejo na globini kakih 20 metrov. Ob na-
slednjem obisku bo potrebno ugotoviti, kak-
šen je rezultat širjenja. Vsem je bil namreč 
znan žalosten primer iz jame Bilpa blizu Ko-
čevja, kjer so ugasnila tri mlada življenja, ker 
so fantje šli takoj po eksploziji pogledat rezul-
tat širjenja. Zadušili so se s plini, ki se razvijajo 
ob vžigu nekaterih eksplozivov.

Davo Preisinger, DZRJ Kranj

kaj vSe Smo poČeli – iN preživeli

10   jUNij 2011

Rubrika Kaj vse smo počeli – in preživeli
V letih in desetletjih so se nam v jamah ali v zvezi z njimi včasih dogajale zanimive stva-

ri. Velikokrat smešne, lahko pa tudi zapletene ali skrajno resne. Vendar smo preživeli in 
bomo tudi naprej. Tele vrstice naj bodo nekak nagovor vsem tistim, ki ste kaj posebnega 
doživeli, da sporočite tudi ostalim. Morda se vam bodo smejali, lahko pa bi bil to tudi poduk, 
česa ni dobro početi v jamah. 

Torej, če vas tipkovnica zasrbi, izlijte dogodek v Wordov dokument in ga pošljite uredni-
štvu revije Jamar na revija.jamar@gmail.com. Tudi kakšna fotografija ne bo odveč.

Davo Preisinger, DZRJ Kranj

N O V I C E

Velika jama v Nartah
Narte so področje na strmi skalni obali južne-

ga dela Jamskega zaliva v Cerkniškem jezeru. Tu 
v podzemlje skozi številne špranje in jame izgine 
velik del Stržena, kljub velikim pretokom pa dalj-
ših jam ni. Znanih je pet ponornih jam z imeni 
Narti 1–5. 

Vhod v Veliko jamo v Nartah je bil najden po-
zimi. Sam po sebi ni obetal veliko, mislili smo, da 

gre za že znano jamo. Presenečenje je bilo veli-
ko. Majhen, brlogu podoben vhod takoj pride na 
strop širokega, prostornega rova. Do dna tega 
prostora lahko prosto priplezamo preko zagoz-
dene skale in skalne police. Od tod gremo lahko 
preko zasiganega prehoda do glavnega križišča.

Proti vzhodu gremo skozi ožino do Vodnega 
dela jame. Tu v rovu voda priteka iz sifona pri 
strani in ponika na njegovem južnem robu, kjer 
ga prekine udor. Proti zahodu pa pridemo preko 

kratke stopnje v blatni del jame. V severnem 
delu se rov na koncu spusti v vodo, v južnem pa 
gre za razvejan splet nizkih rovov s prostornim 
kaminom na koncu.

Jamo je verjetno na več točkah prekinil isti 
udor, ki ga na površju vidimo kot zaobljeno vrtačo. 
Vsi kraki jame so tako le pritoki iz ponora in pelje-
jo na površje, glavni rov pa je prekinjen z udorom. 
Sifon v Vodnem delu leži zelo blizu jami Narti 2, 
zato je povezava med obema zelo verjetna. 

Poleg jamskih pajkov, pijavk in drugih vodnih 
živali je bila v vhodnem prostoru opažena divja 
mačka. Ob srečanju je zbežala po steni globlje v 
jamo. Pod stopnjo pred blatnim delom jame so 
bile tudi jasne sveže sledi v blatu, po njihovi obli-
ki sodeč je šlo za vidro.

Marko Matičič, JD Rakek

Fo
to

: J
D

 R
ak

ek

Fo
to

: D
av

o 
Pr

ei
si

ng
er



jUNij 2011   11

N O V I C E

Jama v Taborski steni 
Visoka kraška planota od Goteniške gore 

proti reki Čabranki je od nekdaj veljala za slabo 
dostopno zaradi relativno visoke nadmorske vi-
šine, težko prehodnega kraškega sveta, slabih 
prometnih povezav in mogočnih gozdov. Tem, za 
človeka neugodnim dejavnikom se je na tem ši-
rokem območju v 50. letih prejšnjega stoletja 
pridružila še njegova zaprtost. V južnem delu se 
kraška planota prevesi v globoko urezano dolino 
Čabranke. Strma in prepadna pobočja, kjer še 
danes prevladujejo močni pobočni procesi, se 
imenujejo Bela, Rdeča, Taborska, Žurgarska in 
Velika stena. Z roba se stene prevesijo v mogoč-
ne skalne skoke, globoke več kot 50 metrov. 
Med njimi so manjše poševne police, ki se po-
novno prevesijo v naslednji skok. Tako se prepa-
dno pobočje v stopnjah spusti 800 metrov nižje 
k Čabranki. Z roba sten so čudoviti razgledi pro-
ti dolini in vasem ob njej – Bezgarji, Papeži, Beli-
ca in Žurge – ter onstran reke na Gorski Kotar 
na Hrvaškem. 

Območje je slabo raziskano. Poznamo nekaj 
že zdavnaj registriranih jam in več jam, obiska-
nih po odprtju območja. Tudi sam sem v tem 
prepadnem skalovju odkril in raziskal nekaj no-
vih jam.

Taborska stena je le ena izmed vertikalnih od-
sekov pobočja pod južnim robom Goteniške 
gore. Skupaj z ostalimi naštetimi stenami sesta-
vlja prek pet kilometrov dolgo verigo skoraj nav-
pičnega karbonatnega ostenja nad Čabranko. 
Stene so se izoblikovale zaradi mehkejših spodaj 
ležečih permskih kamnin in posledičnega hitrega 
odmikanja zgoraj ležečih karbonatnih pobočij.

V Taborski steni se na nadmorski višini 950 
metrov odpira Jama v Taborski steni (kat. št. 
6526), na kartah je označena le kot Taborska 
jama. V njej so se domačini iz Belice in okoliških 
vasi skrivali pred Turki, najbolj znana pa je po 
tragičnem dogodku julija leta 1942, ko so parti-
zanski štab v njej napadli Italijani. 

Do jame na začetku Taborske stene nas pri-
pelje Kočevska planinska pot, če sledimo mar-
kacijam in kažipotom. Tik preden pridemo do 
roba Taborske stene, gremo mimo spomenika, ki 
je dejansko v piramido zložen kup kamnov, na 
katere sta postavljeni dve spominski plošči. 
Vhod v jamo je lahko dostopen po sicer ozki ste-
zi v prepadni steni, ki pa je zaščitena z leseno 
ograjo. 

Jama ima 10 × 7 m velik vhod, ki se nadaljuje 
s prav toliko široko in visoko, v vhodnem delu 
izrazito podorno dvorano. Zaradi odprtosti in 

lege je verjetno že pred itali-
janskim napadom imela po-
polnoma reproducirane ste-
ne, ki so jih bombe in požar v 
vhodnem delu še bolj poško-
dovali. Del sten je še danes 
sajast. V dvorani so postavlje-
ne velika lesena miza in klopi, 
na steni pa je spominska plo-
šča. Na koncu je nizek pre-
hod v 15 metrov dolg in dober 
meter visok, lepo zasigan pro-
stor. V vhodnem delu se grušč 
meša z jamsko ilovico, v kateri 
najdemo do 5 mm velike kreme-
nove prodnike. V notranjosti sta na 
tleh kamenje in grušč, ki skoraj do 
stropa zapolnjujeta notranji del jame 
in sta najbrž zasula morebitno nadalje-
vanje. 

Jama je torej znana po dogodku iz 
druge svetovne vojne. V njej se je aprila 
1942 naselilo poveljstvo 2. čete 3. bataljona 
Šercerjeve brigade, julija istega leta pa še 
vodstvo Kočevskega odreda. Tam je bila tudi 
ciklostilna tiskarna. Partizanski štab je bil ile-
galen, strogo varovan ter dostopen samo aktivi-
stom in najzaupnejšim partizanom. Predvsem so 
morali biti zelo pozorni na veliko število domačih 
ovaduhov in izdajalcev. Sčasoma pa je bil vstop 
v štab čedalje bolj prost, zato je skrivnost prišla v 
vednost tudi med civilno prebivalstvo v dolini 
pod vznožjem stene, saj so prebivalci partizanom 
prinašali živež. Iz štaba so vodile partizanske poti 
na vse strani. 

V ofenzivi je italijanska vojska 21. julija 1942 
vse vasi pod vznožjem Taborske stene požgala 
do poslednje domačije. Veliko moških so postre-
lili kot talce, ostale prebivalce pa so izgnali v 
koncentracijska taborišča, največ na otok Rab. V 
ofenzivi so izvedeli za dogajanje v Taborski jami, 
saj jih je nekdo izdal. Med domačimi prebivalci 
je Italijanom uspelo dobiti vodiče, ki so jim dali 
vse informacije in so dobro poznali tudi vse poti, 
kar je bilo pogubno. 

Tistega usodnega 24. julija 1942 je bilo v štabu 
več partizanov. Nekateri so ga zadnji trenutek za-
pustili, ker so krenili po obveznostih na kurirske 
poti in v patrulje, ostalo jih je trinajst. Bilo je mirno, 
prečudovito julijsko jutro. Nihče ni slutil, kaj se bo 
zgodilo v naslednjih urah. Kljub temu da je oku-
pator uničil in izropal vasi v dolini ter izvajal geno-
cid nad civilnim prebivalstvom, nihče ni pričako-
val napada na štab. Na travni jasi ob vhodu sta 
čepela fantiča iz vasi Belica, sedemletni Jakob in 

devetletni Vinko, ki sta se pred nekaj dnevi zate-
kla k partizanom, ko je gorela domača vas. 

Nenadoma so počili streli. Oba pionirja sta 
obležala v mlaki nedolžne otroške krvi. Enajst 
partizanov je bilo obkoljenih in vklenjenih v ste-
no, brez možnosti za umik. Mnogoštevilna itali-
janska vojska, oborožena tudi s topovi, je začela 
neenakopravni boj, ki je trajal vse do noči. Močan 
topovski napad s sosednjega hriba je silovito tol-
kel preko celega dne. Več izstrelkov granat je 
udarilo v votlino, zažigalne granate so zanetile 
tudi ogenj. Med partizani je bilo čedalje več ra-
njenih in mrtvih. Polnih dvanajst ur so vzdržali v 
peklenskem ognju, kjer ni bilo časa misliti na re-
šitev. Sedem jih je že padlo, štirje pa so zlezli v 
ozko nadaljevanje, vhod so zaprli s pregrado iz 
kamenja in se potuhnili. Italijani so ugotovili, da v 
vhodni jami ni več preživelih, zato so se umaknili. 
Preživeli so proti jutru zapustili jamo in se rešili.

Vseh devet mrtvih so v naslednjih dneh po-
kopali na obronku gozda, nedaleč od jame. Po 
osvoboditvi so svojci prenesli partizane na do-
mače pokopališče, pionirčka Jakec in Vinko pa 
sta za vedno ostala pokopana na robu gozda. 
Vsakoletne svečanosti vodijo obiskovalce tudi 
mimo njunega groba. Na njuno gomilo marsikdo 
položi kamen v spomin na nedolžne mlade žrtve. 
In gomila raste, iz leta v leto, danes je to velik 

kup v obliki piramide.
Podroben opis tragičnega boja je opisan 

v knjigi Toneta Ožbolta Dolina Petra Klepca. 
Na tem območju je bilo več partizanskih bol-
nišnic in tiskarn, na kar kažejo nekatere spo-
minske plošče in spomeniki ob cestah. Kako 
je bilo z jamami? Ali je bila Taborska jama 
edina, ki so jo partizani uporabljali? 

Podatkov o tem nimam, sem pa v sose-
dnji Žurgarski steni odkril vhod v jamo, ki se 
je odpirala v previsni steni osem metrov od 
tal. Vhod je bil brez plezalne opreme nemo-
goč. Ko nam je uspelo preplezati steno in 
priti v votlino, smo v deset metrov dolgi jami 
našli že preperel jedilni pribor, dve že zasiga-
ni in zaprti, a polni steklenici, v kateri je bilo 
najbrž vino, in še nekaj drobnih predmetov. 
Domnevam, da je jama v vojni služila kot 
skrivališče. Do vhoda so prišli po dolgih le-
stvah, ki so jih najbrž potegnili za sabo v 
jamo.

Borivoj Ladišić, JK Novo mestoVhodna dvorana s spominsko ploščo na steni Steklenice, ki smo jih našli v jami
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Jama Grč vrh je 
očiščena in delno 
raziskana

Glede na našo okoljevarstveno dejavnost – 
ne nazadnje smo v letu 2005 ravno zaradi tega 
od Republike Slovenije prejeli status društva, ki 
deluje v javnem interesu – smo se odločili, da 
nadaljujemo s čiščenjem jame Grč vrh 3. Tudi 
letos nas je pri tem podprla Občina Mirna Peč. 
Izvedli smo ga v soboto, 16. aprila, v sklopu vse-
mirnopeškega čiščenja. Z delom smo pričeli tam 
nekje ob deveti uri na delovni globini tri in pol 
metra. Letošnji režim dela smo si malo olajšali z 
dodatnimi kmetijskimi pripomočki, kot je vitel, pa 
tudi s sortiranjem nismo imeli več težav glede na 
»starost« odpadkov. Naj vas spomnim, da je bila 
v lanskem letu prisotna velika količina kadavrov, 
pa tudi nevarnih in kosovnih odpadkov.

Skratka, po šestih urah dela, iznesenih 10 m3 
smeti in malo manj kamenja smo jamo očistili in 
pri tem prišli do ozkega nadaljevanja. Ker je bila 
tudi tokratna udeležba članov kluba in simpati-
zerjev številčna, smo poleg omenjene očistili še 
jamo z delovnim imenom Grč vrh 2 v neposredni 
bližini. Trenutno nadaljevanja še nismo našli.

Kot je bilo že rečeno, je izvedbo akcije omo-

gočila Občina Mirna Peč, hrano na zaključku pa 
Lovska družina Mirna Peč. Posebna zahvala Na-
taši Rupnik (Občina Mirna Peč), Karlu Zagorcu, 
Alojzu Draganu in Martinu Remicu (vsi Lovska 
družina Mirna Peč), pa tudi obema traktoristo-
ma: Francu Kovačiču za upravljanje vitla in Jane-
zu Kramarju za odvoz smeti. Kulinarično zahvalo 
pa dobi Vida za najboljšo kavo (tako je dejal Šini) 
po končani akciji.

Čistilne akcije smo se udeležili še Mihael Ru-
kše, Drago Primc, Anže Tomšič, Borivoj Ladišić, 
Andrej Gašperič, Gorazd Plut, Andrej Jaklič, Ro-
bert Femc, Matjaž Hutevec, Jasna Šinigoj, Matija 
Gašperšič, Anton Tramte, Uroš Mervič, Damjan 
Šinigoj, Matic Jaklič in Jože Tomšič.

Raziskovanje, 27. 4. 2011
... in pri tem prišli do ozkega nadaljevanja, kjer 

se zgodba o akciji v jami Grč vrh 3 nadaljuje. Tako 
smo se na dan upora proti okupatorju Klemen, 
Anže in jaz odločili, da gremo širit ožino. Malo 
pred 9. uro smo se znašli pred njenim vhodom, 
predebatirali, koliko smo prejšnjič očistili, in spo-
toma našli karabin (Anže), ki je služil za varova-
nje pri čistilni akciji. Andrej Gašperič je zanj celo 
napisal tiralico (za karabin, ne za Anžeta!). Na 
prvi pogled nedolžna ožina nam je vzela kar dve 
uri in pol, na pomoč smo morali poklicati še Vido 
in Urško, da sta nama pripeljali lahko gradbeno 
mehanizacijo – kol (beri lomilko). Spotoma je 
Klemen preveril novo macolo in to kar na svoji 
roki ... Po rezultatu na roki je bila potrjena kot OK. 
Žal mu je to preprečilo nadaljnje raziskovanje, 
širjenje ožine pa je prevzel Anže, ki ga je po pre-
boju doletela čast, da se prvi spusti v nove dele. 

Po ožini se jama nadaljuje v manjšem breznu, 
bolje prelomu, ki je z ene strani zasut s podornimi 
skalami in kamenjem, druga stran pa je zasigana. 
Po treh metrih je manjša polica, nato pa se bre-
zno nadaljuje skozi ožino, dno dosežemo po do-
brih petih metrih. Na dnu je manjša dvorana pod 

podornimi skalami s treh strani, četrta stran je 
stena preloma. Začutila sva rahel prepih, videla 
možno nadaljevanje, ki pa bo moralo počakati na 
novo akcijo. Jamo smo na akciji tudi izmerili, me-
ritve so pokazale trenutno globino 18 metrov.

Na tokratni akciji sta zemeljsko podporo za-
gotavljali Vida Tomšič in Urška Voglar, raziskova-
li pa smo Anže Tomšič, Klemen Mihalič in Jože 
Tomšič.

Jože Tomšič, JK Novo mesto

Jamarska karta Kanina 
Ideja se je porodila ob postavitvi jamarskega bivaka na Kaninskih 

podih. Zakaj ne bi pripravili še karte območja okoli bivaka? Malo sem 
povprašal naokoli, odziv je bil pozitiven in hitro se je sestavila skupinica 
za njeno pripravo.

Za kartografsko podlago smo vzeli sloj plastnic TTN-10, dodali nekaj 
drugih elementov (poti, vlečnice, vodni viri itd.), osrednji del pa so seve-
da jame. Vsaka jama ima štiri atribute: velikost simbola pomeni globino, 
oblika hidrološki tip, barva kakovost lege in dokumentacije, poleg vsake 
jame pa je katastrska številka. Pri pomembnejših jamah smo dodali še 
ime, pri najdaljših tudi tloris.

Največ težav smo imeli s kakovostjo kartografskega gradiva. Že na-
tančnejši pregled na trgu dostopnih kart pokaže precej pomembnih 
razlik. Ne ujemajo se imena vrhov in njihove nadmorske višine, včasih 
tudi za nekaj deset metrov, največ težav pa je s potmi, še posebej z ne-
markiranimi oz. mulatjerami. Na eni karti je vrisana kot pot, na drugi kot 
opuščena pot, na tretji spet nič. Zato smo morali na več mestih že skoraj 
na pamet ubrati kompromis.

Pri jamah smo se striktno držali načela, da objavimo aktualno stanje 
v bazi Katastra jam (izvod iz junija 2011). Večkrat se je bilo težko odloči-
ti, kdaj neko jamo smatrati za ledeno. Postavili smo kriterij, da za ledeno 
jamo »zahtevamo« stalni led, ne zgolj kup lanskega snega na dnu vho-
dnega brezna. Seveda gre zgolj za stanje v času registracije, današnje 
stanje je lahko precej drugačno, a boljšega podatka ni na voljo. 

Na območju Kaninskih podov je registriranih 510 jam, na Rombon-
skih podih 92 in osem na majhnem območju izvira Gljuna z jamo Srnico. 
Skupaj torej karta pokriva 610 jam. Spremlja jo obsežen indeks v prilo-
ženi knjižici. Gre za izvleček iz baze Katastra jam, obsega pa tudi nekaj 
dodatnih podatkov, ki smo jih izluščili s sistematičnim pregledom vseh 
zapisnikov. Dodan je še kratek popis gradiva v Katastru jam (zapisnik, 

tloris, prerez, fotografija vhoda). 
Indeks je urejen po kat. št., pose-
bej pa je dodan še abecedni seznam za lažje iskanje. Legende in razlage 
so pripravljene dvojezično (slovensko in angleško).

Namen karte je tudi povabilo jamarjem k popravku napačnih podat-
kov, in ko bo čez nekaj let karta zastarela, povabilo avtorjem, da izdamo 
novo. Če bo kakor koli pripomogla k raziskovanju jam na Kaninskem 
pogorju, bo njen namen dosežen.

Dolžan sem veliko zahvalo sodelavcem, ki so sodelovali pri pripravi: 
Petra Gostinčar (kartografija), Miha Staut (relief), Peter Gedei (obliko-
vanje) in Uroš Ilič (priprava za tisk). Za koristne nasvete pri pregledu še 
nedokončane karte pa se zahvaljujem Zdenku Rejcu, Bogomirju Rem-
škarju, Franju Droletu, Roku Cigliču ter vsem drugim, ki ste posredovali 
koordinate taborov, izvirov itd.

Jamarska karta Kanina je brezplačna in jo lahko dvignete v prostorih 
Katastra jam.

Miha Čekada, JK Železničar
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Zdratnik jama
Med brskanjem po klubskem katastru sta 

mlajša člana JD Rakek odkrila jamo, ki je bila 
registrirana že daljnega leta 1986 in še ni imela 
načrta. O tem smo povprašali udeležence takra-
tne akcije in izvedeli, da je jama sicer dolga oko-
li 150 metrov, vendar zaradi »notranjega sovra-
žnika« tisti dan načrta niso izdelali. 

Lansko leto, 24 let po registraciji, se je v isto 
jamo odpravila močna zasedba jamarjev mlajše 
generacije, da bi jo narisala. Objekt se nahaja 
blizu vasi Beč, ki je nekje na sredini med Cerkni-
co in Rakitno. V jamo smo se splazili skozi rov 
manjših dimenzij, ki mu sledi 15 metrov globok 
spust v dvorano, kjer se jama razcepi. Kljub temu 
da so jamo že raziskali, smo oprezali za možnimi 
nadaljevanji. Sledili smo aktivnemu rovu in kma-
lu prišli do konca, kjer smo našli letnico prejšnje-
ga obiska, napisano v blato. 

Medtem ko je ena ekipa merila poligon, smo 
odkrili bazen z ujeto vodo, nad katerim je vlekel 

rahel prepih. Prehod, ki smo ga prekopali, smo 
kasneje poimenovali Sueški prekop. Miha je na-
mreč med kopanjem vseskozi ležal v mrzli blatni 
brozgi. Za prehodom se jama odpre, saj mu sledi 
okoli sto metrov lepega, bogato zasiganega rova. 
Za ta dan smo akcijo zaključili, vendar smo se 
kasneje še večkrat vrnili. Odkrili smo še nadalje-
vanje na koncu Prudičevega rova, kjer je najverje-
tneje obvozno nadaljevanje Petehovega rova. 
Zelo mogoče je, da sta oba dela glede na meritve 
in tvorbo v istem prelomu povezana s še nezna-
nim nadaljevanjem za sifonom. Delo je na tej sto-
pnji zaradi pomanjkanja motivacije in težko pre-
hodne ožine za nekaj časa zastalo. Vezani smo bili 
na sušno obdobje, saj je drugače jama nepreho-
dna. Zaščitni znak vsake akcije je bila obilica le-
pljive brozge, ki se temeljito zažre v raziskovalca. 

Možna nadaljevanja so tako ostala v Tilkinem 
rovu (manjši pritočni rov), kjer se bomo raziskav 
lotili v suši, in na koncu Prudičevega rova, kjer je 
razširitev že vidna v obliki 10 metrov širokega 
brezna. Jama nas je pozitivno presenetila s svojo 
razvejanostjo, saj smo namerili 535 metrov poli-
gona in jo tako podaljšali za slabih 400 metrov. 

Nagradno vprašanje
V prejšnji številki Jamarja smo spraše-

vali o imenu jame, o kateri smo poročali v 
reviji Jamar. Pravilni odgovor se glasi 
»Jama Burja«. Očitno je bilo tokrat vpraša-
nje lažje, saj smo prejeli 10 pravilnih odgo-
vorov, žreb pa je srečo določil izžrebanki 
Nives Kravanja. Za nagrado bo prejela 
čelno akumulatorsko svetilko. Uredništvo 
Nives naproša, naj se javi uredništvu prek 
e-pošte ali telefona, objavljenega v kolofo-
nu revije.

Tokrat postavljamo novo nagradno 
vprašanje. Sprašujemo vas po letnici na-
stanka prve jamske fotografije iz Postonj-
ske jame in po imenu in priimku avtorja 
fotografije. Pravilne odgovore pričakuje-
mo do 30. oktobra 2011. Pošljete ga lahko 
na naslov uredništva (e-pošta: revija.ja-
mar@gmail.com ali na poštni naslov Ja-
marska zveza Slovenije, Lepi pot 6, p. p. 
2544, 1109 Ljubljana, s pripisom Nagra-
dno vprašanje Jamar). Med pravilnimi od-
govori bomo iz žrebali dobitnika nagrade, 
jamskega koledarja za leto 2012 švicarske 
založbe SpeleoProjects.

Sueški prekop
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Predvidevamo, da voda iz Zdratnik jame napaja 
izvire Prušnice, ki so po zračni poti oddaljeni 500 
metrov. Raziskovanja se bomo ponovno lotili le-
tos, saj nam raziskovalni duh ne da miru. Da je 
urejanje društvenega katastra dobra investicija, 
sta nam dokazala Jaka Peteh in Miha Prudič, in 
upam, da bomo našli še kakšen skrit biser. 

Matej Zalokar, JD Rakek
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J amarstvo je bilo v tistih časih 
na slovenskih tleh šele v po-
vojih, z ureditvijo jame, ki je 

postala pomembna turistična 
atrakcija, pa se je začelo razvijati 
tudi v teh krajih, še posebej zato, 
ker so tedaj skozi sotesko Huda 
luknja gradili železniško progo. Od 
takrat, ko je mimo zapeljal prvi 
vlak proti Slovenj Gradcu, so bile 
dejavnosti v jami v polnem razcve-
tu in vedno znova se je v njej kaj 
dogajalo. Nato so nastopili hudi 
časi prve svetovne vojne, ko so 
raziskovanja podzemeljskega sve-
ta zastala. 

Ponovno so se začela okrog 
leta 1924, ko se je zbralo nekaj do-
mačinov in uglednih meščanov iz 
okolice. Delali so po svojih močeh 
vse do leta 1935, ko je bil v takra-
tni Dravski banovini ustanovljen 
Jamarski klub Speleus s sede-
žem v Velenju. Za tiste čase je bilo 
to eno redkih jamarskih društev 
na Slovenskem. Z drugo svetovno 
vojno so zopet prišli krizni časi in 
jamarstvo je zamrlo. 

Po drugi svetovni vojni se vse do leta 1952 ni 
dosti dogajalo. Leta 1952 so jamo, ki je postala 
znana pod domačim imenom Huda luknja, zopet 
uredili za turistični ogled vse do dotočnega sifo-
na na koncu vodnega rova. Za tiste čase je bil to 
velik podvig, saj so celotno pot uredili z lesenimi 

pohodnimi potmi v dolžini več kot 
400 metrov. Vendar je bila primer-
na za ogled manj kot desetletje, 
saj so leseni mostovi, stopnišča in 
podesti hitro propadali, tako da je 
postala hoja po njih prenevarna. 
Jamarske aktivnosti so za nekaj 
časa ponovno zamrle. 

Leta 1968 so ustanovili Jamar-
ski klub Slovenj Gradec. Njegovi 
člani so nadaljevali z razis-
kovanjem jam v soteski Huda lu-
knja, vključno z istoimensko jamo. 
Klubu so se kmalu pridružili novi 
člani z območja Velenja. Na sku-
pnih akcijah so raziskali več deset 
jam v osrednjem delu severne Slo-
venije in nekaj novih rovov v Hudi 
luknji. Leta 1971 so izdali prvo in 
edino številko časopisa Jamar, ki 
torej letos praznuje 40-letnico. 

Proti sredini sedemdesetih let 
20. stoletja je bil JK Slovenj Gra-
dec vse manj dejaven, zato so se 
nekateri člani iz Velenja odločili, 
da pri njem ustanovijo lastno ja-
marsko sekcijo. Že na prvi akciji 
novoustanovljene velenjske sekci-

je so za slapom Ponikve v jami Huda luknja našli 
dotlej neznane rove v dolžini 200 metrov. To je 
bila potrditev, da je jama še polna presenečenj in 
da se jo splača raziskovati naprej. V klubu smo 
po tihem vseskozi upali, da bomo z intenzivnimi 
raziskavami našli prehod skozi hrib Tisnik. Z 

uspehi, ki so jih člani dosegali, se je povečevalo 
tudi zanimanje za jamarstvo. Število članov je 
naraščalo in s tem so se večale tudi potrebe po 
ponovni ustanovitvi jamarskega kluba. Medtem 
je JK Slovenj Gradec prenehal delovati. 

Leta 1977 je nastalo novo jamarsko društvo, 
ki so mu ustanovitelji v spomin in čast članom 
prvega jamarskega društva v tem delu Slovenije 
nadeli ime, ki močno spominja na ime društva iz 
leta 1935 – Jamarski klub Speleos. S skromni-
mi sredstvi so takratni člani ponovno ustanovlje-
nega kluba pričeli graditi jamarsko kočo, pri če-
mer so jim v veliki meri pomagali domačini. 
Gradili so jo do leta 1981, vendar je s tem jamar-
stvo nekoliko zamrlo in število članov je pričelo 
upadati. Seveda so nekateri tudi med gradnjo 
hodili na raziskovanja, a so bili uspehi skromni. 
Po delnem dokončanju gradnje leta 1981 je raz-
iskovanje dobilo nov zagon in s tem so pričeli 
prihajati novi člani. 

Raziskovanja med letoma 1981 in 1990 so 
potekala na širšem območju Šaleške doline – v 
tem obdobju so odkrili preko dvajset novih jam. 
V letih od 1985 do 1990 so v JK Speleos veliko 
pozornosti posvečali znanju jamarske tehnike in 
reševanja. Leta 1990 je prišlo do pobude za po-
novna arheološka izkopavanja pri jami Špehovka 
v organizaciji Muzeja in kluba. K sodelovanju je 
bil povabljen tudi dr. Mitja Brodar. Njegova veli-
ka želja je bila, da najde ostanke pračloveka, kar 
se žal ni uresničilo. 

Že v samostojni Sloveniji, leta 1991, se je spet 
pojavila želja, da povežemo jamo Lisičnica in 
Medvedji rov Hude luknje. Raziskovanja so po-
tekala skoraj vsak vikend in rezultat teh aktivno-
sti je bil, da smo jamo podaljšali s takrat znanih 
1200 na 1900 metrov rovov. Po srečnem naklju-
čju smo 30. decembra 1991 prišli skozi ozek rov 
iz Medvedjega rova v Lisičnico in tako so se ure-
sničile sanje mnogih članov. To je bilo pomemb-
no odkritje tudi na slovenskem nivoju.

Po tem velikem odkritju je v letih 1992–1994 
v klubu nastalo manjše zatišje. Leta 1994 smo 
v jami Huda luknja praznovali stoletnico prvih 
organiziranih obiskov. Konec leta 1994 je v 
klub prišlo nekaj novih članov, ki so s sabo pri-
nesli novo energijo in ideje. Tako se je leta 
1995 v JK Speleos prvič uresničila želja po raz-
iskovanju izven naših meja. Organizirana je 
bila jamarska odprava v Makedonijo. Leta 1996 
je klub v sodelovanju s Kulturnim društvom Av-
gust Hribar organiziral prireditev Žive jaslice v 
Hudi luknji s kulturnim programom. Na tej 
osnovi so bile žive jaslice organizirane še na-
slednjih deset let. 

Leta 1997 je prišla pobuda takratnega Dru-
štva za raziskovanje jam Siga iz Velenja, da 
zaradi velikega upada njihovih članov združimo 
oba kluba v občini Velenje v enega. Poleg tega 
se je želela k novoimenovanemu klubu pridružiti 
tudi sekcija planincev iz Slovenj Gradca in tako 

Koroško-šaleški jamarski klub 
Speleos-Siga Velenje
Jamarstvo v Šaleški dolini ima dolgo tradicijo. Pisalo se je leto 1829, ko je nadvojvoda Ivan dal zgraditi cesto 
skozi sotesko Huda luknja in se ob tem srečal z velikim vhodom v kraško podzemlje. Jama je dobila ime Jama 
nadvojvode Ivana. Po skopih podatkih je bila urejena za turistični ogled davnega leta 1894. 
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Huda luknja na starinski razglednici

Leto 1977
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je novi klub dobil ime Koroško-šaleški jamar-
ski klub Speleos-Siga Velenje. 

Z združitvijo je klub imel več članov in tudi 
obseg aktivnosti se je povečal. Pričeli smo z ak-
tivnostmi, s katerimi bi omogočili ogled Hude lu-
knje, ne da bi pregrobo posegali v njen habitat. 
Najprej smo na najobčutljivejših delih postavili 
pohodne poti, ki smo jih posebej označili. Spodnji 
del jame smo na novo opremili z električno raz-
svetljavo. Tako je dobila novo podobo in dodatno 
ponudbo dejavnosti, kar je bila popestritev za šir-
ši okoliš občin Velenje in Mislinja. Za promocijo 
smo izdelali in natisnili zloženko, v kateri smo 
svoje delo predstavili ljudem. Poleg tega smo 
prenovili jamarsko kočo, ki je naš ponos, obenem 
pa nam omogoča druženje in skupno delo. 

Ker imamo dobre delovne razmere, se lahko 
posvetimo svoji osnovni dejavnosti – raziskova-
nju in varovanju jam. Vsako leto klub organizira 
jamarsko šolo za vse začetnike v jamskem razis-
kovanju, na kateri se vedno znova kalijo novi 
člani v oporo upanju in želji, da bodo jamarstvo 
in jamarji v Šaleški dolini še dolgo prisotni. 

Od leta 1997 smo nadaljevali z raziskovanjem 
visokogorskega krasa v Savinjskih Alpah, in sicer 

na Korošici in Raduhi. Tam je Društvo za razisko-
vanje jam Siga doseglo izredne uspehe, saj je bila 
v Sistemu Molička peč dosežena globina prek 
1100 metrov. Da bi odkrili še nova brezna, smo v 
letih 1997−2005 na Korošici in Raduhi organizira-
li raziskovalne tabore, njihov rezultat pa je pet 
raziskanih brezen, globljih od 500 metrov. Naj po-
udarimo, da raziskovanje v našem klubu od usta-
novitve poteka neprekinjeno z večjimi in manjšimi 
uspehi. Člani kluba so pri raziskovanju in oddaja-
nju zapisnikov med najuspešnejšimi v Sloveniji. 

V klubu dajemo velik poudarek varovanju 
jam in naravnega okolja. Leta 2010 smo končali 
tri večje projekte s področja varovanja jam, ki so 
jih sofinancirale EU, Norveška, Islandija in 
Liechten stein. Jamarski klub sodeluje tudi pri 
jamarskem reševanju. Trenutno je v njem sedem 
aktivnih reševalcev, ki se udeležujejo praktičnih 
vaj, resnih reševanj in drugih aktivnosti JRS. V 
okviru Civilne zaščite Velenje na lokalnem nivo-
ju deluje tudi enota za reševanje iz višin. Ome-
niti velja, da naš klub sodeluje pri organizaciji 
mednarodnih odprav. Tako se že vrsto let udele-
žujemo odprav v Črno goro, kjer je raziskanost 
majhna in so zato večje možnosti za odkritje 

novih jam ali njihovih delov. Biološka raziska-
nost jam na območju delovanja kluba je zelo 
dobra in mednarodno odmevna, saj so izsledki 
nekaterih raziskav objavljeni v mednarodno pri-
znanih znanstvenih revijah.

Danes Koroško-šaleški jamarski klub Spele-
os-Siga Velenje šteje 30 rednih in štiri častne 
člane. V vsej zgodovini, od nastanka leta 1935 pa 
do danes, je v njem aktivno sodelovalo preko 
500 članov. Razlog za to je, da se radi družimo, 
raziskujemo jame in organiziramo akcije. Ne 
manjka nam idej in imamo vizijo za prihodnje 
aktivnosti. Pridobili smo status društva, ki deluje 
v javnem interesu s področja varstva narave, pa 
tudi s področja zaščite in reševanja. Sodelujemo 
z ostalimi jamarskimi klubi na lokalni ravni, v 
Sloveniji in tudi izven nje. Letos nam je Jamarska 
zveza Slovenije podelila zlato plaketo za dolgole-
tno uspešno delovanje. Prizadevali si bomo, da 
bo Koroško-šaleški jamarski klub Speleos-Siga 
Velenje, ki je bil ustanovljen pred 76 leti, še dolgo 
uspešno deloval ter izpolnjeval svoje raziskoval-
no in naravovarstveno poslanstvo. 

Rajko Bračič, Janez Ravljen,  
Janez Svetina, Tone Novak, Koroško-šaleški 

jamarski klub Speleos-Siga Velenje

Članek je deloma dopolnjen po sestavku: Bra-
čič, R., Novak, T., Ravljen, J., Svetina, J., 2010. Zgo-
dovina jamarstva in Koroško-šaleškega jamarske-
ga kluba Speleos-Siga Velenje skozi čas. V: 
Hribernik M. (ur.), 2010: Varstvo kraških jam in 
virov pitne vode. Velenje, Koroško-šaleški jamarski 
klub Speleos-Siga Velenje, str. 63−65

Vodni rov

Jamarski dom
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Z a prvomajske počitnice smo za zaključek 
jamarskega tečaja JK Novo mesto organi-
zirali tabor pri Čaganki, naši najdaljši, naj-

globlji, najbolj umazani in oh in sploh jami. Naj-
bolj zagreti smo se k njej odpravili že v petek, 
da smo pripravili tabor, tečajniki in ostali pa so 
se nam pridružili v soboto zjutraj, ko se je prva 
delovna ekipa, torej Jernej in Anže, že odpravila 
na tlako. Čaganko, za katero je pred kratkim JK 
Novo mesto prejel Puticka, smo praktično že 
raziskali, kar se je raziskati z ne preveč truda 
dalo (kar je pri tako veliki zadevi seveda relativ-
no!), ostalo pa je še nekaj vprašajev, ki zahteva-
jo trdo delo: širjenje prepihanega meandra v 
Klepcu, ki zahteva močne roke in plavalno ko-
žico med prsti, saj se vsa voda steka prav tja, 
ter plezanje treh kaminov, za katere pa ne 
vemo, ali obetajo, a ker so pač tam, moramo 

vanje pokukati. To smo si pustili za na konec, 
kakopak, da vse skupaj ni prelahko. 

Enkrat na začetku leta smo jamo spet opre-
mili, potem smo se pa dvakrat spustili v kamine 
na dnu, da preizkusimo novo plezalno tehniko z 
aluminijasto palico z lestvicami, za katero nas je 
navdušil Klemen. Jo je naročil iz Anglije, toda 
ker smo bili neučakani in je palica predolgo ho-
dila po pošti, jo je vmes kar sam napravil. Am-
pak se je v najbolj nepravem trenutku, ko je 
ravno poskusil splezati previsno steno, zvila in je 
zvilo tudi njega, zato smo se odločili počakati na 
original. 

Mi je ves navdušen razlagal, kako so prvič 
plezali, ko mene ni bilo poleg, in mi ni bilo najbolj 
jasno, pa je rekel, da bom itak videl, ko sva se na 

drugo akcijo spuščala skupaj. Samo tudi potem 
mi ni bilo veliko jasno, ker je na dnu Čaganke, v 
Južnem rovu, malo pobrskal med skalami in iz-
vlekel dve debeli kepi blata, ki naj bi bili tista 
famozna oprema za plezanje, in mi je šlo kar na 
smeh. Kaj je potem s tistim počel, pa nisem videl, 
ker sem ga spodaj varoval, on je bil pa previsoko 
v kaminu. Me je zeblo in mi je bilo dolgčas in 
sem bil lačen in sem ga z eno roko varoval, z 
drugo brskal za sendvičem, v tretji sem pa čik 
držal in sem se spotaknil in me je zabrisalo v 
steno. Še dobro, da sem bil navezan na Klemna, 
da se nisem preveč poškodoval, njega je pa 
samo malo gor potegnilo, kar je itak namen, če-
prav se ni povsem strinjal z mano ...

Ko smo se tokrat za praznik dela spet spu-
ščali na dno, je že vedel, da ne bo več v mojih 
varnih rokah, temveč jaz v njegovih, sam pa tega 

še nisem vedel in sem se 
zatorej Jerneju in Anžetu, 
ki sta bila blatna, da ju ni 
bilo spoznati, prav privo-
ščljivo smejal. A samo, do-
kler nisem izvedel, da bom 
tokrat plezal jaz. Jernej mi 
je dal navodila, ki so trajala 
kakšnih pet minut, a sem 
ga izgubil že po trinajsti 
sekundi, Klemen me je pa 
pomiril, da je vse »čist sim-
pl«, samo malo razmisliti 

moram, pa bo. Sem se to-
rej zapodil kakšnih petin-
dvajset metrov višje v ka-
min, in ko sem prišel do 
zadnjega pritrdišča, sem 
začel razmišljati, po ka-
kšnih dvajsetih minutah pa 
sem hotel dol, a me niso 
spustili. 

Bolj sem razmišljal, 
manj mi je bilo jasno. Veči-

no je splezal že Klemen, kar je šlo strmo gor, 
Anže in Jernej sta v šestih urah premostila le 
kakšna dva višinska metra! Meni strokovnjaku 
sta pustila lažji del. Predstavljajte si, da plezate 
po bloku, pridete do balkona, splezate še pod 
njim, na njegovem robu pa končate in v akcijo 
pošljete mene. Bil sem tako visoko, da sem ku-
kal čez balkon, gor potegniti se pa nisem znal. 
Ali upal, kakor hočete. Kakšni dve uri sem nekaj 
tolkel in vrtal in vijačil in predvsem klel, pa nika-
mor nisem prišel, potem sem se samo še smejal. 
Kar koli sem prijel, je bilo blatno do amena, ključ 
za vijake sem recimo kar ob kombinezon priti-
snil, brez bojazni, da bo dol padel. Kakor bi bil 
magneten, recimo, jaz pa železen. Ves čas sem 
iskal transportke, v eni je bil vrtalnik, v drugi 

plezalni kompleti za varovanje, v tretji pritrdišča, 
a so bile vedno tako zlepljene, da je bila ume-
tnost najti pravo! 

Po kakšnih treh urah matra, ko sem ves čas 
z nogami bingljal v zraku, mi je končno uspelo 
pribiti (relativno) dobro varovalo ter zbrati vso 
moč in pogum, kar sem ju še imel, in se pote-
gniti čez rob, da sem pod podplati končno spet 
začutil nekaj trdnega in sem se lahko postavil 
na tresoče in prestrašene nogice. Vseh šest pri-
trdišč, ki mi jih je do tedaj uspelo pricmariti, 
sem začaral v sigo in jasno je, da sem si prvi čik 
prižgal s tresočo roko in z veliko težavo, saj je 
švic dobesedno gasil plamen. Bil sem že tako 
visoko, da me Klemen ni videl, a je zaslišal zip-
pota in je protestiral, da ga zebe in naj se ne-
ham hecati in naj plezam naprej, a si užitka ni-
sem pustil vzeti, zato je za pet centimetrov 
popustil varovalno vrv. Od strahu sem tisti čik 
seveda pogoltnil in splezal še kakšen meter viš-
je, kjer se je kamin razcepil na dvoje, kar pome-
ni še veliko veliko matra, tako da sem tlako za 
tisti dan zaključil. 

A kaj, ko je potrebno še skoraj tristo metrov 
gor, preden lahko požigosaš kartico! Mi je prija-
telj hotel vsiliti vrtalnik, a sem znorel in se je ta-
koj vdal, da ga bo pač on tovoril gor, meni pa je 
pustil dve majhni transportki z opremljevalno 
opremo, za katero sem šele zgoraj ugotovil, da je 
težja od vrtalnika! 

Po dveh urah ekspresnega spusta, po nekaj 
več kot peturnem plezanju v kaminu in skoraj 
štiriurnem umiranju iz jame sem jasno noč za-
gledal šele okoli enajstih zvečer! Umazan in mo-
ker kot najhujši prašič v svinjaku. Tečajniki, ki so 
vmes vsi naredili klubski izpit za pripravnika, so 
bili ob tabornem ognju veseli, jasno, morda celo 

malce šokirani, kaj lahko tudi pomeni jamarstvo. 
Bil sem malo utrujen in slabe volje ter jih vse 
skupaj prepričeval, naj se skupaj z mano izpišejo 
iz novomeškega jamarskega kluba in se vpišejo 
v postojnskega, da bomo skupaj raje vlakce vo-
zili, pa se niso dali. Nekdo mi je ponudil osvežil-
ne robčke, da sem se vsaj za silo umil. Šele na 
koncu sem opazil, da gre za toaletni papir, pa mi 
je bilo vseeno. Ni še bil uporabljen, in če je za 
ritko dober ... 

In ker sem bil še ves zadihan, sem še blazino 
lahko napihnil, ker sem tlačilko doma pozabil, a 
je bila za šotorski vhod napihnjena prevelika in 
sem ga moral malo povečati. Itak je bil že star, 
glavno, da bom dobro spal, sem si mislil. Pa še 
dobro, da je nisem z avtomobilskim izpuhom na-
polnil, kakor sem sprva nameraval, ker je pušča-
la in sem zjutraj mislil, da bom zmrznil, saj sem 
spal na mrzlih gozdnih tleh, čeprav je bil šotor 
napet in segret od plinov, ker je Tom v kotlu za 
vse skuhal čudovit pasulj in tudi zame prihranil 
par krožnikov ...

Kakor koli, smo po podzemlju brskali še v ne-
deljo in glede na zavzetost ta novih se ni bati, da 
ne bi bila še enkrat v tej petletki Čaganka razis-
kana do konca ...

Damijan Šinigoj, JK Novo mesto

Po dveh urah ekspresnega spusta, po 
nekaj več kot peturnem plezanju v 
kaminu in skoraj štiriurnem umiranju iz 
jame sem jasno noč zagledal šele okoli 
enajstih zvečer! Umazan in moker kot 
najhujši prašič v svinjaku. 
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M edklubsko sodelovanje treh primorskih 
jamarskih društev – Jamarskega odseka 
Slovenskega planinskega društva Trst, 

Jamarskega društva Sežana in Jamarskega dru-
štva Danilo Remškar Ajdovščina – je obrodilo 
sadove. Marca 2011 so namreč odkrili še en do-
stop do podzemnega toke reke Reke v Jami Se-
žanske Reke pri Orleku. Ob prihodu do Reke pa 
so našli vrvi in kaj kmalu ugotovili, da so pravza-
prav prišli v Brezno v Stršinkni dolini. 

Jama leži v neposredni bližini vasi Orlek pri Se-
žani; od Brezna v Stršinkni dolini, kjer so sežanski 
jamarji dosegli podzemni tok reke Reke leta 2003, 
je oddaljena približno 300 metrov proti vzhodu. 
Vhod v jamo leži v plitvi vrtači, v kateri sta Claudio 
Bratos in Stojan Sancin že pred leti kopala nekaj 
dihalnikov, izmed katerih je bil perspektiven ta, 
ki je danes imenovan Jama Sežanske Reke. 

Jama je nastala v dobro zakraselih apnencih 
kredne starosti Sežanske formacije. Za razliko 
od večine jam na Krasu so kapniške tvorbe v njej 
prej izjema kot pravilo. V splošnem gre za niz 
zaporednih brezen, ki so med seboj ločena s 
kratkimi in ozkimi meandri, v katerih je viden vo-
dni kanal. Po stenah brezen je v številnih oblikah 
lepo ohranjen jamski skalni relief. Najpogostejše 
so fasete in žlebiči; pogosto pa so lepo vidni ru-
disti. Fini sedimenti, po domače blato (»fljaska-
sto« kot nutela), se v zgornjih delih praviloma ne 
pojavljajo, temveč le pod globino sto metrov. V 
teh globinah so zelo pogosti tudi vermikuliti. 

Objektivnih nevarnosti, ki prežijo na jamarje, 
to je padajočega kamenja, je v jami relativno 
malo. Nevarno je bilo le na globini med 40 in 50 
metri, kjer je bila na vrhu brezna plat breče. Ka-
pljajoča voda in drsanje vrvi sta botrovala pada-
nju kamenja, kar pa smo rešili s »čistilno akcijo«. 

»Brezno velike dimenzije« se odpre približno 
sto metrov nad Reko in do tam tudi segajo po-
plavne vode, kar smo videli po listju in organ-
skem materialu. Brezno nas privede do velikega 
stožca iz finih, nesprijetih delcev. Reki sledimo 

od pritočnega do odtočnega jezerca. Vmes teče 
med brzicami, ki ustvarjajo močno bučanje, ter 
ponikne pod nizek strop in med podornim ka-
menjem. 

Pravljica o jami
Mrzel jesenski popoldan, jasen in brez naj-

manjšega vetra. Claudio in Stojan sta, tako kot 
mnogokrat prej in mnogokrat kasneje, pregledo-
vala teren vzhodno od Orleka. Sonce se je nagi-
balo k zatonu in žarki so bili skoraj vzporedni s 
tlemi. Ko sta vstopila v manjšo, plitvo vrtačo, sta 
opazila neobičajen pojav. Z njenega dna so se 
dvigali trije stebri pare, visoki nekaj več kot me-
ter. Prvi se je dvigal iz sredine vrtače iz okoli me-
ter širokega in pol metra globokega skledastega 
udora v zemlji. Nobenega znaka o kakšni jami. 

Nobenega pihanja ali prepiha. Drugi steber se je 
dvigal na robu dna iz ravne, s travo zaraščene 
zemlje. Nobenega znaka o morebitni jami. Tretji 
steber se je dvigal iz pobočja, nekoliko nad 
dnom, iz luknje v zemlji s premerom okoli 30 
centimetrov. Luknja se je zdela slepa. Pojav je bil 
zanimiv, a ni obetal nič posebnega.

Nekaj tednov kasneje, podobno kot že mno-
gokrat prej, sta jamarja pregledovala področje po 
močnem nalivu v upanju, da bosta našla kak znak 
pihanja podzemeljske Reke. Kot ponavadi brez 
uspeha. Ko ste se odpravljala domov, sta se spo-
mnila na vrtačo s stebri pare. To pot pare ni bilo. 
Ko sta se približala luknji v pobočju, sta na razda-
lji par metrov zaslišala šumenje, kot če bi tekla 
voda v stranišču. Iz luknje je pihalo. Ne posebno 
močno, toda bistveno več, kot piha jama zaradi 
običajnega prepiha. Ni bilo dvoma. Našla sta tako 
iskano pihanje, ki ga povzroča Reka, ko narašča.

Ponoči se je Stojan vrnil. Področje je pokriva-
la rahla megla. Že na razdalji več deset metrov 
se je slišalo močno šumenje. Veje okoli dna so se 
tresle, kot da bi pihal močan veter. Dno cele vr-
tače je močno šumelo. Zdelo se je, kot da bi člo-

vek hodil po pokrovu, velikem kot polovica dna, 
pod katerim močno vre voda.

Ni bilo dvoma. Skrite sanje so postale realnost. 
Našli smo neznani pihalnik podzemeljske Reke.

V naslednjih dneh smo se lotili dela. Najprej 
smo pri podrti škarpi nad robom dna vrtače ure-
dili prostor za odlaganje materiala, nato smo se 
lotili kopanja. Začetek je bil v zemlji, premer lu-
knje pa je imel le nekaj deset centimetrov. Kmalu 
smo prišli do skale. Pred nami se je odpirala nekaj 
deset centimetrov visoka in par centimetrov širo-
ka razpoka. Kopali smo skoraj vsak dan. Jama se 
je položno spuščala. Delo z vedri je bilo nerodno, 
zato smo začeli uporabljati vreče. V prodaji so vre-
če 30 cm × 50 cm, v katere gre od 10 do 15 kilo-
gramov gruča. Vreče se lepo podajajo in prekla-
dajo, ne prevračajo se in z njimi se lahko zidajo 
stabilni nasipi. Kar pa je posebno važno, omogo-
čajo učinkovito delo tudi eni sami osebi.

Jama Sežanske Reke
povezana v sistem z Breznom v Stršinkni dolini
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Stojan Sancin v eni izmed ožin

Vhod v Jamo Sežanske Reke

V ožini
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R A Z I S K A V E

V naslednjih tednih smo skoraj vsako popol-
dne, po dva ali posamič, preživeli v dihalniku. Po 
okoli petih metrih se je razpoka nekoliko razširi-
la ter se nato razdelila v širšo in ožjo razpoko. 
Ker je bilo dolgo sušno obdobje in ni bilo piha-
nja, nismo vedeli, v katero smer naj kopljemo. 
Začeli smo v širši, po par metrih prišli do ozkega, 
neprehodnega brezenca in se lotili njegovega 
širjenja. Po dolgem času je končno deževalo in 
pihalo. Pihanje je pokazalo, da kopljemo v zgre-
šeno smer, zato smo se lotili še kopanja ožje raz-
poke, po kateri smo prišli do brezenca. Na dnu 
obupna razpoka, novo brezence in brezupna 
razpoka. 

V enem letu smo opravili več kot sto ekskur-
zij. Škarpa je lepo narasla, stanje v jami pa je bilo 
tako obupno, da smo poizkusili kopati v pihalni-
ku na robu dna. Po enem metru rahle zemlje in 
grušča se je odprlo komaj prehodno brezence. 
Ker je grozilo, da se bosta zemlja in grušč vsak 
hip udrla vanj, smo morali vhod betonirati. Sledi-
lo je skoraj brezupno kopanje, ne več skoraj vsa-
kodnevno, temveč vedno bolj poredko. Vsako 

toliko se je zdelo, da se bo končno odprlo. Toda 
pihanje je vsakokrat pokazalo, da zrak prihaja iz 
kakšne neopazne razpoke. Nazadnje je pihalo iz 
podora. Delo je za dva človeka postajalo prena-
porno in malo učinkovito. Tako je minilo skoraj 
deset let in še okoli sto ekskurzij. Ko je že kazalo, 
da bo podor zmagal, je, kot v pravljicah, prišla 
pomoč iz Ajdovščine in Sežane. Oviram v jami so 
bili šteti dnevi.

Kako smo se spopadali z jamo
Skupne akcije z Jamarskim odsekom Sloven-

skega planinskega društva Trst so se pričele ju-
nija 2010. A takrat je bila za Claudiem Bratosom 
in Stojanom Sancinom v tej jami že dolga in tr-
nova pot. Ne vemo točno, koliko akcij in koliko 
ur sta preživela v jami, vendar lahko ocenimo, da 
sta skupaj opravila okrog 200 akcij.

Skupne akcije so bile tedenske, z izjemo po-
letnih počitnic med julijem in septembrom. A 
počitnice so bile bolj kot ne prisilne. Claudio je 
namreč doživel neljub dogodek, ko se mu je del 

podora nevarno približal. To je bilo pred prede-
lom, imenovanim Alpe. Takrat je poslal zanimiv 
mejl: 

»V petek sva se s Stojanom mudila v Orle-
škem dihalniku. Razširila sva stransko ožino in si 
s tem pridobila prostor za odlaganje materiala. 
Zatem sva se lotila širjenja meandra, napredova-
la sva za pet metrov, ta se ne spremeni, razširitve 
ni še na obzorju. Ko sva se vračala, je Stojanu 
spodrsnila noga in zatem je nevarno udaril v ne-
stabilno kamenje, podor se je premaknil in sko-
raj zasul prehod, prekopal sem material in v stra-
hu zlezel na površje. Ko sva šla v bar in pila zelo 
dobro pivo in občudovala zaton, sem samega 
sebe vprašal, veliko sem jamaril, vedno sem imel 
srečo, sem se vedno vrnil na površje ... Prišel sem 
do zaključka, take podvige prepuščam mladini. 
Orleški dihalnik me ne bo več videl!«

Človeške zaobljube imajo kratko dobo traja-
nja, zaobljube speleoholika pa še krajšo. Po je-
senskih poplavah je Božo dobil nov mejl: »Kot ste 
videli, ta glavni dihalnik je divjal, da je bilo strah 
... drugi teden bom nastavil električni kabel do 

Jama Sežanske Reke
1990-2011

Jamarski odsek SPD Trst
JD Sežana

JDDR Ajdovščina

JAMA SEŽANSKE REKE

JAMA SEŽANSKE REKE

BREZNO V STRŠINKNI DOLINI
Raziskave JD Sežana 2004-2006

BREZNO V STRŠINKNI  
DOLINI

Raziskave JD Sežana 2004-2006
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Reki ...
Krasna si, kalna hči temin,
brdka v temni si lepoti,
ko ti nepredirnih globočin
jamarjev luč ne zmoti,
krasna si, hči temin!

Tvoj tek je živ in je težak,
kot hod jamarjev v globine;
in temna si ko jamski zrak,
in glasna si kot kletvica
jamarske te mladine –
krasna si, hči temin.

Rad gledal bi v valove temne,
valove te nedosegljive; 
črnina škocjanskih kamenin
vrtoglavost kačnih teh globin
lepo se v njih je zlila;
na rosah kapnika belega,
na rosah ponvic Krasa našega
lepoto to si pila –
krasna si, hči temin!

Ti meni si predraga tujka!
Ko z vremskih prišumiš dolin,
od Snežnika se mi zdiš poslanka,
nesoča Hrvaške mi pozdrav –
Bog sprimi te tu sred globin! ...

Kako poznano, prijazno šumljaš,
kako udomačeno curljaš,
ko po površju še pot imaš!
A ko prideš v globine,
zakaj se te črna skrivnostnost prime?

Kaj nevidno lezeš in počasi,
zakaj skrivaš, kaj tvoj dom krasi?
Težko se ločiš od svetlovja,
bojiš se jam temovja?
Mar veš, da tečeš pod grobovi,
grobovi slovenskega domovja?
Opojno samoto tu trpiš!

V tej samoti otožna in počasna,
podzemlja sužnja se mi zdiš,
a še kot sužnja – krasna!
Krasna si, kalna hči temin,
brdka v temni si lepoti,
ko ti nepredirnih globočin
jamarjev luč ne zmoti,
krasna si, hči temin!

Pa oh, sreča tebi se obeta,
obisk neznan, obisk zagnan;
priplazil iz toplega površja,
skoz labirint ožin,
čez globoka ta se brezna –
sreča, da daleč ni ta dan!

Nad tabo čelke luč,
krog tebe pa jamarskega smeha ploha,
častilcev tvojih joka
in blisk in krik, čela vroča!
Tod sekla štrike bodo jekla,
in ti mi boš še bolj kalna tekla,
znoj naš te pojil bo,
sreča naša te grela bo!

Takrat se spomni, kalna Reka,
kar jamarsko ti srce naroča:
kar bode shranjenih voda
v oblakih tvojega neba,
kar vode v tvojih bo teminah,
kar bode v strašnih je globinah,
vse prišparaj za kak dan,
nikar ne vzkipi v tok strašan!

Ne preženi jamarjev z bregov,
gostoljubno obisk naš trpi,
nikar častilcev blatnih ne utopi
na dno razpenjenih valov! 

R A Z I S K A V E

delovišča, nabavil sem si celoten material za 
stabilizacijo podora, imam zelo dober generator 
in vsa orodja za stvar speljati do konca, pisal 
sem tudi Jaku. Claudio.«

Korajžo smo tako kmalu znova zbrali, podor 
pa sanirali z materialom za zidarske odre. Sledile 
so Alpe in mukotrpno delo v njih. Ozek, vodora-
ven meander. Nekateri si bomo ta del zapomnili 
po trebušnjakih, ki smo jih delali, ko smo prekla-
dali vedra, polna težkega apnenca. Pod Alpami je 
sledila ena izmed ad hoc akcij, ki jo je na vrat na 
nos sklical Robert Rehar. Na nočni akciji konec 
novembra 2010 se nas je zbralo kar devet, ko 
smo vsi verjeli Robertu, da gremo na Reko. A več 
kot do kopanja v breznu, pod Alpami (ki smo jih 
sicer osvojili in prečkali prejšnji dan), nismo prišli. 
Kljub vsemu pa je bila lepa akcija. Sledila sta lepo 
in marljivo delo ter Wadaleaks z največjim in naj-
širšim delom jame, okrog 40 metrov globokim 
breznom. Nato je bilo tako, da so radovedna srca 
Ajdovcev rinila naprej, kleni Kraševci pa so poča-
si širili ožine, da so danes dostopne vsem.

27. decembra 2010 je bil še en nočni skok. V 
jamo smo šli okrog 21. ure, ven pa smo prišli 
okrog treh zjutraj. Na začetku je akcija skoraj 
padla v vodo, saj smo na dnu ugotovili, da nima-
mo vrtalnika. Vso opremo za širjenje nam je pri-
pravil Claudio, zato nismo vedeli, kaj je kdo ne-
sel. Robert je splezal ven in se čez 45 minut na 
srečo vrnil s strojčkom. Ta čas sem izmeril od 
dna, pa čez veliko brezno in še naslednjo sto-
pnjo. Božovi spomini: 

»Širjenje z Reharjem in macolo je res poezija. 
Na vrsto za macolo prideš vsako uro za 5 minut. 
Prišli smo skozi ožino. Rehar se je spustil v okro-
glo brezno (premer 3 m) okrog 10 m. Tam je nov 
meander pa takoj ožina, spodaj šaht 30 m. Pre-
piha malo. Ožina, kjer se je Robert ustavil, je pre-
hodna v eni akciji. Slišalo se je, da kamen pade v 
neko vodo. Verjetno tolmun. Vrnitev je bila za ne-
katere pravi križev pot. Težka baterija in ožine so 
iz Kevina stisnile zadnje kalorije ...«

Novo leto se je za Claudia začelo precej ozko 
in neudobno. Meander nekoliko globlje od stotih 
metrov ga je namreč tako namučil, da ga je po-
imenoval Esesovski meander. Potem je šlo lažje 
in globlje. Ekipe so na naslednjih akcijah že sli-
šale šum vode. 

Božo (ob akciji 19.–20. 2. 2011): »Prvotno pla-
nirana ekipa se nam je močno osula. Naprej sta 
šla Zdenka in Boni. Sta skoraj že razširila ožino. 
Nato sva prišla še jaz in Blaž. Že tam, kjer sva se 
ustavila z Davidom zadnjič, je bilo iz globine sli-
šati šumenje. Po mojem ni bilo šumenje jesen-
skega listja. Niti ne prepih. Upam si staviti, da je 
bil slap oz. voda. Razširili smo ožino bolj za silo, 
ker sem vzel slabo baterijo. Spustili smo se 
okrog 10 m, nato sledi ožina nad 30 m globokim 
šahtom – ocenjeno po posluhu. Dela je za eno 
akcijo. Šumenje se še bolj sliši. Ven smo odnesli 
vse baterije. Zdenka in Boni sta slišala en čuden 
zvok. Ne vesta, kaj bi lahko bilo. Zdenki se je 
zdelo, kot bi se odlomila skala. V jami sem videl 
belega kukca. Prava jamska žival. Ožine, razšir-
jene 15. 2. in 19. 2., bi bilo rahlo za sfrizirati.«

Sprva torej misleč, da so to šumenja v glavi. A 
resnica je bila vedno bližje. Ker je bilo šumenje 
tako močno, smo mislili, da je slap. Velik slap. 
Potreben je bil le še desert. In ta je bil Čokoladni. 

»Čokoladni desert (4. marec 2010) je bil bolj 
čokoladna mučilnica. Poslušala pa sva najdaljše 
odmeve, kar jih pomnim. Prišla sva skozi in se 
znašla v oknu sredi brezna velikih dimenzij (Cla-
udio, smo le dočakali tvoje velike dimenzije). Ka-
men pade v blato 60–70 m nižje. Vodni tok pa je 
tako po občutku še globlje. Spodaj je močan tok, 
ni nek studenec. Tudi midva sva enkrat slišala 

eno čudno bobnenje, kot bi se valila skala ali 
hlod po vodi. Slaba novica je, da je, kolikor sva 
videla brezno, v blatu. Imela sva le 10 m vrvi, zato 
sva šla ven. Za vrnitev sva rabila dve uri in pol. 
Fotke so bolj švoh. A glede na to, da se na cano-
nu zaradi blata ni videl niti ekran, so še fajn. Šu-
menje reke je tako lepo, da si ga bom posnel, si 
ga bom vrtel, ko ne bom mogel zaspati.«

Dvoma nato ni bilo več. Lepe sončne nedelje 
se je trojica (Claudio, David in Rosana) odpravila 
v jamo. Kot je dejal Claudio: »Samo uživat.« In 
smo šli. Nepopisno veselje. Končno! A kaj, ko 
potem človek najde v jami vrv. In vidi, da je plo-
ščica od »Sežane«. No ja, se pač zgodi. Imamo 
pa sedaj jamski sistem! Prišli smo v eno izmed 
stranskih dvoran Brezna v Stršinkni dolini, ven-
dar tega pri začetku raziskovanj nismo vedeli, saj 
nismo imeli natančnega načrta Stršinkne. Slapa 
sicer ni bilo, bile pa so brzice, preko katerih teče 
reka. Po navdušenju nad odkritjem sta bila po-
trebna oddih in izdelava načrta. 

V zadnjih dveh akcijah smo splezali do rova 
okrog deset metrov nad dnom, ki nas je pripeljal 
v dvorano s peščeno plažo in mirujočo Reko. Vi-
deli smo, da pritočni sifon ni sifon, ampak le jeze-
ro z nizkim stropom, torej se v te dele da priti tudi 
po vodi. Iz dvorane vodi rov, ki se kmalu dvigne v 
kamin. Do njegovega vrha nam manjka le še ne-
kaj metrov. V tem rovu je v blatu ohranjen podpis 
David. Te dele so dosegli že raziskovalci Stršinkne. 

Raziskave v jami pa se nadaljujejo, saj je tre-
ba raziskati vse prehode v delu jame, kjer je tok 
Reke. Pri vsem tem ne gre pozabiti tudi številnih 
drugih, mogoče malenkostnih opravil v jami, ki 
pa so bistveno pripomogla k dostopu. Med njimi 
je prav gotovo postavitev klamf.

Kdo smo bili?
V jami nas je delalo precej. Natančna statisti-

ka, ki smo jo vodili, je jasna. Od 17. junija 2010 do 
8. aprila 2011 je bilo opravljenih 55 akcij. K temu 
je treba prišteti še 200 akcij Stojana in Claudia 
izpred let. Skupaj torej 255 akcij, kar pomeni več 
kot 1000 delovnih ur, skupno število akcij pa je 
567. V jami je sicer delalo in raziskovalo 21 ja-
marjev in jamark. Vsak od njih je predstavljal 
pomemben del v celotni zgodbi, kljub vsemu pa 
po aktivnosti daleč najbolj izstopata Claudio in 
Stojan. 

Pri vsem skupaj ne gre zanemariti hitre in ob-
sežne komunikacije. Dopisovanj, člankov na in-
ternetnih straneh društev, evidenc in ostalega se 
je skupaj nabralo kar za 220 strani! Ne, seveda 
ne bomo printali. Samo za digitalni arhiv ... 

Znano je, da so jame tudi prostor, kjer se člo-
vek lahko poglobi vase in odkrije svoj potencial. 
Tudi »wajdovski« slavček Božo se je v jami poglo-
bil vase in nastala je čudovita pesnitev.

Stojan Sancin, JO SPD Trst,  
Bogomir Remškar, JD Danilo Remškar Ajdovščina, 

Rosana Cerkvenik, JD Sežana

Raziskovalci
JO SPD Trst: Claudio Bratos, Stojan San-
cin in Dean Zobec
JD Sežana: Sara Bensi, Flamiano Boniso-
lo, Rosana Cerkvenik, Jordan Guštin, Jaka 
Jakofčič, Emil Kariž, David Maver, Bogdan 
Opara, Andrej Peca, Jasmina Rijavec in 
Zdenka Žitko
JD Danilo Remškar Ajdovščina: Matej 
Blaško, Klemen Cigoj, Blaž Kodele, Kevin 
Krečič, Robert Rehar in Bogomir Remškar
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Davorjevo 
brezno

Med Rodikom in 
Kačičami se razprostira 

podolgovata dolina, 
okoli 1500 metrov dolga 

in 300 metrov široka, 
kjer so nekoč ponikali 
potoki. O tem pričajo 
številni udori, zaliti s 
flišnim blatom, ki so 

zaradi vsipanja zemlje 
iz leta v leto manj 

opazni. Raziskovanje 
tega terena je po 

dolgih letih obrodilo 
sadove in tako nam je 

uspelo najti skrit  
vhod v jamo.
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Š pranja je bila najdena v najožjem delu doli-
ne med cesto Kačiče–Rodik in železnico 
Divača–Koper. Merila je le 10 cm × 10 cm 

in iz nje je močno pihalo v izmeničnem intervalu. 
Po izkopu zemlje na površju je kazalo, da prepih 
prihaja izmed skal, zagozdenih ob steno slab 
meter pod površjem. Enodnevna akcija je bila 
potrebna, da smo odkopali prehod, ki smo ga 
kasneje zaradi padajočega kamenja podprli z 
gradbeno konstrukcijo ter si omogočili varen do-
stop.

Vhodno brezno z ostrimi stenami je globoko 
20 metrov. Konča se z ovalnim dnom 7 m × 4 m, 
ki mu sledita dvometrski spust in poševen me-
ander, razširjen v dolžini šestih metrov. Za njim 
se nadaljuje niz plitvih brezen, globokih 3–7 m, ki 
jih povezuje vijugast rov. Tako pridemo do ožine, 
za katero se odpre prva večja razširitev v 30 me-
trov globoko brezno. Na njegovem dnu doseže-
mo polico, z desne strani pa vodi v globino še 20 
metrov v slepo brezno. Na levi strani nas spre-
mlja krajša prečka do konca police, kjer se povz-
pnemo za par metrov, da dosežemo rov, kjer se 
jama nadaljuje. Po nekaj metrih hoje prispemo v 
prečni meander, pod katerim zija previs v Kačiški 
lord. 

To je najgloblja vertikala v jami in s svojimi 
dobrimi 60 metri globine v najkrajši razdalji velja 
za najgloblje notranje brezno vseh do sedaj zna-
nih jam kačiškega krasa, od tod izvira tudi ime. 
Prostorno brezno z ostrimi žlebiči se spusti 45 
metrov globoko do manjše police, za njo pa še 
15 metrov do globinske točke –170 metrov pod 
površjem. Nad breznom se odpira več kaminov, 
iz katerih ob deževjih padajo velike količine 
vode, včasih tudi kot slap v prepad. Brezno je 
široko 10–15 metrov in zaradi akustike se v njem 
dobro sliši ropot vlaka s površja. Od dna nas 10 
metrov dolg meander vodi v Arkadno dvorano, ki 

je največji prostor v 
jami, 80 m × 20 m × 30 m, in se strmo spušča v 
globino. Na vrhu tla večinoma prekrivajo grušč 
ter skale, nad njim se proti jugu odpira dolg me-
ander v dveh etažah. Kakih 70 metrov daleč se 
na desni strani meandra za kapniki skriva lepo 
zasigan rov, poimenovan Drobne lepote, ki ga 
krasijo majhni kristali v obliki koral. Meander se 
zaključi z 20 metrov visokim kaminom, nad njim 
pa je še 150 metrov meandra, zaključenega s 
7 metrov globokim breznom, ki ga bomo razi-
skali v bodoče.

V prej omenjeni Arkadni dvorani imamo več 
nadaljevanj, za katere si bo treba vzeti kar nekaj 
časa in jih podrobneje pregledati. Podorno dno 
zamenjajo tla, prekrita s flišno zemljo, pomešano 
s prodniki, ki so opazni tudi na stenah, kar po-
meni, da jih je deroča voda nekoč ob višjih vodo-
stajih potisnila do dva metra visoko in jih tam 
fiksirala. V kotu, kjer se prostor zoži, smo razširi-
li ožino nad manjšo lužo, nad katero je bil le par 
centimetrov visoko manjši prehod, iz katerega je 
po večjih neurjih močno pihalo. Dolg je sedem 
metrov in je delno zalit z vodo, za njim pa se od-
pre nova razširitev v obliki kanjona, ki nas pripe-
lje do vodnega toka z rodiške strani ter odtoka 
proti Kačičam. Ta kanjon je velik fosilni rov, kjer 
je strop lepo izbrušen v fasete, kar je najočitneje 
v ožini, njegova tla pa so prekrita s podornim 
kamenjem in nekaj večjimi balvani. 

Pritočna smer proti Rodiku je dokaj vijugast 
meander, ki smo ga zaradi akvarelno temne 
obarvanosti poimenovali Karbonski meander. 
Vijuganje nas spremlja do 15 metrov visoke sto-
pnje Jumpin' Jack Flash, ki smo jo preplezali in 
dosegli še 130 me-
trov rova, ta pa se 
žal zaključi z sifo-
nom. Med prodniki 

so pomešane polžje hišice, najdena je bila tudi 
manjša živalska, najverjetneje lisičja kost, kar 
nakazuje, da ta del jame niso le izviri, ki pronica-
jo skozi flišna tla, ampak gre za kontakt s površ-
jem, čeprav prehod po vsej verjetnosti ne obsta-
ja več. 

Le nekaj metrov nad njim se strmo dviga rov 
v fosilni del, ki je tudi eden najlepših v jami. Po-
imenovali smo ga Galerija Kalcitna tramontana. 

R A Z I S K A V E

Vhod v Davorjevo brezno je podprt z gradbeno konstrukcijo.

Serijo vhodnih stopenj prekinjajo tudi ožine.

Spodnji del Kačiškega lorda Arkadna dvorana
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V njem vladajo krasni stalaktiti in stalagmiti, 
ponvice s kristali in zanimive skupine helektitov. 
V zadnjem delu rova se zasigana tla prelevijo v 
blatna, tudi strop je dokaj nižji, a še vedno krista-
liziran. Tik pred koncem rova med kristalnimi 
tvorbami kraljuje orjak s 30-centimetrsko posta-
vo, ki velja za enega najdaljših znanih helektitov 
v Evropi. Znano je tudi, da helektiti rastejo silno 
počasi, zato si glede na njegovo dolžino lahko 
predstavljamo, koliko časa je potreboval, da je 
dosegel svoje čudaške dimenzije. Na žalost je 
pot do njega dokaj zoprna, ker je vzpon iz dvora-
ne po blatnem in spolzkem rovu, ki se strmo dvi-
ga do zatrepa, kar zahteven. 

Od prej omenjenega križišča v odtočno smer 
gremo skozi 400 metrov dolg meander Tihe vode, 

ki ga krasi veriga 
manjših jezerc, do se-
dem metrov globoke-
ga brezna, v katerega 
pada slap. Pod njim 
čaka nova ožina, tudi 
ta poskrbi, da se zmo-
čimo kot v ožini na 
koncu Arkadne dvora-
ne, je pa na srečo kraj-
ša. Nadaljnjih sto me-
trov se jama stopnjuje 
kot prej do manjšega 
sifona, nad katerim se 
odpira kamin. Visok je 
20 metrov in iz njega 
pridemo v 70 metrov 
dolg vodoraven rov –
Rov ledenih rož.

Ime je dobil, ker je lepo obdarovan s koloni-
jami prozornih kristalov raznih oblik, spominjajo-
čih na zmrzal, ki se pozimi ustvarja na steklu. Ta 
tvorba pokriva tla in stene, zaključi pa s sigo in 
tako zapre dostop v nadaljevanje (v načrtu še ni 
izrisan, pa še kateri drugi rov manjka, ker prere-
za še nista kompletno dokončana). 

Spodnji sifonček je bil preplavan dober me-
ter in kasneje tudi širjen, tako da za prehod ni 
več potrebno potapljanje. Za njim se spet odpre 
razširitev do nove večje dvorane, ki smo jo poi-
menovali Dvorana malega šmarna. Ime izvira po 
lokaciji, ker se prav tukaj nahajamo nekako 
dvesto metrov pod cerkvijo Marijinega vnebov-
zetja v Kačičah. Zanimivost te dvorane je, da 
njena tla prekriva siva mivka, stene in obrobje 
pa rjava siga z belimi stalagmiti. Iz nje na desni 
strani vodi večji fosilni rov, zaenkrat še nerazi-
skan, ker ga prekine brezno, ob katerem bo tre-
ba napeljati prečko. Na drugi strani se nadaljuje 
z dokaj velikim kupolastim rovom, ki je bil nekoč 
ena glavnih pretočnih poti vode. Leva stran pa 
vodi v 30 metrov globoko brezno, kjer na dnu 
naletimo na nov, večji potok, kar pomeni, da 
smo najverjetneje pridobili pritok iz ponora Me-
jam pri Danah. 

V tem delu se jama v pritoku nadaljuje seve-
rovzhodno 600 metrov do nižjega prehoda, skozi 
katerega je čuten kar močan prepih, ožino pa 
čaka širjenje.

Odtočna smer je zanimiva kombinacija aktiv-
nega dna in fosilnih sten ter stropa meandra, 
lepo obarvanega v črno barvo, s katerega rastejo 
beli kapniki. Beneški meander je dobil ime, ker je 
podoben beneškim ulicam, kjer so tla zalita z 
vodo, s strani pa jih krasijo razne arhitekturne 
lepote kot na tem mestu razgibana zasiganost. 

Postopoma se spušča v globino z jezerci in 
manjšimi slapovi vse do dvorane sifonskega je-
zera. To jezero na globini –280 metrov meri pri-
bližno 20 m × 20 m, globoko pa je 15–20 metrov.

Kot novo odkrita jama je Davorjeva jama za 
nas ostala odprta knjiga, ker se raziskovanja vr-
stijo vedno znova in presenečajo z zadovoljivimi 
odkritji. Vzorec vode, ki se pretaka skozi jamo v 
zgornjem delu, je bil poslan na univerzo v Trst. 
Analiza je pokazala, da gre za pitno vodo. Za 
spodnji pritok, pri katerem gre, kot smo že ome-
nili, za možnost pritoka iz Mejam, pa to ne velja 
več, ker v manjši količini že vsebuje organske 
snovi.

Trenutno odpiramo še en vhod, tokrat na 
kontaktu laporja in apnenca kakšen kilometer 
stran ob strugi Globokega potoka. Upamo, da 
bomo jami nekoč povezali in tako vzpostavili še 
en nov jamski sistem v tem delu Slovenije. Že z 
odkritjem Davorjevega brezna pa je za jamarje 
zasijala še ena velika zvezda, ki se lesketa na 
kačiškem krasu, in se zapisala med ostale v zgo-
dovino jamarstva.

Davor Mesarec,  
JD Hrpelje-Kozina, CGEB Trst

R A Z I S K A V E

30-centimetrski helektit

Meander Tihe vode

Končni sifonBeneški meander
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Davorjevo brezno (tloris)
Globina: 280 m; Dolžina: 2147 m (10. julij 2011)

Commissione Grotte E. Boegan
Jamarsko društvo Hrpelje-Kozina

Merili: Lucio Comello, Riki Corazzi, Paolo De Curtis, Federico Deponte, Davor Mesarec, 
Umberto Mikolic,  Savio Spartaco, Iztok Šturm, Paolo Toffanin, Louis Torelli

Risal: Augusto Diqual
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Slap v Beneškem meandru Galerija Kalcitna tramontanaSigova pregrada v Karbonskem meandru
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Brezno treh src  
na Snežniku
Odkritje prek 600 metrov globokega brezna na vzhodnem delu 
Snežniške planote

V drugi polovici 80. let se nas je mladcev – 
novincev na Društvu za raziskovanje jam 
Ljubljana nabralo več kot običajno in izo-

blikovala se je lepa ekipa, ki je pod budnim oče-
som »starejših« članov pridno hodila po jamah, v 
»pršivskem« obdobju raziskovanja predvsem v 
takrat najgloblje jame pri nas. Pri tem je prima-
knila marsikatero anekdoto in zgodbo, ki se še 
vedno vrtita po klubskih kanalih. Ne vsakič, po-
gosto pa smo postorili celo kaj koristnega in po-
magali pisati zgodovino raziskovanja visokogor-
skih jam. 

Kot športniki smo bili verjetno povprečni, a 
naša srca so bila neznansko velika in vroča ... Z 
največjim veseljem lahko napišemo, da smo bili 
in še vedno smo dobra druščina in odlični tova-
riši. Raziskovalne akcije in delo v visokogorskih 
breznih bohinjskih gora so nas pogosto pripelja-
li v hude, do skrajnih meja prignane situacije in 
takrat so se stkale vezi in prijateljstva, ki ostane-
jo za vedno ... 

Še po več kot dvajsetih letih se neznansko 
radi družimo in skupaj zabavamo. Marsikatere-
mu opazovalcu sicer na popolnoma nerazumljiv 
način ... Na videz robato in grobo, jamarsko, a v 
bistvu se imamo neznansko radi tudi takrat, ko 
se obkladamo z najbolj čudnimi in grdimi bese-
dami. 

Večina članov omenjene generacije v jame že 
več kot dvajset let ne hodi več aktivno. Mogoče 

dvakrat ali trikrat letno v kako lažje dosto-
pno – za dušo in obujanje spominov. Na 
klubske sestanke pa hodimo radi in to kar 
redno.

Nekega večera na sestanku je vrli član 
Tomaž Šuštar – Ikarus predlagal, da bi ekipa 
naše generacije (ne starih, temveč zrelih 
članov) v počastitev stoletnice društva »na-
redila« kako pošteno jamo. Ušesa so začela 
striči, srca pa skakati, jame in jamarija s starimi 
pajdaši ... to bo dobra zgodba, tudi če se ničesar 
ne najde. Kljub temu nas je bilo malo strah ne-
uspeha, malo bolj naših let, manj pa kondicije in 
prakse ter seveda večnega prekletega pomanj-
kanja časa ...

Kljub temu je bilo navdušenja in poleta naj-
manj enako kot pred 24 leti in že to je bila garan-
cija, da uspeh ne more izostati.

Ikarus je preučil področje Snežnika in odkril 
mnogo »sivih«, nepregledanih lis, potencial pa 
naj bi bil ravno pravšnji za zrele člane z zarjavelo 
jamarsko kondicijo. Upali smo, da dosežemo 
globino 300 metrov, padli pa smo čez 600 metrov 
globoko ...

Brezno treh src
Brezno treh src se nahaja na vzhodnem delu 

Snežniške planote, konkretneje na jugovzhod nem 
pobočju Cifer. Jama se je oblikovala v triasnih 

apnencih v že na površju lepo vidni prelomni coni, 
ki poteka približno v smeri NNW–SSE. Gre za vi-
sokogorsko jamo, kjer si stopnjasta brezna ritmič-
no sledijo, horizontalnih delov je malo. Po hori-
zontali je oddaljenost najgloblje točke od vhoda 
manjša od 50 metrov. Brezna so do globine 330 
metrov konkretnih dimenzij, od tam pa gre v glav-
nem za krajše stopnje. Vhod smo odkrili leta 2009 
in takrat tudi začeli z raziskavami, ki so se uspe-
šno nadaljevale leta 2010.

Kronologija raziskav 2009
Leta 2009 smo na dvanajstih akcijah začeli 

raziskovati na območju Medvedove glave in Ci-
fer. Odkrili smo 15 vhodov, od katerih je bilo ne-
kaj novih, nekaj pa so jih pred nami že obiskali 
francoski jamarji iz društva ASVF (Association 
sportive de Villefontaine – Section Spéléo), ki so 
to področje preiskovali leta 2002. Vse obiskane 
jame so bila visokogorska brezna večjih dimen-
zij, ki pa niso presegla globine 80 metrov in so se 
običajno končala z zasutim dnom ter snežnimi 
čepi. Izjema je bil le Žabonov kevdrc s poševnim 
vhodom in veliko dvorano z ledenim jezercem, ki 
pa ni prinesla nadaljevanja jame. 

Proti koncu sezone pa sva z Aleksandrom 
Štrukljem – Rambom naletela na brezno z manj-
šim vhodom. Prav to se je izkazalo za veliko 
prednost, saj je bila s tem tudi možnost za zasu-
tje bistveno manjša. Prvič sva ga obiskala z Ja-
nezom Vengarjem – Giovanijem oktobra 2009. 
Na najino veliko veselje se je 50 metrov globoko 
vhodno brezno razcepilo v tri brezna, v enem od 
njih pa se je odpiralo okno v brezno večjih di-
menzij. 

Ob naslednjem obisku sva bila opremljena z 
večjo zalogo vrvi in dosegla sva dno velikega 
brezna na globini 160 metrov. Na najino veliko 
razočaranje je bilo zasuto, le voda je pronicala 
skozi podorno kamenje. Pri povratku na površje 
sva približno sedem metrov nad dnom opazila 
polico, ki se je nadaljevala v okno, skozi katerega 
je izginjal ves prepih, ki je v jami zares močan. 
Skozenj sva prišla iz aktivnega dela jame v fosil-
ni meander, na kakršnega na Snežniku še nismo 

Ime: Brezno treh src; Kat. št.: 9834, Nadmorska višina: 1260 m; Dolžina: 715 m; Višinska razlika:  606 m

Trije jamarji, tri srca

Vhod v brezno
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naleteli. Napredovanje po meandru nama je po 
dveh krajših stopnjah preprečila zavita ožina, v 
katero je izginjal prepih. Jamo sva hkrati izmerila 
in izkazalo se je, da sva dosegla globino 163 me-
trov. 

Kronologija raziskav 2010
Glede na močan prepih skozi ožino, ki naju je 

ustavila v zadnji akciji, ni manjkalo optimizma za 

nadaljevanje raziskav v novi sezoni. Že v prvi ak-
ciji se nam je pridružilo nekaj novih članov, med 
drugimi tudi Jernej Petrovčič – Jerko. Uspešno 
smo premagali ožino, za katero je manjša sto-
pnja z oknom. Za njim se je odprlo 154 metrov 
globoko brezno, ki smo ga poimenovali Super-
nova in je hkrati tudi najgloblje v jami. Na njego-
vo dno smo prišli šele v drugem poskusu, saj 
nam je vmes zopet zmanjkalo vrvi. Sledila je se-
rija stopnjastih brezen, imenovanih Ljubljanska 

2009

Avgust– 
oktober 2009 

Prve iskalne akcije na južnih pobočjih Snežnika – min. 10 akcij, 
pregledano 12 vhodov
registrirane jame: Žabonov kevderc, Recesijsko brezno, Brezno 
pozabljenega kompasa (Štrukelj, Šuštar, Vengar)

17. 10. 2009 Ikarus najde vhod Brezna treh src (Štrukelj, Šuštar)

24. 10. 2009 Dosežena globina 70 m (Šuštar, Vengar)

31. 10. 2009 Dosežena globina 163 m, jama izmerjena (Šuštar, Vengar)

2010

19. 6. 2010 Razširjena pasaža in dosežena globina 181 m (Petrovčič, Privšek, 
Štrukelj, Šuštar) 

25. 6. 2010 Dosežena globina ok. 300 m, zmanjkalo vrvi (Petrovčič, Privšek, Štrukelj, 
Šuštar, Vengar)

17. 7. 2010 Dosežena globina ok. 400 m (Gabrovšek, Petrovčič, Šuštar)

24. 7. 2010 Dosežena globina ok. 520 m (Gabrovšek, Petrovčič, Šuštar, Vengar) 

30. 7. 2010 Dosežena globina ok. 590 m, precej vode v spodnjih delih, jama izmerje-
na od 175 od 330 m (Gabrovšek, Petrovčič, Štrukelj, Šuštar, Vengar) 

22. 8. 2010 Širitev pasaže na globini 571 m (Petrovčič, Šuštar)

29. 8. 2010 Širitev pasaže na globini 571 m, jama izmerjena od 330 do 420 m 
(Petrovčič, Gregor in Marina Pintar, Šuštar, Štrukelj)

4. 9. 2010 Širitev pasaže na globini 571 m, meritve od 420 do 571 m, premagan 
blatni meander na 596 m (Obu, Štrukelj, Šuštar, Vengar)

11. 9. 2010 Dosežena globina ok. 605 m, jama izmerjena od 571 do 601 m (Krajnc, 
Perne, Privšek, Stanovnik, Štrukelj, Šuštar)

2. 10. 2010 Dosežena globina 606 m, jama izmerjena od 601 do 606 m (Covington, 
Gabrovšek, Krajnc, Perne)

Kronologija raziskav

Medvedi in lovci na Snežniku
Lovci so nas v začetku gledali malo ne-

zaupljivo ... Glede na horde ljubiteljev pra-
vih in pol pravih terenskih vozil, ki si z njimi 
v snežniških gozdovih pogosto hrupno 
zdravijo ne vem kakšne bolezni, to niti ni 
čudno. Po nekaj srečanjih smo si le zaslu-
žili njihovo zaupanje, tako da so nam pove-
dali za kar nekaj vhodov v jame, bili pa smo 
deležni tudi marsikaterega koristnega in 
dobrega nasveta, sploh v zvezi s srečanji z 
medvedi. Glavno vodilo naj bi bil trud, da 
ga ne presenetiš, med hojo po gozdu se 
glasno pogovarjaj, da te bo od daleč slišal 
in se ti umaknil, ker je njemu še manj do 
tvoje družbe kot tebi do njegove. Če ga slu-
čajno srečaš, ne delaj naglih gibov in ne 
beži, ker te bo ujel, če se mu to le zahoče ...

Medvede smo na Snežniku seveda sre-
čali. Res so veliki in res so hitri, res pa je 
tudi, da so se nam do sedaj vedno uma-
knili. 

Nekega dne smo ob pomenku z Mirom 
Uljanom, glavnim revirskim lovcem, pripo-
vedovali o področju, kjer smo tisti dan is-
kali jame, in mu opisali vrtačo s spodmo-
lom v njeni steni, ki je podoben brlogu. Po 
našem opisu je seveda takoj vedel, kje 
smo bili, in nam mimogrede povedal, da 
smo bili v brlogu kosmatinca in naj tja ne 
hodimo več. Tja res ne hodimo več, Mira 
pa sedaj redno obveščamo o vseh bodočih 
lokacijah in presneto dobro poslušamo, 
kaj nam bo o njih povedal ...

Balkon nad trokrakim breznom – Trije cesarji

Prehod v Okno v svet in naprej v Supernovo
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Brezno treh src
DZRJL, 2010

Merili: T. Šuštar, A. Štrukelj, G. Pintar, M. Pintar, M. Perne, T. Krajnc, J. Vengar
Risali: G. Pintar, A. Štrukelj, J. Vengar

Udeleženci
Matt Covington, Franci Gabrovšek, To-

maž Krajnc, Jaroš Obu, Matija Perne, Jernej 
Petrovčič, Gregor Pintar, Marina Pintar, Ale-
ksandra Privšek, Rok Stanovnik, Aleksan-
der Štrukelj, Tomaž Šuštar, Janez Vengar

borza, od katerih so imela nekatera malo ožje 
vhode, vendar niso predstavljali večjih ovir za 
napredovanje. 

V nekaj akcijah smo tako presegli globino 
približno 400 metrov, kjer pa se je narava jame 
ponovno spremenila. Fosilni del, po katerem 
smo hitro napredovali, se je ponovno priključil 
aktivnemu delu z večjim pretokom vode. Morfo-
logija jame se je temu primerno spremenila in 
dimenzije brezen so se zmanjšale. Pojavile so se 
tudi manjše količine blata, ki ga v zgornjih delih 
ni bilo. Aktivni deli so se nadaljevali s serijo sto-
pnjastih brezen z ožjimi vstopi vse do globine 
570 metrov, kjer jama zopet spremenila značaj. V 
ozek meander sta izginjala tako prepih kot tudi 
vsa voda. Visok je bil dober meter in vanj je bilo 
skozi začetno ožino praktično nemogoče priti 
suh. Premagali smo ga šele v drugem poizkusu. 

Na koncu meandra se je odprlo krajše bre-
zno, ki je na dnu skrivalo nadaljevanje v obliki 
nizkega blatnega meandra, na stenah katerega 
so bile vidne sledi visokih vodostajev. Izjemno 
spolzko blato je oteževalo napredovanje in po-
trebno je bilo precej truda, da smo se prebili 
skozenj. Meander se je po šestih metrih odprl v 
kratko stopnjo, ki pa je terjala kar nekaj žrtev, saj 
je po zlomu edinega nabijača ostala neopremlje-
na. Tako je pri prehodu kar nekaj članov zdrsnilo 
na dno stopnje, vendar k sreči brez posledic. 
Dnu stopnje je ponovno sledil ozek meander s 
pomenljivim imenom Lobotomija, ki je dolg pri-
bližno 20 metrov in razen majhne razširitve prak-
tično ne popusti. 

Na koncu se je odprl v novo stopnjo, ki se 
zopet zdi malo večjih dimenzij. Zaradi ozkega 
prehoda iz meandra vanjo bo opremljanje tega 
dela zelo težavno. Prepih v jamo je sicer manjši 
kot v zgornjih delih, vendar še vedno prisoten. 
Izziv smo pustili za letošnjo sezono. Meritve pa so 
pokazale, da zadnja dosežena točka leži na glo-
bini 606 metrov, kar Brezno treh src po doseženi 
globini uvršča na sam vrh snežniškega območja.

Brezno sijočih zvezd
Vzporedno z raziskovanjem Brezna treh src je 

del ekipe našel novo brezno, ki leži dober kilo-
meter jugojugozahodno od Brezna treh src. Raz-
iskali smo ga do globine 250 metrov. Prepiha ni 
toliko kot v Breznu treh src, je pa jama čudovito 
visokogorsko brezno z vrsto zelo zavitih, nagaji-
vih prehodov in nadaljevanj. Okna v breznih so 
kot nadaljevanje postala že kar pravilo. Tudi to 
brezno še ni raziskano do konca in v njem nas 
čaka še veliko dela.

Tomaž Šuštar – Ikarus, Aleksander Štrukelj – 
Rambo, Janez Vengar – Giovani, DZRJ Ljubljana

Odprlo se je 154 met
rov globoko brezno, ki 
smo ga poimenovali 
Supernova in je hkrati 
tudi najgloblje v jami. 
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K ljub sorazmerno majhnemu aktualnemu 
jamarskemu pomenu Požiralnika ob Zgor-
njem Kriškem jezeru so bile novejše razis-

kave in značilnosti, po katerih ga poznamo, do-
dobra opisane že na številnih mestih. O tem si je 
mogoče nekaj prebrati v prejšnjih dveh izdajah 
Biltena JK Železničar in v krajši novici v Jamarju. 
V času, ki je pretekel od zadnje novice v Jamarju, 
pa je vendarle prišlo do nekaterih novih odkritij 
in tudi odločitve o začasnem zaključku raziskav. 
Zaradi tega je prav, da ta del jamarskih aktivno-
sti na Kriških podih nekoliko podrobneje popi-
šem. 

Glede na prejšnja leta je tudi sicer ne ravno 
velika raziskovalna vnema za visokogorske akci-
je, pri katerih je običajno treba v klanec nekaj ur 
vleči zajeten nahrbtnik raziskovalne opreme, še 
dodatno padla. Verjetno gre del zaslug pičlega 
obiska tudi na račun tehničnih razširitvenih po-
segov v jami, s katerimi se trenutno na našem 
klubu aktivno ukvarjata le dve osebi. Obe sta v 
splošnem jamarsko precej zasedeni in je zaradi 
tega termin, ki bi ustrezal njima in razmeram v 
jami, toliko težavneje najti. Zaradi vsega naštete-
ga so se v zadnjih dveh letih v Požiralniku ob 
Zgornjem Kriškem jezeru zvrstile le tri akcije. 

V prejšnjem poročanju sta bila opisana preboj 
skozi ožino z močnim prepihom na globini 100 
metrov in spust skozi dve prostornejši brezni z 
napokano skalo do naslednjih dveh ožin za Ča-
kalnico na globini 150 metrov. Prostor smo tako 
poimenovali prav zaradi neugodnih razmer, v ka-
terih je moral del ekipe, ki ni sodeloval v širitvenih 
procesih, čakati in občasno asistirati tehnični eki-
pi. V dveh akcijah se nam je uspelo prebiti skozi 
to pasažo in se skozi naslednje brezno spustiti v 

še eno brezno. Prvo iz-
med obeh akcij smo 
opravili sredi avgusta 
po prehodu hladne 
fronte, ki je prinesla 
sneg do nadmorske vi-
šine 2000 metrov. Talje-
nje snega je prispevalo 
k temu, da sva se z Jer-
nejem Petrovčičem v 
tudi sicer zelo mokri 
jami počutila bolj kot 
na soteskarskem spu-
stu kakor na pravem 
visokogorskem jamar-
jenju. Večji pretok skozi 
jamo ob tej priložnosti 
je bil po svoje zanimiv, 
saj je bil med našimi obiski vselej izredno kon-
stanten ne glede na siceršnje (tudi zelo slabe) 
vremenske razmere. To morda kaže na možnost, 
da se je dobršen del snežnice z melišč nad jeze-
rom scejal neposredno vanj in ni sprva zatekal v 
kras, ki je po vsej verjetnosti zaslužen za močno 
retinenco, ki kljub majhnemu prispevnemu ob-
močju ohranja veliko konstantnost pretoka skozi 
jamo v poletnih mesecih. 

Približno dva metra dolga spodnja izmed 
obeh ožin se je vdala šele po drugem obleganju. 
Dvanajstmetrsko brezno, ki mu sledi, se razširi v 
prostornejši prostor z dvonivojskim dnom. Od 
spodaj je očitno, da je druga izmed ožin za Ča-
kalnico nekoč prevajala vodo v višji nivo, kasneje 
pa se je voda preusmerila in oblikovala še nižjo 
uravnavo. Zaradi te značilnosti smo prostor po-
imenovali Oder. Z njega se v zaporedju dveh 

Požiralnik ob Zgornjem 
Kriškem jezeru
Zaključek raziskav našega najvišjega stalnega ponora

Požiralnik se nahaja prav ob robu Kriškega jezera.

Na koncu vhodnega vodoravnega rova

Ozek prehod proti Podrti dvorani Vstop v Bojnecov pršilnik
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Požiralnik ob Zgornjem Kriškem jezeru
Merili: Roman Hrdlička Bergelj, Milan Ferran, Vesna Hrdlička Bergelj, Ines Klinkon
Izdelava načrta: Milan Ferran, Miha Staut

krajših brezenc spustimo še 15 metrov nižje v 
prostor, kjer se rov zoži v zelo ozko, deloma z 
vodo zalito pasažo. Že na prvi pogled človek 
dobi občutek, da je tod prišel na nekakšno dno, 
in dosedanje prešerno premagovanje globine 
tukaj povsem zgubi svoj zagon. V tej akciji se je 
Milan Ferran zbasal še kakšnih deset metrov v 
na pol zalito pasažo in ugotovil, da bo prečenje 
tako zaradi vode kakor zaradi omejenih dimenzij 
dokaj naporno dejanje, širjenje pa sila težavno 
zaradi zalitosti rova. Ker je omenjal, da se neda-
leč stran sliši prelivanje vodnega toka preko ne-
kakšne pregrade, nam razvoj dogodkov poguma 
vendarle ni docela posrkal. 

Sledila je zima z obilico snega, ki se je stopil 
sorazmerno pozno. Ob siceršnjih službenih obre-
menitvah in splošnem entuziazmu za raziskova-
nje te jame, ki je velo iz klubskega kolektiva, je do 
naslednje akcije prišlo šele čez leto dni. Če sem 
čisto natančen, so avgusta 2009 jamo obiskali 
francoski jamarji iz kluba Taupes du Glandasse, 
ki so kak teden stikali za jamskimi vhodi v okolici 
Bivaka IV. O tem si lahko več preberete v prispev-
ku v Biltenu JK Železničar. Zaradi Milanovih opi-
sov vodnatosti in ozkosti pasaže ter njegove zna-
ne trdoživosti pa je bilo izredno težko kogarkoli 
prepričati, da bi obiskal Požiralnik ob Zgornjem 
Kriškem jezeru. Ko je jeseni sneg že močno trkal 
na vrata in je bilo časa vedno manj, mi je vendar-
le uspelo zbrati cvet hrabrosti klubskega članstva 
za napad na zloglasno pasažo. Akcija je bila na-
menjena tudi presoji, ali je jamo vredno razisko-
vati naprej ali jo razopremimo in zaenkrat z razi-
skavami zaključimo. 

Pretok vode v jami je bil tega jesenskega dne 
izjemno nizek – tako nizkega med svojimi obiski 
še nisem videl. Zato je bila vlaga v sicer obveznih 
neoprenskih oblekah sprva bolj endogenega 
značaja. Potem ko sem se psihično pripravil na 
kopanje v ledenici, se tista Milanova cevka sploh 
ni izkazala za tako trd oreh. Morda sta bila za to 
delno zaslužna tudi nizek pretok in dejstvo, da 
nisem prav natančno vedel, kje je del pasaže, ki 
je ustavil Milana. Na drugi strani se odpre morda 
5 ali 6 metrov dolg, prav toliko širok in kakih 8 
metrov visok prostor. Stene so na drobno napo-
kane in vse, kar sem prijel, mi je ostalo v roki. Na 
debelo naložen drobir na tleh pa spominja na 
kakšno dolomitno melišče. Voda pri tleh izginja v 
novo ožino v meandru z lužo na dnu. 

Nekoliko višje po nekaj brcah z nogo je isti 
meander postal prehoden in z Ines Klinkon, ki mi 
je tokrat delala družbo, sva se splazila morda še 
kakih pet metrov naprej, kjer je bil prehod po-
novno preozek in povsem zarušen. Skozi režo 
pod nogami se je nekaj metrov nižje videlo teko-
čo vodo. Iz dvorane po vodi je vhodna ožina 
mene ustavila že pri medenici, Ines pa se pol 
metra nižje ni uspelo zavrteti, da bi se »izlila« v 
dokaj globok bazenček, ki naju je čakal takoj za 
ožino. Sklenila sva, da imava visokogorskega ko-
panja za nekaj časa dovolj, in se vrnila. Na drugi 
strani sta naju že čakala Roman in Vesna Hrdlič-
ka Bergelj, ki sta medtem končala z meritvami. 
Ker se ni nikomur več dalo tlačiti v vodno ožino, 
bodo novoodkriti deli ostali le skicirani.

Po začetnih prostornih breznih, v katerih je 
bilo napredovanje enostavno, je postajala jama v 
spodnjih delih vse napornejša, saj je težkih ožin, 
ki so potrebne širjenja, vse več. Ob razmisleku o 
tem, kdo je sploh še pripravljen prenašati tovore 
do jezera in nazaj, kar je milo rečeno garaško 
delo, in koliko med njimi je takih, ki pripadajo 
inženirski sekciji, sem sklenil, da raziskave v jami 
vsaj zaenkrat zaključimo. Morda se bo v priho-
dnosti našla zagnana ekipa, ki bo v njej ponovno 
našla izziv in nadaljevala z raziskovanjem. Jamo 

nam je v dveh, treh letih raziskav uspelo poglo-
biti le za 80 višinskih metrov, na dnu pa se je iz-
gubil tudi prepih, ki je na globini 100 metrov še 
zelo močan. Kljub pregledovanju brezen nam ni 
uspelo odkriti morebitnih oken, ki bi skrivala 
prehod v globlje dele podzemlja Kriških podov. 

Požiralnik ob Zgornjem Kriškem jezeru smo 
torej povsem razopremili. Iz nje smo povlekli 
stare in nove vrvi, ter kolikor je bilo mogoče, 
počistili ostanke reševalne akcije. V jami sta 
ostala le armafleks (zaradi volumna) in ena vrv, 
ki so jo bloki podora višje v breznu tako zasuli, 
da nam je ni več uspelo izkopati. Vrvi so svoje 
romanje zaključile šele naslednje leto, ko so 
Pogačnikov dom na Kriških podih ponovno od-
prli in nam z žičnico zastonj prepeljali opremo v 
dolino. Za to dejanje se osebju doma lepo zah-
valjujemo. 

Miha Staut, JK Železničar
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N a odpravi smo znova sodelovali z mešano 
ekipo hrvaških in bosanskih jamarjev ter 
potapljačev. Organizacija je bila spet v ro-

kah Amirja Topčića iz lokalne jamarske reševal-
ne službe Gornji Vakuf, poleg naše standardne 
postave (Vasja Jakomin, Simon Burja, Boštjan 
Burja, Gordan Horvat – Pero, Igor Herman – 
Hero in Sebastjan Žagar) pa sta nam tokrat pri 
merjenju suhih delov jame pomagala tudi Ana 
Bakšić in Marin Lukas.

Leta 2009 smo z uporabo rebreatherja (CCR 
Inspiration Vision) preplavali dva sifona, tretjega 

pa nam še ni uspelo. Prvi preplavani sifon je dolg 
60 in globok maksimalno šest metrov, drugi je 
dolg 80 in globok maksimalno devet metrov, v 
tretjem sifonu pa smo dolžinsko potegnili 380 
metrov vrvice na globini do –41 metrov. Vsi pre-
plavani objekti in del suhega oz. osrednjega dela 
jame med sifoni so bili izmerjeni. 

V Gornji Vakuf smo prispeli v četrtek po-
zno ponoči in se namestili. Naslednji dan smo 
pričeli z raziskavami, predvsem pa nas je zani-
malo, kako daleč nas bo pripeljal nedokončani 
tretji sifon. Letos smo se glede na obete prejšnje 

odprave tudi ustre-
zno pripravili. Poleg 
avtonomne pota-
pljaške opreme smo 
s seboj privlekli še 
kup etapnih jeklenk, 
podvodne skuterje, 
ki omogočajo daljše 
pe net racije, vsekakor 
pa ni manjkala opre-
ma za snemanje. 

V petek, 17. sep-
tembra, smo takoj po 
formiranju ekip s po 
dvema potapljačema 
pričeli nositi opremo 
v jamo preko prvega 
sifona. V vseh treh 
sifonih smo preverili 
vidljivost, ki je pre-
segala lanskoletno, 
temperatura vode 

(8° C) in pa najpomembnejši del, stanje vrvic in 
edine poti iz jame. Določen del vrvic smo zame-
njali. Z akcijo smo v petek končali okoli petih 
popoldne, glede na to, da so bili izpolnjeni vsi 
pogoji za naslednji dan, pa smo se odločili, da 
bomo zgodaj nadaljevali. 

V soboto smo nadaljevali, na lokaciji smo bili 
že okoli osmih zjutraj, ob desetih pa sva se z 
Boštjanom prva potopila. Najina naloga je bilo 
nadaljevanje v tretjem sifonu. Na koncu vrvice 
tretjega sifona, kjer sva prejšnje leto končala 
(380 m), sva privezala novo vrvico. Po ok. 15 
metrih se je rov sifona iz svoje spodnje etaže 
–38 m dvignil na višji nivo in nadaljeval na pov-
prečni globini med –16 in –18 m. Rov je izredno 
velik, širok približno 12 metrov in visok 5–6 me-
trov. Vidljivost je bila v tretjem sifonu slabša za-
radi finega peska, ki je popolnoma prekrival dno 
rova, stranske stene pa so bele in brez usedlin 
– vsekakor je bila vidljivost dovolj dobra. V poto-
pu sva potegnila novih 400 metrov niti, več 

I Z  T U J I H  J A M

Izvir Kruščica-II 
(2010)
Konec lanskega poletja, od 17. do 19. septembra, smo se ponovno 
udeležili jamarsko-potapljaške odprave v Gornjem Vakufu (BiH). Cilj 
raziskav je bilo nadaljevanje potapljaških raziskav predhodnega leta. 

Snemalec Vasko v elementu – oprema čaka, da jo bo kdo odnesel v 
jamo, bo to Vasko?

Pero pred vhodom v drugi sifonDobra vidljivost je očitna.

Fo
to

: V
as

ja
 J

ak
om

in
Fo

to
: S

eb
as

tja
n 

Ž
ag

ar

Fo
to

: V
as

ja
 J

ak
om

in

N
0 10 20 30m

?
?

?

?

?

?

?

?

?

?

?

?

Izvir Kruščica
Raziskave: KTSR Explorer, SO Velebit, SO Železničar

Tloris

Prerez



jUNij 2011   33

praktično nisva pričakovala, imela pa sva je mo-
goče še 20 metrov.

Naslednji potapljaški par (Simon in Pero) je 
po najinem potopu s podvodnimi skuterji dose-
gel točko 680 m (neizmerjenih je ostalo še vsaj 
sto metrov na novo odkritega dela) in v povratku 
izmeril novi del. Skupna dolžina tretjega sifona je 
sedaj na 780 m od vhoda v tretji sifon, kjer se ta 
razdeli v tri smeri, vsaka smer pa se zdi perspek-
tivna. Poleg tega sta v tretjem sifonu preverila 
tudi stranski rov in potegnila dodatnih 80 metrov 
vrvice. Rov je sicer manjših dimenzij, vendar se z 
–16 m dvigne do površine in po drugi strani po-
novno spusti do globine –38 m, kjer je glavni rov.

Vasja in Hero sta ob naših potopih posnela in 
dokumentirala kar nekaj videomateriala. Zaradi 
relativno dobre vidljivosti sta snemala tudi v vseh 
treh sifonih, v tretjem celo do 400 metrov pene-
tracije. V soboto smo s potopi zaključili okoli šti-
rih popoldne in iz jame iznesli večino opreme. K 
podvodnim načrtom sta Ana in Marin dodala še 

okoli 200 metrov suhih rovov med sifoni, kar po-
meni, da ima jama sedaj krepko preko kilometer 
izrisanih in raziskanih rovov.

V nedeljo smo planirali potop v manjšem 
številu, namen pa so bile dodatne meritve v tre-
tjem sifonu. Za potop ob desetih dopoldne smo 
načrtovali dva potapljača (Simon in Pero), po 
naključju pa se je pridružil še lokalni speleolog 
Miroslav Đokić – Đole (speleološko društvo 
»Zelena Brda« iz Trebinja), ki je leta 2008 prvi 
preplaval vhodni sifon v izviru Kruščice. Skupaj 
so preplavali prvi in drugi sifon, za tretjega pa 
Đole ni imel pogojev, saj je imel manjšo zalogo 
plina. 

Simon in Pero sta se potopila v tretji sifon 
in pričela meriti. Na njuno presenečenje se je v 
tretjem sifonu znašel tudi Đole, ki jima je v dolo-
čenem trenutku signaliziral, da ima probleme z 
regulatorjem. Simon mu je predal etapno jeklen-
ko in se pričel dvigati v stranski rov z izhodom 
iz vode oz. zračni žep. V trenutku, ko je Simon 

izplaval, je ugotovil, da Đole ne kaže več znakov 
življenja.

Ko sta Simon in Gordan prišla iz jame, smo 
bili obveščeni o tragičnem dogodku in nesreči, 
ki se je pripetila. Na lokacijo so po prijavi nesre-
če prispeli reševalci, policija, okrožni tožilec in 
verjetno še kdo. Po krajšem premisleku in anali-
zi dogodka smo se z lokalnimi oblastmi dogovo-
rili, da ponesrečenega Miroslava Đokića – Đole-
ta iz jame prinesemo sami. Po pripravah smo 
tragično preminulega iz jame prinesli ob štirih 
popoldne. Uradne ugotovitve so pokazale, da je 
bil vzrok nesreče srčni zastoj. 

Nesreča je vse globoko pretresla. Đole je bil 
izkušen speleolog, predvsem pa dobronameren 
in pošten človek, ki je rad sodeloval in z vsemi 
delil lepote podzemnega sveta. Naj bo ta nesre-
ča vsem nam v opomin, da še tako dober, tako 
izkušen, najbolje opremljen jamar lahko v jamah 
tudi za vedno ostane. 

Sebastjan Žagar, JD Dimnice

I Z  T U J I H  J A M

N
0 10 20 30m

?
?

?

?

?

?

?

?

?

?

?

?

Izvir Kruščica
Raziskave: KTSR Explorer, SO Velebit, SO Železničar

Tloris

Prerez



34   jUNij 2011

Ž I V A L S T V O

K aj pa zapiranje jam zaradi jamskih živali? 
Ob besedah jamske živali takoj pomislimo 
na človeško ribico ali netopirje. Človeška 

ribica je res prva odkrita, največja in najslavnejša 
jamska žival, netopirje pa zaradi velikosti jamarji 
tudi največkrat opazijo. Tako človeška ribica kot 
tudi vse vrste netopirjev so v Sloveniji zakonsko 
zavarovane in danes nikomur niti na misel ne 
pride, da bi jih pretirano vznemirjal, kaj šele od-
vzemal iz narave. Tudi jamarji se netopirjem med 
zimskim mirovanjem v kraškem podzemlju pre-
vidno izogibajo. Vstop v jame z večjimi kolonijami 
netopirjev, zlasti porodniškimi, ki so na vznemir-
janje še posebej občutljive, je zato posebej varo-
van, nekatere so celo zaprte za obiske. Kot kaže, 
pa bomo morali kontrolirati obiske jam tudi zara-
di ohranjanja jamskih nevretenčarjev, zlasti jam-
skih hroščev.

Slovenija velja za deželo z največjo pestrostjo 
vodnih jamskih nevretenčarjev na svetu, po šte-
vilu kopenskih jamskih nevretenčarjev, med ka-
tere prištevamo razne vrste polžkov, pajkovcev, 
stonog in žuželk, pa nas prekaša le Bosna in 
Hercegovina. Tu imamo v mislih zlasti prave jam-
ske nevretenčarje – troglobionte, ki so na jam-
sko okolje tako prilagojeni, da zunaj jam ne pre-
živijo. Med njimi je izrazita stopnja endemizma, 
torej razširjenosti le na majhnih izoliranih obmo-
čjih, kar je v kraškem svetu skoraj pravilo. Od 

približno 200 vrst kopenskih troglobiontov jih je 
kar polovica jamskih hroščev. Ti so med speleo-
biologi, pa tudi ljubiteljskimi entomologi, najbolj 
priljubljena skupina živali za proučevanje. Kljub 
dvestoletni tradiciji proučevanja v Sloveniji še 
vedno odkrivamo in opisujemo nove vrste teh 
drobnih, nenavadnih hroščkov. 

Jamske živali speleobiologi navadno iščejo 
neposredno, tako da z mrežicami precejajo 
vodo, pregledujejo jamske stene in iščejo drob-
na bitja pod kamni. Že zdavnaj so odkrili, da je 
jamske hroščke mogoče privabiti s koščkom 
gnijočega mesa ali sira. Zgodnejši zbiralci so na-
stavili vabo in jo čez nekaj dni pregledali. Kasne-
je so začeli postavljati prave pasti. Te so bile spr-
va stekleni kozarci, danes pa so običajno 
jogurtovi lončki z nastavljeno visečo vabo. Na 
dnu lončka je nastavljen fiksativ, ki preprečuje, 
da ulovljene živali zgnijejo. Žal tovrstne pasti 
niso selektivne in vanje padejo ter se v njih uto-
pijo tudi mnoge druge vrste jamskih živali. 

Postavljanju trajnih pasti za jamske hrošče s 
fiksativi, ki so lahko postavljene za daljša obdo-
bja, se danes speleobiologi večinoma izogibajo 
oziroma jih pregledujejo dovolj pogosto, da ne 
povzročajo lokalnega izlova jamskih živali. Velja 
tudi pravilo, da so lovne pasti označene z nalep-
ko ali lističem, ki morebitnega najditelja opozarja 
na raziskave. Proučevanje in zbiranje jamskih 

hroščev pa nista priljubljena le med domačimi 
entomologi. V naših jamah lovijo in nabirajo tudi 
tuji zbiralci. 

Bistvena razlika med prvimi in drugimi je v 
tem, da domači entomologi pasti pregledujejo in 
jih odstranijo po nekaj dneh ali kakem tednu, 
tujim pa trajni fiksativi v nastavljenih pasteh 
omogočajo, da pasti (navadno polne živalic) po-
berejo šele ob ponovnem obisku jame naslednje 
leto. Dogaja se celo, da zbiralci kako past poza-
bijo. V takih primerih se v njej nabere za prst 
debelo jamskih bitij. Da se to res dogaja, se lah-
ko prepričamo, če podrobneje pregledamo ne-
katere jame, ki so najbolj poznane širši javnosti, 
zlasti lažje dostopne vodoravne jame in take, ki 
so znane kot tipska nahajališča nekaterih iska-
nih vrst jamskih hroščev. Med zbiralci so še po-
sebno iskani navadno redki osebki jamskih brz-
cev rodu brezokcev (Anophthalmus spp.). 
Nekatere vrste so prava redkost in zanje velja 
veliko zanimanje, saj na borzah žuželk dosegajo 
visoke cene. 

Skrbniki nekateri jam, kot so Križna jama, Di-
mnice ali Snežna jama na Raduhi, lahko povedo, 
da tuji zbiralci pogosto povprašujejo po možno-
sti obiska teh jam z namenom iskanja hroščev. 
Večina tipskih lokalitet nahajališč jamskih hro-
ščev, ki so jame brez skrbništva ali fizičnega va-
rovanja (zaprtja vhoda), pa je zbiralcem hroščev 
enostavno dostopna. Do danes je bilo masovno 
postavljanje lovnih pasti zabeleženo v Polini peči 
pri Obrovem, v Volčji jami na Nanosu, v Ledenici 
v Dolu pri Predmeji, v Jamovki pri Zavrhu, v Lu-
kovi jami pri Zdihovem in še bi lahko naštevali. 

Dejanski obseg ilegalnega nastavljanja traj-
nih pasti za jamske hrošče je nemogoče oceniti, 
a prav gotovo ni majhen! Opažena pa je bila še 
ena nesprejemljiva dejavnost. Majhni, a zelo 
redki jamski hrošči iz skupine palčkov (Pselaphi-
nae) so plenilci jamskih skakačev in v nastavlje-
ne pasti ne gredo. Iskati jih je treba neposredno. 
Redkejša kot je vrsta, zanimivejša je za zbiralce, 
ki pogosto ne izbirajo sredstev in metod, da bi se 
dokopali do primerkov. V tipskih jamah, kot sta 
Polina peč in Lukova jama pri Zdihovem, kjer so 
bili najdeni jamski hroščki vrste Machaerites no-
vissimus oziroma Machaerites spelaeus orientalis, 
so lepo vidne sveže odlomljene sigaste plošče, ki 
jih nevestni zbiralci lomijo, da bi se dokopali do 
primerkov teh vrst.

V različnih državah veljajo različni zakonski 
predpisi za obiskovanje jam in nabiranje živali. 
Človeška ribica in netopirji so zakonsko zavaro-
vani v večini Evrope, jamski nevretenčarji pa so s 
tega vidika manj varni. V Italiji je nabiranje jam-
skih živali neomejeno z izjemo deželne uredbe v 

Zapiranje jam kot skrajni 
naravovarstveni ukrep za 
varstvo jamskih hroščev
V Sloveniji so nekatere jame zaprte za obisk oz. zavarovane z rešetkami predvsem zaradi turistične ali 
polturistične rabe, spet druge pa zaradi arheoloških nahajališč ali preprosto ranljivosti kapniškega okrasja in 
drugih mineralov. 

Biospeleologi pri delu. Večino jamskih živali je mogoče popisati ali nabirati brez nastavljanja 
trajnih pasti. Dimnice. 
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sosednji Furlaniji-Julijski krajini, kjer so v zadnjih 
letih postali pozornejši tudi na tovrstne aktivno-
sti. Prav tako jamska favna ni posebej zavarova-
na v južnih balkanskih državah, nasprotno pa je 
Hrvaška sprejela zelo strogo zakonodajo. Uvedla 
je prepoved obiskovanja jam brez izdaje poseb-
nega dovoljenja in prepoved nabiranja vsakršne 
jamske favne ter vzorčenja. Izjeme so možne s 
pridobitvijo posebnih dovoljenj pristojnega mini-
strstva, ki pa tujim državljanom zaradi komplici-
ranega birokratskega postopka skoraj niso do-
segljiva. 

Tudi v Sloveniji je Uredba o zavarovanih pro-
sto živečih živalskih vrstah (Ur. list RS, št. 
46/2004) nekaj let zakonsko omejevala nabira-
nje vseh jamskih živali. Stroga zakonodaja in 
popolno pomanjkanje nadzora pa sta bolj kot 
varovanje jamske favne oteževala resno delo 
speleobiologov. Razen z jamskimi hrošči, ki so 
zanimivi tudi za ljubiteljske zbiratelje, se z jam-
skimi nevretenčarji ukvarja le peščica biologov. 
V Sloveniji vsekakor premalo! Nekatere skupine 
jamskih nevretenčarjev, kot so jamske pršice in 
skakači, so celo v Sloveniji skoraj neraziskane. 
Novi pristopi z uporabo analize DNK pri razreše-
vanju taksonomskih in filogenetskih vprašanj 
zahtevajo ponoven obisk podzemlja in za analizo 
primerkov s tipskih lokalitet ponovno ujetje ka-
kega svežega živega primerka. S suhimi prepari-
ranimi ali dalj časa fiksiranimi osebki iz zbirk si 
raziskovalci pri molekularnih raziskavah žal ne 
morejo pomagati. Z gotovostjo lahko trdimo, da 
zaradi proučevanja oz. odlova omejenega števila 
primerkov s posamezne lokalitete nobena vrsta 
ali podvrsta jamske živali ni ogrožena. Sistem 
špranj in razpok v podzemlju, kjer te živali živijo, 
je preobsežen in nedostopen. Poglavitne vzroke 
ogrožanja gre iskati predvsem v fizičnem uniče-
vanju krasa, zlasti kot posledici onesnaževanja 
kraškega podzemlja.

Ugotovili pa smo, da je določene vrste jam-
skih hroščev na njihovih tipskih lokalitetah danes 
že zelo težko najti. Razloge za to gre iskati prav v 
pretiranem nastavljanju trajnih pasti zbirateljev 
na znanih lokalitetah. Uredba o spremembah in 
dopolnitvah Uredbe o zavarovanih prosto živečih 
živalskih vrstah (Ur. list RS, št. 36/2009) je pred 
par leti prinesla spremembo na področju varova-
nja jamske favne. Od takrat na seznamu zavaro-
vanih vrst ni več vseh jamskih živali, pač pa so le 
še troglobiontske vrste hroš čev. Uredbo sloven-
ski proučevalci jamskih hroščev večinoma upo-
števajo in za raziskave hroščev od Agencije RS 
za okolje vsako leto posebej pridobijo dovoljenja 
za izvajanje raziskav. 

Žal pa se dogaja, da znane jame s tipskimi 
nahajališči hroščkov še vedno oblegajo – po na-
pisih na jogurtovih lončkih sodeč – tuji zbiratelji 
jamskih hroščev. V strokovnih opisih novih vrst 
jamskih hroščev so praviloma navedena nahaja-
lišča, točni datumi in oseba »legit«, ki je opisane 
primerke hroščev ulovila. Ali so dotični zbiralci 
imeli pridobljena dovoljenja pristojne inštitucije, 
je tako lahko preveriti. Dokazovanje in preganja-
nje tovrstnega »krivolova« pa je težko oziroma 
nemogoče, saj bi morali »krivolovce« zalotiti pri 
dejanju, na kraju samem in to s pooblaščeno 
osebo ter ekspertom, ki bi znal dogodek inter-
pretirati. 

Edino, kar lahko jamarji storijo, je, da odstra-
nijo najdene neoznačene pasti, kar pa tudi ni 
lahko, saj so navadno zakopane in skrite. Zažele-
no je, da ob taki najdbi obvestijo ustrezno pristoj-
no institucijo (Zavod RS za varstvo narave, Inšti-
tut za raziskovanje krasa ZRC SAZU oz. Agencijo 
RS za okolje). Apelirali bi lahko tudi na urednike 
znanstvenih revij, da prispevkov z nelegalno na-
branim materialom ne objavljajo, kar pa je pri 
obilici tovrstnih publikacij v praksi neizvedljivo.

Menimo, da pri obilici jam in bogastvu jam-
skega življenja v Sloveniji tovrstnih tipskih jam ni 
mogoče varovati drugače kot fizično, to je s po-
stavljanjem vrat ali rešetk, ki pa morajo biti ta-
kšne, da jih netopirji varno preletajo. Dostop v 
tako zavarovane jame je še vedno možen, ven-
dar nadzorovan. Skrbništvo nad jamo bi lahko 
bilo poverjeno lokalnim jamarskim društvom oz. 
pristojnim inštitucijam. Po Zakonu o varstvu 
podzemnih jam (Uradni list RS, št. 2/04) sta Za-
vod RS za varstvo narave in Ministrstvo RS za 
okolje že leta 2007 začela pripravljati strokovni 
predlog seznama jam, za katere je treba skleniti 
pogodbe o skrbništvu. Pri njegovi pripravi je ožji 
krog ekspertov za jamsko favno nevretenčarjev 
kot skrajni varstveni ukrep predlagal zaprtje ne-
katerih biološko ranljivih jam zaradi varstva jam-
skih hroščev. Strokovno argumentirani in uteme-
ljeni predlog je sprejelo in potrdilo Ministrstvo za 
okolje in prostor. 

Naj za sklep strnemo. Proučevanje in nabira-
nje jamskih hroščev samo po sebi posameznih 
vrst v splošnem ne ogrožata, z neselektivnim in 
dolgotrajnim nastavljanjem pasti pa se lahko zna-
tno izlovijo lokalne populacije nekaterih vrst. To je 
še posebej pereče na tipskih lokalitetah, kjer so 
vrste opisane in so zaradi tega takšne jame izje-
mnega znanstvenega pomena. Bolj kot preganja-
nje nelegalnega nabiranja jamskih hroščev velja 
delovati preventivno in ozaveščati tako zbiralce 
kot lokalne jamarje, ki marsikaj vidijo, vendar s 
tovrstno problematiko niso seznanjeni. Fizično 
zapiranje jam za ohranjanje jamskih živali je sicer 
skrajni varstveni ukrep, a po našem mnenju zaen-
krat nimamo učinkovitejše alternative.

Slavko Polak, kustos biološkega oddelka 
Notranjskega muzeja Postojna

Lara Jogan Polak, Zavod RS  
za varstvo narave, Enota Ljubljana
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Jamski hrošč brezokec Anophthalmus 
spectabilis istrus je opisan po primerkih iz 
Dimnic. 

Dvanajst nastavljenih pasti prek celega leta v majhni jami, kot je Jamovka pri Zavrhu, lahko 
nevarno zmanjša lokalne populacije jamskih živali. Nastavljene pasti niso bile primerno ozna-
čene, zato smo jih odstranili. 

Dogaja se, da zbiralci hroščev pozabijo pobrati nastavljene pasti s fiksativi. V njih lahko 
naštejemo na ducate zgnitih primerkov jamskih živalic. Na sliki razpadajoči drobnovratniki iz 
pozabljene pasti v Polini peči. 
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P erko in Prez sta pripadala dvema različni-
ma generacijama in verjetno nista nikoli 
sodelovala, kljub temu pa jima je uspelo 

»ustvariti« skupno izgubljeno jamo.

Peica jama (Abisso di Orlek)

kat. št.: nima (VG št. 2938)

Okoli leta 1900 je Perko v okolici Orleka 
razis kal in dokumentiral jamo z imenom Peica. 

Šlo je za okoli 20 metrov globoko brezno z dvoj-
nim vhodom, ki je z vseh vidikov nepomembno, 
zato ni nobenega razloga, da bi si ga izmislil.

Kakih dvajset let kasneje je isto jamo obiskal 
Prez in našel nadaljevanje, ki ga je pripeljalo do 
domnevne globine 165 metrov. Jamo so sloven-
ski jamarji dolgo iskali, a brez uspeha. 

Možnost, da bi si jamo Perko izmislil, je majh-
na, ker za to ni imel pametnih razlogov. Celo če 
bi si Prez svojo jamo izmislil, bi morala obstajati 
Perkova Peica, ki ima značilno obliko, vendar 

tudi te ni nihče našel. 
Najverjetnejša do-
mneva je, da Perkova 
Peica obstaja, toda do 
sedaj je, iz neznanih 
razlogov, ni nihče na-
šel.

Jame, ki veljajo za izgubljene, a 
so jih jamarji verjetno že našli

Pri pisanju člankov o izgubljenih jamah sem 
implicitno razdelil jame v dve kategoriji: v VG-
jame, ki so jih jamarji našli, in v izgubljene jame. 
Verjetno pa obstaja še tretja kategorija, in sicer 
jame, ki veljajo za izgubljene, a so jih jamarji na-
šli, ne da bi jih prepoznali.

Prezovi načrti so navadno hudo ali celo zelo 
hudo nategnjeni, da o legah niti ne govorimo. 
Zato si človek težko predstavlja, kakšna bi bila v 
resnici takšna jama. Avtor članka je primerjal 
znane jame z izgubljenimi in prišel do zaključka, 
da bi nekatere znane jame utegnile biti izgublje-
ne VG-jame. Takšen primer je Jama ob Bazoviški 
cesti na Gropajski gmajni (kat. št. 1940).

Jama ob Bazoviški cesti na 
Gropajski gmajni in Abisso 
Melchiorri

kat. št. 1940 (VG št. 165 in 2946)

Jama ob Bazoviški cesti je znana in jo je mo-
goče obiskati, v glavnem ji ustreza tudi priloženi 
VG-načrt. Jame VG 2946 pa ni po Prezu našel 
več nobeden. V slovenskem katastru ima ime 
Gromova jama in katastrsko številko 3703. Naj-
demo jo brez posebnih težav. Lega je ustrezna in 
na skali ob vhodu je velik rdeč napis. Vanjo se 
lahko spustimo prosto, po nekaj metrih pa se 
neizprosno konča v zemlji. O tem, da Gromova 
jama ni Abissso Melchiorri, ni nobenega dvoma. 
Stvar lahko preveri kdor koli. Če preberemo izčr-
pni zapisnik v katastru, razumemo, kako je prišlo 
do pomote.

Utemeljitev hipoteze, da sta VG 165 in VG 
2946 ista jama, je enostavna. 

1. Jami se nahajata na istem področju.
2. Prez v poročilu piše, da je vhod že dolgo 

znan tržaški SAG (Società Alpina delle Giulie), 

I Z  K A T A S T R A

Jame, ki so jih 
videli samo prvo-
pristopniki (3. del)
V prejšnjih številkah Jamarja se je bralec seznanil z najbolj 
znaninimi »izgubljenimi« jamami in z njihovima najbolj znanima 
»raziskovalcema« Perkom in Prezom. 

Načrt VG 165 Brezna pri Gropadi iz leta 1899 po katastru VG, 
raziskano in dokumentirano s strani Società Alpina delle Giulie 28. 
oktobra 1899.  
Prevod besedil na načrtu: Stanje: 2350 m NNW od cerkve v Lipici, 
nadmorska višina vhoda 370 m, globina vhodnega brezna 90 m, glo-
bina jame 95 m, dolžina jame [vodoravna projekcija] 100 m, zunanja 
temperatura 17°, notranja temperatura 15°.

Načrt VG 2938 po knjigi E. Boegana (1938) Il Timavo, Memorie dell' 
Istituto Italiano di Speleologia, Postojna – Trst
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vendar jame niso raziskali, ker je bil zadelan s 
skalami. Komentar: možnost, da SAG jame ni 
raziskala, je zelo majhna, saj je področje podrob-
no raziskano, tako da bi vhod nekdo vsekakor 
moral najti. Dejstvo, da do tega ni prišlo, govori v 
prid domnevi, da gre za eno samo jamo in ne za 
dve.

3. Jamo je Prez narisal po spominu, pri tem 
pa je precenil globino in podcenil dolžino. Gle-
de na njegove načrte je hipoteza delno upravi-
čena (precenjevanje globine je zanj nekaj obi-
čajnega, podcenjevanje dolžine pa bi bilo 
precej nenavadno). Upoštevanje te hipoteze pa 
lahko pripelje do absurdnih rezultatov, saj na ta 
način lahko za skoraj vsako izgubljeno jamo 
najdemo znano jamo, ki ji je na kak način rahlo 
podobna. 

4. Kataster VG Prezu ni bil dostopen. Zato je 
domneva, da ni vedel za VG 165, ki so jo raziska-
li dobri dve desetletji prej, utemeljena.

Stojan Sancin, JO SPD Trst

Zapisnik o stanju jam – H-zapisnik
V sodelovanju Službe za varstvo jam JZS in Katastra jam JZS je bil oblikovan nov zapi-
snik; zapisnik H – stanje jame.

Zapisnik je namenjen zbiranju podatkov o onesnaženih jamah, zato da bi pridobili pregled 
nad obsegom onesnaženosti v Sloveniji. Zapisnik in navodila za izpolnjevanje so objavljeni in 
dosegljivi na spletni strani Katastra jam JZS: www.jamarska-zveza.si/kataster/navodila.html. 

Zapisnik obsega le eno stran. Zgornji del je enak zapisniku B, spodaj pa je besedni opis 
stanja jame. Okvirčki so namenjeni grobi klasifikaciji stanja. Odkljukajo se tisti, ki ga najbolje 
ponazarjajo. Možnosti so: čista, poškodovana, onesnažena, uničena in očiščena. Vsebinski del 
zapisnika obsega šest ključnih vprašanj, s katerimi pridobimo podrobnejši pogled v dejansko 
stanje jam: 

1. Kateri del jame je onesnažen/poškodovan?
Navede se lokacija onesnaženja ali poškodbe v jami. Primer: vhodno brezno, notranji deli 

jame, končni deli jame ... 
2. Kaj v jami je onesnaženo/poškodovano?
Primer: tla, stene, kapniško okrasje, voda, sedimenti ... 
3. Popis odpadkov
Navedejo se posamezne vrste odpadkov. Primer: steklo, kovine, plastika, gradbeni odpadki, 

kadavri in drugi organski odpadki, avtomobili, oblačila, usedline in odplake iz čistilnih naprav ... 
4. Posebne najdbe
Primer: eksplozivna sredstva, človeške kosti, arheološki artefakti ... 
5. Ocenjena količina odpadkov
Približna ocena prostornine odpadkov v jami po posameznih vrstah. 
6. Druga opažanja
V tej rubriki se lahko navedejo vse posebnosti in podatki, ki so relevantni za informiranje o 

stanju jame, tudi morebitni predlogi za postopke ter ocena zahtevnosti čiščenja. Če je jama že 
bila očiščena, se lahko na kratko opiše potek čistilne akcije.

Zapisniku H pa se lahko priloži tudi drugo gradivo. Priporočljivo je preveriti in po potrebi 
popraviti lego jame; v tem primeru oddamo tudi zapisnik B, po možnosti novo lego označimo še 
na karti (zapisnik C). Če je jama onesnažena, smeti fotografiramo (zapisnik F). Razširjenost 
odpadkov in drugih poškodb lahko označimo tudi na načrtu jame (zapisnik E). Zapisnik se 
lahko uporabi za podlago poročila o čistilni akciji v jami; v tem primeru se navede stanje jame 
pred čiščenjem in po njem (pri posamezni alineji se opiše onesnaženost pred čistilno akcijo). 
Zapisniki o stanju jam, ki bodo oddani na Kataster jam, bodo kakor vsi ostali vloženi v Kataster, 
kopije pa bo hranilo tudi vodstvo Službe za varstvo jam, s čimer bo začela nastajati enotna 
zbirka oziroma baza onesnaženih jam v Sloveniji (v papirni in digitalni obliki). 

Morebitna vprašanja, mnenja, pripombe itd. lahko pošljete na elektronski naslov Službe za 
varstvo jam JZS: varstvojam@gmail.com.

Mateja Ferk, Služba za varstvo jam JZS

Številka zapisnika:  
 

Katastrska številka: 
 

  Jama še ni registrirana 

Datum ekskurzije:  

Oznaka dokumenta (izpolni Kataster) 

Obrazec je bil oblikovan v sodelovanju med 
Jamarsko zvezo Slovenije  in  Inštitutom za 
raziskovanje krasa ZRC-SAZU  v letu 2011. 

 Datum zapisnika: 

 
 

Zapisnik o stanju jame 
 
 

IME JAME:
 

  Organizacija:  Zapisnikar: 

 Udeleženci: 

 

Jama je:   čista  poškodovana   onesnažena   uničena             očiščena 

Kateri del jame je onesnažen/poškodovan: 

Kaj v jami je onesnaženo/poškodovano: 

Popis odpadkov: 

Posebne najdbe: 

Ocenjena količina odpadkov: 

Načrt VG 2946 po knjigi E. Boegana (1938) 
Il Timavo, Memorie dell' Istituto Italiano di 
Speleologia, Postojna – Trst
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P red tem smo bili primorani uporabljati ra-
zne merilne trakove, kompase in naklono-
mere, da smo s poligonom jamski vhod 

povezali z znano točno na specialki. Danes pa 
enostavno pritisnemo na gumb GPS-sprejemni-
ka in ta si shrani naš položaj v obliki točke 
(waypoint), ki ji lahko dodamo še ime in opis.

Kaj so pravzaprav GPS-i in kako 
delujejo?

GPS je kratica za Global Positioning System 
oziroma sistem globalnega določanja položaja, 

ki so ga v vojaške namene razvili v Združenih 
državah Amerike v začetku osemdesetih let prej-
šnjega stoletja. Sistem deluje na podlagi 20 ali 
več satelitov, ki obkrožajo Zemljo in oddajajo si-
gnal, tega pa potem na zemeljski obli sprejema-
mo in uporabimo za izračun položaja. Vsi sateliti 
imajo zelo natančno atomsko uro, ki omogoča, 
da so med sabo sinhronizirani in je njihov polo-
žaj točno znan. Vse te satelite, ki dvakrat na dan 
obkrožijo Zemljo, upravljajo iz postaj na Zemlji. 
Tako lahko v vsakem trenutku, ko sprejemamo 
signal iz najmanj štirih satelitov, sprejemnik izra-
čuna naš položaj.

Ameriški sistem je s časom prešel iz vojaške 
v civilno uporabo, kratico GPS pa so počasi za-
čeli uporabljati za tudi označevanje vseh ostalih 
sistemov globalnega določanja položaja. Seveda 
so podoben sistem začeli razvijati ruski tehniki in 
nastal je ruski sistem GLONASS (GLObal NAvi-
gation Satellite System), vzpostavljen od leta 

1995 in prosto uporaben od leta 2007. Tudi 
Evropska unija in Evropska vesoljska agencija 
(ESA) razvijata podoben sistem, imenovan Gali-
leo. Ta je v testni fazi in predvideva se, da bo 
vzpostavljen do leta 2014. Kot zadnji je v razvoju 
še kitajski COMPASS.

V zadnjih letih se je razvoj sprejemnikov sis-
temov globalnega določanja položaja zelo razvil, 
predvsem zaradi navigacije v avtomobilski indu-
striji. Od prvotnih sprejemniških vezij velikosti 
okoli 7 cm × 4 cm so sedaj v prodaji čipi veliko-
sti nekaj milimetrov, ki jih prodaja veliko pro-
izvajalcev. Eden najbolj poznanih je nedvomno 
Sirf z zadnjo različico čipa SirfStar IV. Tudi an-
tenski del sprejemnikov se je zelo razvil in 
zmanjšal, kar omogoča sprejemanje satelitskih 
signalov tudi v slabših pogojih. Zaradi tega se ti 
sistemi vgrajujejo vsepovsod, od raznih zapest-
nih ur do mobitelov in fotografskih aparatov. 
Čeprav že obstajajo sprejemniki, ki uporabljajo 
trenutno delujoča sistema GPS in GLONASS, 
velika večina še vedno uporablja samo GPS-sis-
tem.

Kakšna je natančnost določenega 
položaja?

Na natančnost pridobljenega položaja vpliva-
jo številni faktorji. Prvi je signal, ki ga oddajajo 
sateliti. Atmosfera (ionosfera in troposfera) ukla-
nja pot signala iz satelita, težave povzročajo od-
boj od reflektivnih površin (voda, velike zgradbe) 
in prekinitve signala, npr. zaradi dreves oziroma 
predvsem. Vir napak so lahko tudi ure v satelitu 
in napačen položaj satelita. Včasih so napake 
celo namerno vključene v signal. Primer tega je 
SA (Selective Availability), ki je bila namerno 
vključena napaka na GPS-signalu, a so jo Ame-
ričani izključili 1. maja 2000.

Drugi faktor, ki vpliva na natančnost, je kva-
liteta sprejemniškega čipa in sprejemnika. Se-
veda boljši sprejemniki več stanejo. Tudi število 
satelitskih signalov, ki jih sprejemamo, vpliva 
na točnost. Več satelitov sprejemamo, večja bo 
natančnost. Zato v danih pogojih kvaliteta 
sprejemnika in antene vpliva na kvaliteto signa-
la in torej na število sprejetih satelitov. Spreje-
mniki, ki so npr. narejeni za profesionalne upo-
rabnike (geodetske meritve ipd.), uporabljajo 
zunanje antene, ki upoštevajo tudi fazo signala 

T E H N I K A

Uporaba GPS-a v 
jamarske namene
GPS-naprave so danes zelo poznani in uporabni pripomočki. Med 
uporabnike spadamo tudi jamarji, ki se jih poslužujemo posebno za 
določanje leg vhodov jam. 

Primer dobrega sprejemnika za jamarske 
potrebe, Garmin GPSmap 60CSx

Primer profesionalnega sprejemnika 
GPS+GLONASS, Topcon GRS-1

Primer točk, pridobljenih v uri in pol shra-
njevanja podatkov v fiksni točki s srednje 
dobro vidljivostjo satelitov (5 m od stavbe in 
8 m od dreves). Z zeleno barvo so označeni 
podatki iz sprejemnika Garmin GPSmap 
60CSx z vklopljenim popravkom EGNOS, z 
rdečo barvo pa podatki iz sprejemnika Top-
con GRS-1 z notranjo anteno in popravkom 
D-GPS.
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in s tem lahko pridejo do centimetrske ali večje 
natančnosti.

Položaji, določeni z navadnim GPS-spreje-
mnikom, se v povprečju sučejo do okoli 10 me-
trov natančnosti. Velika verjetnost je, da je 
trenutni položaj boljši, lahko pa je tudi slabši. Vi-
šinska natančnost pa je praviloma precej slabša, 
torej približno 20 metrov ali več.

Jamarjem najbolj prav pridejo sprejemniki za 
pohodnike. Zgrajeni so v odpornejšem ohišju, 
tako da prenesejo tudi manjši padec in potop 
meter pod vodo. Držimo jih v roki, imajo zaslon, 
na katerem vidimo položaj, in tipke. Znana pro-
izvajalca takih sprejemnikov sta Garmin in Ma-
gellan, njihova cena pa se giblje od 100 do 400 
evrov.

Koordinatni sistem
GPS-naprave za svoje delovanje in izračune 

uporabljajo koordinatni sistem WGS84, ustvarjen 

T E H N I K A

Določitev položaja
Za čim boljšo določitev položaja npr. 

vhoda jame upoštevajte naslednje nasvete:
•	 Sprejemnik	držite	čim	dlje	od	sebe	in	

čim više, da vaše telo čim manj vpliva na 
sprejemanje signala iz satelitov. Pazite 
tudi	na	ostale	ovire,	ki	lahko	vplivajo	na	
kvaliteto	signala	(drevesa,	stene	ipd.).

•	 Ne	shranjujte	položaja	s	komaj	vključe-
nim	sprejemnikom,	temveč	ga	predho-
dno	priključite	in	pustite	prižganega	z	
dobro vidljivostjo neba za vsaj 15 minut, 
bolje	več	(čim	manj	dreves	ali	drugih	
ovir	nad	njim	in	ob	straneh).

•	 Če	vaš	sprejemnik	lahko	sprejema	in	
uporablja	 signal	EGNOS,	vklopite	 to	
funkcijo.

•	 Če	ima	vaš	sprejemnik	funkcijo	povpre-
čenja	rezultatov	(average),	 jo	upora-
bljajte	pri	shranjevanju	točke.	Predla-
gam	desetminutno	povprečenje,	lahko	
pa tudi več.

EGNOS
S	to	možnostjo	lahko	natančneje	dolo-

čimo	položaj.	Je	diferenčna	metoda,	ki	te-
melji na uporabi signalov iz dodatnih sate-
litov.	Ti	oddajajo	popravke,	pridobljene	z	
zemeljskih	postaj,	ki	merijo	napake	posa-
meznega	GPS-satelita.	S	temi	podatki	lah-
ko	sprejemnik	vsak	signal	GPS-satelita	
dodatno popravi, torej izboljša natančnost. 
EGNOS	s	tremi	sateliti	oddaja	popravke	za	
ozemlje	Evrope.	Podoben	sistem	WAAS	
imajo	tudi	v	Združenih	državah	Amerike,	
na	japonskem	MSAS,	v	Indiji	pa	GAGAN.	
Zato	za	vklapljanje	te	funkcije	sprejemniki	
tudi pri nas pogosto uporabljajo ime 
WAAS.

Povprečenje rezultatov
Funkcija,	ki	jo	lahko	izberemo	pri	shra-

njevanju	točke	(average	waypoint),	določi	
srednjo	vrednost	vseh	izračunanih	točk	v	
nekem	obdobju.	Seveda	moramo	paziti,	da	
v	tem	obdobju	sprejemnik	držimo	v	isti	po-
ziciji	in	ga	ne	premikamo.	S	povprečenjem	
bomo izboljšali možno natančnost izmer-
jene	točke.	Večji	bo	čas	povprečenja,	večja	
je možna natančnost.

KOORDINATNI SISTEM D48 D96

Podatki za User UTM grid:

Longitude origin E 15,0° E 15,0°

Scale 0,9999 0,9999

False Easting +500.000 +500.000

False Northing –5.000.000 –5.000.000

Podatki za User Datum: Nastavimo WGS84 ali pa:

DX +667,0 0

DY -205,0 0

DZ +472,0 0

DA +739,8 0

DF +0,10037483 0

Tabela 1
Parametri, ki jih moramo nastaviti v GPS-sprejemniku za prikazovanje koordinat v sistemu 
D48 ali D96

Sprejemniki GPS-signala so se v zadnjih nekaj letih zelo razvili, predvsem glede zmogljivosti 
(hitrosti preračunavanja podatkov) in velikosti. Tu so primeri razvoja velikosti sprejemniških 
vezij za GPS-signal v zadnjih petnajstih letih.

prav za sisteme globalnega določanja položaja, 
saj je izračunan tako, da je uporaben na celi ze-
meljski obli. Za ponazoritev geografske višine in 
širine uporablja mersko enoto stopinje.

V Sloveniji pa se je pod Jugoslavijo uporabljal 
pravokotni ravninski koordinatni sistem, imeno-
van Gauß-Krüger. Ta je primeren za risanje in 
upodabljanje na zemljevidih, saj so merske eno-
te X- in Y-koordinat metri. Ker pa je bila celotna 
Jugoslavija razdeljena na več pasov in je Slove-
nija »padla« v dva (večji del je bil v enem pasu, 
delček vzhodnega dela države pa v drugem), so 
ob osamosvojitvi določili nov koordinatni sistem 
z imenom D48, ki je bil popolnoma enak Gauß-
Krügerju, samo pas je bil zgolj eden. Določili so 
namreč, da se prvi pas raztegne tudi za tisti del-
ček, ki je bil prej v drugem.

S 1. januarjem 2008 pa je Slovenija uvedla 
nov pravokotni ravninski koordinatni sistem 
D96, ki uporablja isto projekcijo kot D48, razli-
kuje pa se v uporabljenem elipsoidu (prej Bes-
sel, sedaj GRS80) in terestričnem geodetskem 
datumu (prej D48 oz. Gauß-Krüger, sedaj 
ETRS89/WGS84). Ta sistem je bil sprejet prav 
zato, da bi se izognili pretvarjanju med dvema 
datumoma, pretvorba je bila namreč prej pre-
cej zapletena in z nezanemarljivimi napaka-
mi. Tako je sedaj pretvorba med WGS84 in 
D96 le stvar projekcije (skorajda brez na-
pak), saj je datum isti. Sistem pa se uvaja 
počasi, saj je potrebno ponovno risanje to-

pografskih kart. Tudi jamarji bomo morali poča-
si preiti na novi sistem, ki pa bo prinesel več 
dobrih lastnosti.

Pri uporabi GPS-sprejemnikov moramo upo-
števati, da delujejo na bazi koordinatnega siste-
ma WGS84, zato ga uporabljajmo in se s tem 
izogibajmo nepotrebnim napakam pri pretvorbi. 
Če smo primorani uporabiti sistem D48 tudi na 
GPS-sprejemniku, ga lahko nastavimo po para-
metrih v tabeli. Spomnimo pa se, da je ta spre-
memba le za prikazovanje na zaslonu, spreje-
mnik bo vsekakor vedno shranjeval vse točke 
po sistemu WGS84. Če hočemo shranjeno toč-
ko posredovati Katastru jam, lahko sprejemnik 
torej enostavno ponovno nastavimo na WGS84 
in prepišemo prave, nepretvorjene koordinate. 
Koordinatne sisteme na sprejemniku lahko 
spreminjamo po mili volji, podatki v sprejemniku 
pa bodo zapisani vedno in samo v zapisu 
WGS84.

Damjan Gerl, ŠD Grmada
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K malu sem ugotovil, da nikjer ne prodajajo 
podvodnih UV-svetilk, zato sem sklenil, da 
jo izdelam sam. Vzel sem majhno »črno-

svetlobno« cevasto sijalko, podobno, kot jih imajo 
v nekaterih diskotekah, zložil nekaj elektronike, 
da bi jo lahko poganjal na baterije, in vse skupaj 
zaprl v ohišje iz prozorne plastike. Odnesel sem 
jo v Egipt, kjer sem si hotel ogledati, kakšne so 
korale pri UV-svetlobi. Ko smo prispeli, sem se z 
masko takoj napotil na pomol. Vklopil sem svetil-
ko, ki je normalno delovala, ko pa sem z njo za-
korakal v vodo, je žal puščala, tako da sem jo 
utopil. Skupaj z njo so utonile tudi moje sanje o 
UV-opazovanju, utonile za mnogo časa ...

Nekatere korale in živali fluorescirajo, kadar 
jih osvetlimo z ultravijolično svetlobo. Pravzaprav 
nekako zažarijo v temi. Ultravijolična svetloba je 

za človeško oko nevidna. Je elektromagnetno 
valovanje z valovno dolžino, krajšo od valovne 
dolžine vidne svetlobe, a daljšo od valovne dolži-
ne rentgenskih žarkov. Nekatere živali in rastline 
tako na suhem kot v vodi imajo zmožnost, da 
ultravijolično svetlobo kratkih valovnih dolžin 
pretvorijo v daljše, človeku vidne valovne dolži-
ne. Za to so običajno krivi posebni proteini ali 
drugi UV-pigmenti, kateri vlogo pri različnih vr-
stah biologi počasi odkrivajo, vendar imamo na 
tem področju še vedno precej več vprašanj kot 
odgovorov. 

Podvodna ultravijolična fotografija je bila do 
nedavnega večinoma v domeni profesionalnih 
fotografov, pa še teh zelo redko. Verjetno najod-
mevnejši članek na to temo je David Doubilet 
objavil v reviji National Geographic z naslovom 

»A New Light in the Sea« (»Nova luč v morju«) 
avgusta 1997. Neverjetne fotografije je naredil s 
posebej močnimi HMI (živosrebrnimi) UV-lučmi, 
ki jih je napajal močan generator na ladji. Podnje 
so potapljači prinašali korale. Žal so najem ladje, 
generatorja in izgradnja tako močnih UV-luči 
prevelik finančni zalogaj za amaterje, poleg tega 
pa je vse skupaj preveliko in pretežko, torej ne-
prenosljivo in neuporabno za avtonomno pota-
pljanje z jeklenkami. Z razvojem svetlobno zelo 
občutljivih digitalnih fotoaparatov pa se počasi 
odpira možnost, da tudi amaterski fotografi po-
snamemo kakšno UV-fotografijo.

Problemi podvodne UV-fotografije
Za zajem UV-fotografije ali videa potrebuje-

mo vir UV-svetlobe. Pod vodo jo lahko dobimo z 
uporabo posebnih filtrov, ki jih namestimo na 
luči, bliskavice, objektiv in masko, ali pa z upora-
bo UV LED-diod. Po namestitvi vseh teh filtrov 

F O T O G R A F I J A

Ultravijolična 
jamska podvodna 
fotografija
Ultravijolična zgodba se je zame začela pred več kot desetimi leti, ko 
sem na internetu prvič zagledal ultravijolične (UV) fotografije, ki so 
me takoj omrežile. Nemudoma sem se odločil, da si želim to ogledati v 
živo, z lastnimi očmi. 

Močno sem bil presenečen, ko sem prvič videl žareti proteusa v UV-svetlobi.

Oprema za podvodno UV-fotografijo
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nam običajno ostane samo par procentov sve-
tlobe, tako da moramo fotografirati pri izredno 
visoki občutljivosti (ISO 1600 ali 3200). Glavni 
problem podvodne UV-fotografije je torej v zelo 
majhni količini svetlobe in seveda se proti temu 
borimo z vsemi orožji, ki jih imamo fotografi na 
voljo. To v praksi pomeni, da fotografiramo pred-
vsem zelo majhne – makro objekte, tako da lah-
ko razpoložljivo svetlobo skoncentriramo nanje. 
Fotografiramo pri zelo odprtih zaslonkah, kar 
pomeni majhno globinsko ostrino. Težave z avto-
matskim ostrenjem, ki deluje izredno nezaneslji-
vo (velikokrat pa sploh ne), zmanjšamo z upora-
bo usmerjenih HID-luči. 

Več kot deset let in več kot tisoč potopov ka-
sneje sem na internetu našel proizvajalca UV-
filtrov. V vmesnem času smo s prijatelji skonstru-
irali in izdelali nekaj navadnih in HID-podvodnih 
luči ter ohišje za kamero, tako da smo tudi na 
področju samogradnje dobili nekaj izkušenj. Ne-
mudoma sem naročil filtre iz Amerike in nestr-
pno čakal, da so jih dostavili. Dobil sem sicer 
samo materiale, vendar sem na srečo zaposlen v 
podjetju, kjer nam stružnice in rezkalke niso tuje. 

F O T O G R A F I J A

Zaradi zelo majhne količine svetlobe postane globinska ostrina velik problem.

Pri proteusih je razporeditev pigmenta za vsakega od njih zelo specifična, podobno kot prstni odtisi pri ljudeh.

Podvodna ultra
vijolična fotografija je 
bila do nedavnega 
večinoma v domeni 
profe si onal nih foto
grafov, pa še teh zelo 
redko. 
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Izdelali smo več prirobnic, različne nosilce za luči 
in podvodne bliskavice ter roko za pritrditev ob-
ločne (HID) luči na podvodno ohišje fotoaparata. 
Ravno tako sem izrisal in dal lasersko izrezati 
filtre za na masko. Vse to je bilo pripravljeno rav-
no ob pravem času za vsakoletni izlet na Rdeče 
morje, tokrat je bil to Sudan, kamor sva se od-
pravila s Simonom Oprešnikom. 

Prvi potop izključno z UV-svetlobo je bil zelo 
poseben. Občutke je z besedami težko opisati. 
Simon je po potopu povedal stavka, ki mi bosta 
za vedno ostala v spominu. Rekel je: »Občutek je 
podoben kot občutek, ko se prvič podaš z je-
klenko pod vodo. Odpre se ti nov svet.« 

To je hipnotičen svet, katerega podobe se ti 
močno vtisnejo v možgane, tako da se ti UV-slike 

prikazujejo tudi po potopu, kadar koli zapreš oči. 
Ta efekt po nekaj dneh žal zbledi. UV-svet je na-
mreč zelo kontrasten, mnoge korale in nekaj ži-
vali žari v fluorescentno oranžni ali rumeni barvi, 
ostalo je tema. Po takem potopu si kar malo 
omotičen, zamaknjen, hipnotiziran, v nekem svo-
jem svetu, ki ga nihče drug, kdor ga ni izkusil, ne 
pozna. Verjetno je podobno, kot bi bil v transu 
zaradi kakšne droge. 

Simon je po potopu dejal še: »Počutim se kot 
UV-filter.«

Temu stavku sva se kasneje še velikokrat 
smejala, vendar je z njim natančno zadel bistvo 
občutka, ki mi je bil do tega potopa tuj. Na tem 
potopu in po njem sem zopet spoznal, kako smo 
ljudje majhni, nevedni, kako malo razumemo, kaj 
se dogaja v naravi okoli nas. Zavedel sem se, da 
obstaja še cel niz paralelnih nivojev realnosti, ki 
jih s svojimi čutili ne zaznavamo in ne razume-
mo, marsikatere živali in rastline pa jih s pridom 
uporabljajo. 

S Simonom in nekaterimi ostalimi prijatelji 
sem kasneje naredil še približno dvajset UV-po-
topov, tako tropskih kot v Jadranskem morju. 
Nekatere korale, ki živijo v plitkem morju, upora-
bljajo UV-pigmente, da se zaščitijo pred poškod-
bami, ki jih sončna UV-svetloba lahko povzroči 
njihovim tkivom. Nekatere živali UV-svetlobo 
tudi vidijo in to vrsto vida s pridom uporabljajo za 
lov na pri normalni svetlobi sicer neviden, prozo-
ren plen, spet druge s posebnimi UV-žarečimi 
deli privabijo plen, prepoznajo partnerja ali so-
vražnika. Biologi so na tem področju ugotovili že 
precej zanimivega, postavili še več hipotez, veli-
ko stvari pa je še nepojasnjenih. V plitkih morjih 
je uporaba pigmentov smiselna, saj je prisotne 
precej sončne UV-svetlobe.

F O T O G R A F I J A

Pri kozici fluorescirajo le klešče in konice nog.

Kozica ima precej specializiranih izrastkov: rep uporablja za hitro plavanje (beg) nazaj, z 
zadnjimi petimi pari nog ekonomično plava naprej, naslednji štirje pari so za hojo, dva para 
klešč z dlačicami sta za prehranjevanje, s tremi pari tipalk pa se orientira v temi. 
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Prvi jamski potop

Mnogo let se že potapljam v jamah in zato sem se odločil, da moram izve-
sti UV-potop tudi v jami, da ugotovim, ali se morda pod tako svetlobo svetijo 
tudi katere od jamskih živali. Zaenkrat sem fotografiral le v Kompoljski jami, s 
Cirilom Mlinarjem – Cicem pa sva snemala tudi video, in sicer v Križni in Kom-
poljski jami. Nisem imel prevelikih pričakovanj, saj v jamah UV-svetlobe ni, in 
zato nisem vedel, zakaj bi lahko jamske živali uporabljale take pigmente. 

Bil sem zelo presenečen, ko sem ugotovil, da proteusi lepo oranžno 
žarijo. Prav tako žarijo nekatere postranice, deli jamskih črvov in klešče 
nekaterih kozic. Nisem razumel, kakšno vlogo bi lahko imeli ti pigmenti v 
jami. Morda je to ostanek iz preteklosti, ko so predniki teh živali živeli na 
svetlobi, in bi ti pigmenti lahko imeli funkcijo? Ali pa gre samo za snovi, ki 
so ob UV-svetlobi vidnejše (tako kot npr. kriminalist opazi sledove krvi pod 
UV-lučjo, čeprav jo je storilec počistil). Po trditvah Gregorja Aljančiča iz 
jamskega laboratorija Tular gre pri proteusu najverjetneje za pigment ribo-
flavin, ki je oblika vitamina B in je v koži proteusov. Nenavadno je to, da 
običajno riboflavin fluorescira v rumeni barvi, na slikah pa je lepo razvidno, 
da na proteusih fluorescira oranžno. Na kleščah kozic, ki fluorescirajo v 
rumeno-zeleni, bi se morda lahko nahajale določene bakterije. 

Po pogovoru s Charlesom Mazelom, ki se že več desetletij ukvarja s 
preučevanjem in fotografiranjem fluorescirajočih snovi, sem zopet ugotovil, 
kako malo današnja znanost razume o fluorescenci, funkciji fluorescirajo-
čih snovi v naravi in obnašanju živali, ki to na tak ali drugačen način izko-
riščajo. Na tem področju so delali največ raziskav na koralah in na pigmen-
tih nekaterih alg. Morda je tudi davnega prednika proteusa riboflavin 
nekoč ščitil pred škodljivim vplivom UV-svetlobe, ko je še živel izven jam, 
danes pa te funkcije več ne opravlja (vprašanje, kakšna je bila takrat ozon-
ska plast, ki tudi deloma opravlja to funkcijo). Žal ni znal pojasniti, kaj fluo-
rescira na kleščah kozic. Prav tako tudi ni jasno, katere snovi povzročajo 
fluorescenco pri ostalih jamskih živalih, kot so postranice in jamski črvi.

Pri jamskem potopu v Križni jami sem opazil, da se svetijo tudi nekateri 
kapniki, ker očitno vsebujejo določene minerale, ki žarijo pod UV-svetlobo. 
Nekateri od njih so opisani v knjigi »Cave Minerals of the World«. Ko je Cic 
na jamarski listi objavil nekaj posnetkov, ki sva jih naredila, so naju nekate-
ri kolegi opozorili, da z UV-svetlobo lahko škodiva jamskim živalim. Zato 
želim še na tem mestu pojasniti, da se zavedam, da jamske živali zaradi 
svoje adaptacije na jamsko okolje nimajo pigmentov, ki bi jih ščitili pred 
UV-svetlobo (ali pa jih določene še vedno imajo). Poudariti moram, da pri 
tej vrste fotografiji živali niso obremenjene z večjo količino svetlobe kot pri 
normalnih jamskih potopih in jamski fotografiji, ampak z manjšo, saj večino 
svetlobe poberejo filtri in le majhna količina doseže snemane živali.

Ob tako majhni količini svetlobe tudi potapljač manj vidi, zato je tako 
potapljanje primerno samo za izkušene potapljače, ki dobro obvladajo svo-
jo plovnost in še pozorneje opazujejo okolico ter se tako izognejo morebi-
tnim poškodbam. Vse ostale (ne UV) luči morajo biti ugasnjene, da ne 
motijo snemanja, pa vendarle morajo biti ves čas pripravljene, tako da jih 
po potrebi takoj prižgemo. Jamsko potapljanje je že samo po sebi rizično, 
brez pravih luči pa je še zahtevnejše, zato lahko to počnemo samo z dobri-
mi sopotapljači, ki imajo opravljene ustrezne tečaje jamskega potapljanja 
in imajo v tem dovolj izkušenj. UV-snemanje ali fotografijo lahko opravlja-
mo samo v jamah, ki so kratke, navigacijsko enostavne in jih dobro pozna-
mo. Na srečo sta kompas in manometer fluorescentna, tako da na inštru-
menta vidimo ves čas potopa. Ker sopotapljače običajno zelo slabo vidimo, 
lahko poslušamo zvok njihovega dihanja, tako da smo lahko prepričani, da 
je z njimi vse v redu, ali pa smo ves čas potopa drug drugemu na dosegu 
roke, tako da lahko ob morebitnih težavah takoj ukrepamo.

Pri podvodni jamski UV-fotografiji v naravnem okolju, ki je najmanj in-
vaziven tip te fotografije, smo šele na začetku dolge in zanimive poti, saj 
tega do sedaj najverjetneje še nihče ni počel ali pa na to temo vsaj ni pu-
bliciral v angleškem jeziku. Tudi jamski biologi doma in po svetu, ki sem jim 
poslal fotografije fluorescirajočih živali, so za to relativno malo poznano 
področje pokazali precej zanimanja, tako da upam, da bodo kmalu znali 
odgovoriti vsaj na dve vprašanji, ki nam jih lahko zastavi vsak otrok: »Kaj se 
to svetlika? Zakaj se to svetlika?« Upam, da bo otroška radovednost, ki se 
skriva v marsikom od nas, kmalu potešena.

Matej Simonič, JK Železničar

F O T O G R A F I J A

tip A

 

static 9

- premer 9 mm
- lahka statična vrv, ki ustreza strogim 
zahtevam preskusa tipa EN 1891 tip A

- edinstvena sestava, najnovejša tehnologija
- nosilnost več kot 22 kN, nosilnost z vozli 

več kot 15 kN
- razvita posebej za jamarstvo in reševanje

Planet Zemlja je za ljudi še vedno edini prostor za 
življenje. Vsak dan lahko s svojo izbiro prispevamo k 
varovanju tega edinstvenega prostora za prihajajoče 
generacije. Pošljite nam vašo staro ali uničeno vrv 
in mi bomo poskrbeli za brezplačno recikliranje. 
Nekatere odločitve so tako enostavne.

Distributer v Sloveniji: 

TREKING-ŠPORT d.o.o. www.treking-sport.si         www.mytendon.com             

Bil sem zelo presenečen, ko sem 
ugotovil, da proteusi lepo oranžno 
žarijo. 
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Ž e štirideset let ga je namreč mogoče zalo-
titi v kateri izmed najglobljih slovenskih 
jam. Videli so ga že mnogi, vendar ga s ta-

kim stažem dohajajo le redki aktivni slovenski 
jamarji. Upoštevajoč zahtevnost projektov, ki se 
jih loteva, pa mu v Sloveniji tako rekoč ni para. 
Četudi ga v jamah odlikujejo vztrajnost, hrabrost 
in iznajdljivost, je na površju plašen in se rad 
umakne v samoto. Zadnji dve desetletji prebiva 
na Banjšicah. Kljub vsemu nam ga je po nekaj-
tedenskem dogovarjanju uspelo zvabiti v družbo, 
da nam je razkril svojo bogato jamarsko pot. 
g M: Vse prisotne nas strašno muči vpraša-
nje, od kod Juriju Andjeliću ime Yeti?

Oh, to je zanimiva zgodba. Ko sem leta 1967 
prišel na klub, je bil jeti že popularen. Spomnim 
se, da se je na televiziji takrat vrtela neka reklama 
za pralni prašek Yeti. V reklami je nastopal neka-
kšen dolgolasec, ki je igral na kitaro in naj bi mu 
jaz bil podoben. Po tem jetiju sem dobil ime. 
g I: Ali je pravilno Yeti z Y ali z J? 

Z Y, ker je tudi pralni prašek bil Yeti z Y. Krila-
tica se je glasila »Yeti pere sve«. Na embalaži je 
bil narisan stiliziran odtis nog, ki je spominjal na 
črko Y. 
g M: Ali nam lahko poveš, kako se je priče-
la tvoja jamarska pot?

Na društvo sem prišel že kot mlad mulec. 
Moja profesorica za biologijo in kemijo je bila 
Metka Planina, pokojna Tomaževa (Planina, se-
veda) žena. Takrat sem že v sedmem razredu 
težil, da bi želel pristopiti k jamarjem. Menila je, 
da sem še premlad, vendar da bi naslednje leto 
že lahko šel v kakšno lažjo jamo. Upala je, da 
bom pozabil, pa nisem. Tako sem naslednje leto 
prvič prišel na Filozofsko fakulteto na Aškerčevi, 
kjer so bili v tistem času sestanki Jamarskega 
kluba Ljubljana Matica (sedanjega DZRJ Lju-
bljana), in na društvu ostal do danes. 

Po jamah smo takrat hodili seveda drugače 
opremljeni kot danes. Uporabljali smo lestve, ve-
čina opreme je bilo narejene doma, čelade so bile 
vse prej kot jamarske ali alpinistične. Bilo je kar 
nekaj improvizacije. Takrat so bili v Sloveniji zasta-
vonoše napredka in raziskovanja tako imenovani 
špičaki. To so bili fantje, kot na primer Metod Di 
Batista, Primož Krivic, Janez Ileršič – Ile, Joško Pir-
nat – Jozl. V obdobju mojih začetkov je bil že ak-
tualen Kanin. Svoj štab so imeli pri stari Skalarjevi 
koči in raziskovali okoliške jame. 

Začel sem jeseni. Prva večja jama, ki sem jo 
obiskal, je bila Najdena jama. Bilo je 29. novem-
bra in akcija je trajala celo noč. Tista izkušnja je 
bila kar težka, saj sem naslednji dan po popitem 
kozarcu vina pri Slavcu v Lazah Tomažu Planini 
pobruhal amija. V tem začetnem obdobju smo 
šarili večinoma po Lanskem vrhu. Učili so me ja-
marskih tehnik in dokumentiranja jam. Med bolj 
angažiranimi pri tem je bil France Šušteršič. Or-
ganizirali smo tudi tabor na Kališah in v Sežani. 
Moje prvo večje brezno je bila Golokratna jama. 
70 metrov prostornega brezna po lestvah ni bilo 
kar tako. Kasneje so s tehniko samovarovanja 

začeli obiskovati razne stometrce in takrat so ne-
kateri plezali tudi povsem brez varovanja. Renato 
Vrbošek – Rene je v tem špasu prav gotovo vodil. 
Eden takih projektov je bila Kačna jama. 
g M: Kako si pa kasneje prešel na težje 
projekte in v alpske jame?

Leta 1969 smo začeli z Ljubljansko jamo. 
Jama je nekaj čez 300 metrov globoka in pri nje-
nem raziskovanju sem dobil tistih nekaj uvodnih 
izkušenj iz alpskih jam. Šli smo se že zelo napre-
dne tehnike. Spuščali smo se s pomočjo dveh 
vponk po nekih starih vrveh, na lestvah smo 
uporabljali sistem samovarovanja in podobno. 
Leta 1970 pa sem pristopil k projektu raziskova-
nja Pološke jame. Tudi ta je zame pomenila vno-
vičen preskok v zahtevnosti jamarskega razisko-
vanja, bivakirali smo namreč v jami. Raziskovanje 
je trajalo več let. Jaz sem bil pri tem aktiven med 
letoma 1970 in 1972, vendar se je tudi ta zgodba 
hitro zaključila. 
g M: Ali nam lahko kaj poveš o velikih pro-
jektih, ki so za tabo?

Ravno ko smo leta 1971 preplezali območje 
kaminov in jamo od spodaj navzgor poglobili na 
630 metrov, je Aleš Lajovic prišel na naš klub 
novačit ljudi za Brezno pri gamsovi glavici in me 
takoj pridobil v svoje vrste. Takrat je bilo brezno 
globoko le 170 metrov. Že prvo leto smo prišli do 
globine 370 metrov. Naslednje leto smo prišli do 
Brezupne dvorane na globini 444 metrov. Še isto 
leto sem peljal naše špičake do Brezupne dvora-
ne v dobri veri, da se bo tam jama nadaljevala. 
Takratni cvet slovenskega jamarstva se je zapo-
dil v visok špranjast rov, vendar so si bili kmalu 
edini, da je jama preozka za napredovanje. Raz-
očaran sem verjel, da je nadaljevanje nepreho-
dno, saj so to ocenili najboljši slovenski jamarji. 
g M: Ali je takrat tehnično napredovanje še 
vedno potekalo po lestvah ali ste že upora-
bljali vrvi?

Takrat smo v Gamsovi še vedno plezali po le-
stvah z neko mešano tehniko. Zato smo najprej 
izvedli predakcijo, v kateri smo opremo odnesli 
do vhoda in v jamo šli šele kasneje. To je bil stari 
način jamarjenja z bivakom na 300 metrih globi-
ne. Od bivaka naprej smo imeli s seboj le 40 me-
trov lestev in vrv. Tehnika je bila sledeča: navzdol 
smo se vsi spustili po vrvi, navzgor pa je prvi 
splezal po vrvi, namestil lestev in ostali smo sle-
dili po njej. V starih delih je Železničar dokončno 
odnehal. Takrat enkrat je Slovenijašport prvič 
nabavil celo serijo vrvi Edelrid, ki smo jih v tre-
nutku pokupili. Imeli so 10- in 9-milimetrske 
konce dinamičnih vrvi. 
g AL: Za občutek o tedanji količini opreme 
lahko navedem, da smo pri Železničarju za 
projekt Gamsove pobrali opremo iz vse Slo-
venije in še malo iz Hrvaške. Vrvi so bile iz 
sisala s premerom 14 ali 15 mm, lestve pa 
so imele še lesene prečke. 

Spomnim se, da je bil takrat bivak na –170 
metrih in sem enkrat šel ven kar brez varovanja, 
ker sem imel dovolj jamskega spanja. 

Nadaljevali smo leta 1973, ko sva šla v jamo z 
nekim Angležem, opremljena z goro dinamikov 
in vsak s svojim parom prižem. Varovanja sva 
urejala brez svedrovcev, z navadnimi klini ali 
zankami. V zunanji ekipi je bil še Aleš Lajovic, ki 
mi je posodil kombinezon, ki sem ga takrat po-
zabil doma. 
g AL: Do jame smo šli z Angleževim kabri-
oletom znamke MG. Spomnim se, da je re-
veža med nekim postankom pičil škorpijon, 
vendar se ni dal in je kljub otekli nogi šel v 
jamo. Midva sva sedela spredaj, Yeti pa za-
daj na prtljažniku na kupu vrvi. 

Takrat sva jamo prvič v enem zamahu sama 
opremila z vrvmi, dosegla Biafro in prvič šla za 
vodo. Povsem premočena sva v Vodovodu dose-
gla globino 374 metrov. Ven grede sva jamo se-
veda tudi razopremila, saj vrvi nismo smeli pusti-
ti v njej. To je bila kar težka akcija. Mene je pod 
vhodnim breznom tako zvilo, da nisem več zmo-
gel tistih zadnjih 20 metrov. Aleš mi je vrgel spal-
ko in na dnu vhodnega brezna sem zaspal za 
kaki dve uri. 
g P: Kdaj ste pa prebili naprej iz Brezupne 
dvorane do Masa dvorane?

To je bilo pa leta 1984 z Miho Praprotnikom. 
Vendar pojdimo po vrsti. Jaz sem leta 74 moral v 
vojsko in med dopustom sem se z Jako Jakofči-
čem domenil za obisk Gamsove. Zgodilo se je, 
da sva ravno raziskovala neke rove pod Biafro, 
ko je nad nama zaropotalo in se vsulo. Šele ko se 
je strah polegel, sva se zavedla, da sva pravza-
prav zasuta, saj je izhod zaprl ogromen blok. 
Med čakanjem pomoči sva sklenila, da greva 
nove rove malo raziskat, saj je bil rov navzdol 
prehoden. Med spuščanjem sva kmalu naletela 
na konzerve in ugotovila, da sva prišla v že znane 
dele. Težava je bila, ker je bilo treba do Biafre 
prosto premagati kar spoštljivo brezno, vendar 
se je na srečo vse končalo po načrtih. 

Potem ko smo leta 77 v novih delih iz Vodo-
voda našli prehod na Balkon, je bila naslednja 
večja težava Mučilnica. Marko Krašovec je izdelal 

Messner ima prav!
Yeti vsekakor obstaja in je edinstveno bitje, Messner pa se je povsem 
zmotil pri opredelitvi njegovega življenjskega okolja in razširjenosti. 
Yeti namreč ni tista plašna, človeku podobna žival, ki naj bi živela v 
legendah himalajskih ljudstev in jo je na podlagi nezanesljivih poročil 
raziskovalcev tamkajšnjih območij posvojila zahodnjaška pop kultura. 

P R E D S T A V L J A M O
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posebno orodje za vrtanje lukenj v ožinah. Jaz 
sem v ožini visel z glavo navzdol in vrtal, drugi so 
mi pa podajali orodje. Po silnih mukah smo tiste 
vrtine vendarle izdelali in nabasali, potem pa ni 
hotelo počiti. Izkazalo se je, da prožilna žica ni 
bila ustrezna. Zato smo nabavili bakreno in v 
drugo je šlo. Tudi po razširitvi je bilo ob prečenju 
Mučilnice treba doktorirati. 

Napredovanje je šlo lažje. Takoj ko smo za 
Mučilnico našli Kumbašistični rov, je Franc Ma-
lečkar želel zraven in na njegovem dnu razglasil 
konec jame. V naslednji akciji sem višje v rovu 
našel prehod v Blatno brezno in tako smo odkri-
li še Žuli meander in Bermude. Takrat je bil zra-
ven Janez Sabolek – Sabla, potem pa se je spet 
pojavil Franc Malečkar. S Sablo sta našla prehod 
do Dinozavrovih jajc in ugotovila, da voda izgine 
v nek podor, kjer se jama konča. Naslednjič sva 
se s Sablo iz podora seveda sprehodila v Triglav-
ski rov, potem je pa rov samo še šibal. Ustavila 
sva se pred jezercem, ki preprečuje prehod v Yu-
sar, in napredovanje nameravala pustiti za na-
slednje leto, vendar je Franc Malečkar spet urgi-
ral pri Sabli, da sta prišla še isto leto do dna, torej 
do Gobija. Raziskala sta tudi Vio Govic do za-
dnjega brezna. Šele poleti smo se tudi mi spusti-
li tudi preko zadnjega brezna do sifona Babalu. 
To se je dogajalo leta 79. 

Leta 81 smo v Gamsovi za nekaj časa zaklju-
čili in se prestavili v Majsko jamo, ki smo jo razi-
skovali vzporedno. V njej smo prav tako prišli do 
solidne globine (Majska jama je globoka 592 m), 
potem pa smo spet presedlali na Gamsovo. Leta 
86 je bila tista znamenita akcija, ko smo imeli 
neposredno javljanje iz globine 550 metrov v od-
dajo na Valu 202. Takrat smo imeli v jami luksuz: 
šotor, telefon, oskrbovalne ekipe in podobno. Šel 
si spat, zjutraj so te zbudili, da si osem ur razi-
skoval. »Šihtu« pa je spet sledilo poležavanje v 
bivaku. 
g M: Ali nam lahko izdaš, kje ima Gamsova 
še potencial za napredovanje?

Lahko, seveda! Na dnu pod Gobijem. Gre za 
meander, zasut s kamenjem, skozi katerega 
piha. Pa še nekaj kaminov, ki bi jih bilo treba pre-
plezati, ter nadaljevanje rova za podorom Mika-
do, ki pa je sedaj neprehoden.

Medtem smo raziskovali tudi Pingvinovo 
jamo in nekaj drugih objektov na Pršivcu. Kmalu 
zatem smo našli Brezno Martina Krpana, ki je 
prav tako globoko okrog 450 metrov. Na koncu 
so še neka nadaljevanja, ki pihajo, vendar se z 
njimi nismo ubadali. 

Kmalu zatem, mislim, da je bilo leta 87, smo 
našli še Botrovo in Cefizlovo jamo, ki smo ju raz-
iskovali precej vzporedno. Botrovo sva največ 
raziskovala s z Miho Praprotnikom – Miškom. Za 
take težke akcije je bil vedno problem dobiti lju-
di. Nekaj časa sem se najbolj pajdašil s Sablo. 
Potem je on nehal in v Majski jami sva veliko 
raziskovala z Andrejem Gosarjem – Dozo. Tiste 
čase so bile akcije, daljše od 20 ur, kar stalnica. 

Botrovo jamo sva odkrila z Miho Praprotni-
kom – Miškom. Tudi to je bila zelo resna in težka 
jama, ki smo jo okronali s povezavo z Breznom 
pri gamsovi glavici. Gre za blatne meandre, ki 
smo jih večinoma plezali prosto, saj je bilo takrat 
prosto plezanje moderno. Dober vpogled v teda-
njo sceno nam daje članek, ki sem ga objavil v 
zadnjem Glasu podzemlja. Če gledam z dana-
šnjega vidika na stvari, ki smo jih počeli, smo bili 
čisti samomorilci. Nazadnje sem še zdrsnil pri 
plezanju v nekem blatnem meandru in k sreči 
obtičal na polici.

Povezava je bila seveda velik uspeh, vendar 
smo tudi zaradi tega nadaljnje raziskave v tej 
jami opustili. Zgodba je šla takole: leta 86 sva s 

Tinetom Petkovškom odprla prehod iz Masa 
dvorane v Breznu pri gamsovi glavici skozi podor 
v neko novo dvorano. Tam sem med drugim po-
stavil možica. Precej kasneje smo v zadnji akciji 
v Botrovo jamo jaz, Sabla in Gregor Pintar v 
stranskem rovu naleteli na brezno, ki nas je pri-
peljalo do istega možica. Žal se v glavnem rovu 
Botrova zaključi s sifonom ujete vode, vendar 
gre zadaj jama gotovo naprej. 

Tudi Cefizlova je bila težka. To je bila jama z 
največ prekopanimi ožinami. Na koncu enega 
dela je stometrsko brezno, ki se konča v ožinah. 
V Cefizlovi me je drugič zasulo, vendar tokrat 
nisem bil sam in smo jaz od spodaj, drugi pa z 
vrha uspeli odkopati prehod. 

Leta 91 se je obdobje Pršivca končalo, saj 
sem med drugim kupil hišo na Banjšicah. Načrte 
jam sem sicer naredil, vendar v tistih časih nisem 
bil preveč pismen in je za tem delom v objavlje-
nem gradivu ostala bolj pičla sled. 

g AL: V določenem obdobju si občasno za-
hajal tudi na »Ajzenpon« (JKŽ). 

No, to je bilo predvsem v začetnem obdobju 
raziskovanja Gamsove. Nekaj časa so mi to na 
Matici celo očitali, vendar sem sam na jamarstvo 
vedno gledal nadklubsko. Prav vseeno mi je bilo, 
od kod je ekipa, s katero raziskujem jame, in mi 
je še vedno. Pomembno je, da se ujamemo in da 
dobro delamo. 
g AL: Pa vendar se je iz te zgodbe spletla 
medklubska vez, ki je obrodila tudi nekaj 
sadov. Ali te niso zaradi tega postavili pred 
disciplinsko komisijo?

Ne, tega niso nikoli storili, so mi pa z njo 
grozili, ker sem v Kačno jamo šel s pomočjo 
vrvne tehnike, torej s prižemami in vrvno zavo-
ro, češ da ogrožam svoje življenje. Spomnim se, 
da me je France Šušteršič takrat branil pred Jo-
škom Pirnatom – Jozlom zaradi mojih napre-
dnih idej. 

V kolektorju Renejevega brezna
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g M: Po selitvi na zahod si verjetno pozor-
nost v večji meri usmeril na bližnje jame. 

Takrat, morda leta 88 ali 89, ko se je razisko-
valo v Skalarjevem breznu, sem se udeležil nekaj 
zadnjih akcij v obdobju, ko smo prišli do aktual-
nega dna. Nekajkrat sem bil tudi s Tolminci v 
Mali Boki. V tistem času sem jamarstvo prestavil 
bolj na stranski tir. 
g P: Ali si po selitvi začel v večji meri razi-
skovati posoške jame predvsem zaradi bli-
žine ali so bili pomembni tudi drugi dejavni-
ki?

Vsekakor. Ne nazadnje pa je Kanin eno zani-
mivejših jamarskih območij tudi v svetovnem 
merilu. 
g I: Kdaj se je pa zate začelo resnejše razi-
skovanje na Kaninu? 

To je bilo precej pozneje. Najaktivneje sem 
se mu posvečal v času raziskovanja Renejevega 
brezna med letoma 1999 in 2006, ko smo dose-
gli trenutno dno. Tudi v Mali Boki sem precej 
sodeloval z medklubsko ekipo, ki jo je vodil De-
jan Ristič – Rile, in bil med drugim v skupini, ki 
je prva izvedla prečenje BC4-Mala Boka. Leta 
2007 in 2008 smo se posvetili Dinozavrovi, leta 
2009 pa sem se raztreščil s kolesom in resno 
jamarstvo za dve leti postavil v kot. Tedaj mi je 
zdravnik rekel, da ne bom nikoli več plezal, pa 
sem ga že naslednje leto demantiral. Lani sep-
tembra sem bil z Rokom Stoparjem v Reneju že 
na –800 metrih. Če ne bi bilo Roka, bi jamarstvo 
gotovo že davno opustil. On je gonilna sila, ki 
me vsakič znova spravi v jamo. Letos ponovno 
načrtujem Renejevo brezno in P4, kjer bi bilo 
treba širiti ožino. 
g P: Kaj pa vaš klub? Ali s fanti iz vašega 
kluba ne hodiš nič naokrog?

Saj sem že omenil, da mi je dokaj vseeno, od 
kod so jamarji, s katerimi hodim v jame. Veliko 
sem delal tudi z našimi. Tudi v Mali Boki sem 
precej raziskoval s člani našega društva, kjer 
smo namerili kar nekaj dolžinskih metrov. Po-
memben del Reneja smo naredili skupaj in po-
dobno. 
g M: Ali lahko na kratko opišeš še raziska-
ve, ki ste jih izvedli v Reneju?

V Reneja sem se prvič spustil, ko je bila jama 
globoka morda 300 metrov. Šele ko je Gregor 
Pintar z ekipo prebil ožino in dosegel globino 
400 metrov, so se zame začele prave raziskave. 
Tam je začelo kar leteti. Takrat sem največ hodil 
s Francem Marušičem – Lankom, ki je bil kom-
panjon nekje do –800 metrov, kasneje pa je Rok 
prevzel iniciativo. 
g P: Kaj pa mlajši rod matičarjev?

Saj je bilo tudi precej mlajših v jami. Matjaž 
Pogačnik in ekipa strojnikov, pa še kdo bi se na-
šel. Matija Perne je prišel pa še precej kasneje. 
Na 1070 metrih globine se je jama takrat konča-
la z neprehodno ožino in interes po raziskovanju 
je precej padel. Potem pa mi je vendarle uspelo 
locirati nadaljevanje in Tomaž Česnik je do tiste-
ga okna potegnil prečko. Ponovno se je ustavilo 
pred Binino ožino, dokler ona (Martina Bergant 
– Bina) ni prišla skozi in potrdila, da gre jama 
naprej. To nam je dalo zagona, da smo v nasle-
dnjih akcijah ožino prekopali. Za njo so člani 
našega društva opravili še kar nekaj dela, vendar 
se je jama ponovno končala v »neprehodni« 
špranji. Zanimivo je, kako se zgodbe o končanju 
jame ves čas ponavljajo. 

V kolektor smo prebili jaz, Rok Stopar, Milan 
Podpečan in Matteo Rivadossi – Pota. Namen 
akcije je bila iniciacija sledila. Na ključnem me-
stu smo odbili samo nekaj lusk, Rok se je stlačil 
skozi ožino in 15 metrov naprej naletel na ko-
lektor. V dveh akcijah istega leta smo prišli do 

Minotavrovega skalnjaka in tam je bilo spet kar 
nekaj kopanja. Naslednje leto pa smo se ravno 
tako v dveh akcijah pretolkli do sifona v dvorani 
Copacabana na globini 1242 metrov. 
g P: Slišali smo, da si po Yusarju nekoč že-
lel leteti s padalom. Ali si imel še kakšne 
podobne ideje?

Res je. Pred Yusarjem sem generalko želel 
opraviti v Vranji jami, vendar sem tudi to idejo 
opustil zaradi nekaj drugih pripetljajev med zra-
kom in tlemi. Na primer, ko sem nad Slivnico 
padel direkt na tla z 80 metrov višine in se mi po 
nekem čudnem spletu okoliščin pravzaprav ni 
zgodilo nič resnega. 

Izkušnje počasi izučijo še takega telebana. 
Ko sem šel solirat Reneja (takrat je bilo dno na 
–800 metrih), se mi je v nekem meandru odlomil 
oprimek. Nič hujšega, vendar je bilo to dovolj, da 
sem razumel sporočilo. Obrnil sem se in odplezal 
nazaj. 
g M: Bil si tudi med prvimi, ki so uvajali vrv-
no tehniko v naše jamarstvo. 

Tehniko in izkušnje smo skušali prenašati iz 
tujine na naša tla, obenem pa smo veliko im-
provizirali. Omenil sem že neprimerne vrvi in 
heretični obisk Kačne jame ter njegove posledi-
ce. Takrat nismo zelo pazili, ali se vrv drgne ob 
skalo ali ne, saj je bilo tudi opreme, vključno s 
sidriščno, malo. Preizkušali smo razne naprave, 
kot so gibbsi in še prej dresslerji. Dressler je 
služil bolj zadrževanju padca med plezanjem po 
lestvi kakor pravi vrvni tehniki. Gibbsi so bili ne-
kakšni predhodniki pantinov, vendar so bili 
strašno neudobni in si iz jame običajno prišel 
krvavo ožuljen, zato se z njimi ni prav veliko 
plezalo. Sicer smo pa tudi eksperimentirali kar 
precej. 
g AL: Opreme je bilo izjemno malo. Vrvi, ki 
bi bile primerne za te naprave, v Jugoslaviji 
preprosto nisi mogel dobiti. V času odkriva-
nja Gamse smo si sami sešili pasove. Yetijev 
prvi pas iz trakov sem sešil lastnoročno. Ti 
pasovi so bili izključno za spuščanje. Pred 
tem pasov sploh ni bilo. Edini so bili padal-
ski pasovi, a so bili za jamarstvo povsem 
neprimerni. 

Šele ko je podjetje Jumar izdelalo svojo prvo 
lito prižemo, je postala ta oprema tudi uporabna. 

g M: Ali si bil kdaj tudi član reševalne služ-
be?

Bil sem tudi član reševalne službe. Bilo je do-
volj, da sem leta 75 doživel smrt nekega alpinista 
v Ljubljanski jami. Fantin je želel za vsako ceno v 
jamo in to prosto. Daniel Rojšek ga je opozoril, 
naj ne pleza prosto v brezno, ker je izjemno kru-
šljivo. Izkazalo se je, da ni lagal, saj se je ponesre-
čencu odkrušil oprimek in je zletel prav mimo 
mene na dno 40-metrskega brezna. Ko sem pri-
šel do njega, je bil še živ, vendar zaradi resnosti 
poškodb ni imel nobenih možnosti za preživetje. 
Sodeloval sem pa tudi pri reševalni akciji v Črnel-
skem breznu. Takrat sem bil 50 ur brez spanja. 
g I: Katera izmed jam, ki si jim posvetil ve-
liko raziskovalnega časa, ti je ostala v naj-
lepšem spominu?

Morda bi rekel, da je bila to Gamsova, vendar 
mi je na koncu Renejevo brezno prav tako dalo 
svoj pečat. Moja jamarska kariera je prav na 
koncu dosegla vrhunec, ko sem raziskoval svojo 
prvo tisočmetrco – Reneja. Kakšne od akcij so 
bile prav neverjetne. Z Rokom Stoparjem sva šla 
kopat Binino ožino na globino 1070 metrov in po 
petih urah težaškega dela brez bivaka izplezala 
ven. 
g P: Ali te je kdaj povleklo tudi v tujino? Bi 
se ti danes zdelo zanimivo obiskati Filipine 
ali Novo Gvinejo?

Težko bi rekel. Ja in ne. Nikoli temu nisem 
posvečal večje pozornosti. Danes bi verjetno šel, 
vendar me takole po opisih taka potovanja ne 
privlačijo v tolikšni meri. 
g M: Prihodnji projekti?

Najprej moram ugotoviti, kako se bo obnaša-
la moja rama in koliko mi bo uspelo dobiti kon-
dicije. Kar bo uspelo, pa bo. Sklenil sem, da bom 
aktiven, dokler mi bo telo dopuščalo. Pri 57 letih 
in več kot 43 letih staža je še dobro, da se sploh 
kam spravim. 
g M: Yeti, hvala za tvoj čas in dragocene 
izkušnje, ki si jih bil pripravljen deliti z nami. 

Anekdote iz dela zgodovine slovenskega viso-
kogorskega jamarstva smo v prijetnem majskem 
večeru z Yetijem delili Peter Gedei, Ines Klinkon, 
Aleš Lajovic, Miha Staut in Andrej Stržinar.

Zapisal Miha Staut. 
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Fotonatečaj
Na zadnji strani revije Jamar je objavljena zmagovalna fotografija 

tokratnega fotonatečaja. Ker nam prostor to dopušča, objavljamo še 
izbor pre ostalih del, ki so prispela do zaključka redakcije. Vsem 
sodelujočim se iskreno zahvaljujemo!

Uredništvo

STALNI FOTOGRAFSKI NATEČAJ
Uredništvo revije Jamar razpisuje fotografski natečaj na temo jamske fotografije. V vsaki številki bo med vsemi prispelimi deli uredništvo objavilo zmagovalno celostransko fotogra fijo, ki 
bo izstopala po estetskih in tehničnih merilih. V primeru zadostnega prostora bomo objavili izbor še ostalih prispelih fotografij. Tehnične zahteve: sprejemamo digitalne in klasične 
fotografije ter diapozitive. Digitalne fotografije naj bodo vsaj ločljivosti 6 milijonov pik, klasične pa vsaj velikosti 18 × 12 cm. Več informacij preko spletne pošte revija.jamar@gmail.com.

Ledenica. Foto: Matej Lipar.

Kocein cave. Foto: Matej Zalokar.

Apolonova jama. Foto: Leopold Bregar.

Razpoka (Snežna jama). Foto: Grega Ramšak.

Kaplja v blato. Foto: Reni Vadnov.
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Križna jama. Foto: Petra Draškovič
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